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عضو حزب اعتماد ملی گفت: تا جلوی رانت گرفته نشود و زمینه روزنامه صبح ایران
با  مبارزه  فساد،  با  مبارزه   طبیعی  طور  به  نخشکد  کشور  در  رانت 
معلول است نه علت که خیلی منطقی به نظر نمی رسد.  برخورد با 
مفاسد گرچه مدتیست با جدیت بیشتری در دستور کار قرار گرفته 
است اما واکنش های عمومی بیانگر آن است که این برخوردها چندان 
کمکی به افزایش اعتماد عمومی نکرده و به جای اعتماد زایی منجر به 
اعتمادزدایی شده است. عضو حزب اعتماد ملی در پاسخ به این سوال 
که چرا اقدامات در برخورد با مفسدان چندان اعتمادساز نبوده  است 

گفت: ببینید امروز شرایط اقتصادی کشور به گونه ای است که باید دو

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم، با بیان اینکه ۱۵۰ برنامه فرهنگی و هنری شاخص 
سال ۹۷ در قم اجرا شده است گفت: سال گذشته ۱۷ میلیارد ریال اعتبار برای اجرای برنامه های 
فرهنگی جذب و این بیش از سهم استان از اعتبارات ملی است.  سید موسی حسینی کاشانی  
پیش از ظهر روز چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگاران،اظهار داشت: حرکت کلی این اداره کل بر 
اساس هدف گذاری های مشخص می باشد و تلاش شده تا دستاوردهای این اداره کل در مسیر 
این چشم اندازها قرار گیرد. وی  با بیان اینکه مسائل فرهنگی نیازمند حمایت مالی است گفت: 
در صورتی که حمایت مالی از کارهای فرهنگی انجام نشود، طبیعی است که اقدام های فرهنگی 
کاهش می یابد ولی با وجود تمام مشکلات و محدودیت های مالی، سهم استان از بودجه های 
استانی گرفته شده است. وی قم را استانی نوپا دانست و ادامه داد: برخی استان ها به دلیل اینکه 

سال ها سابقه استان بودن را داشتند، زیرساخت های آنها تکمیل است ولی قم تا برطرف کردن 

معاون اقتصادی رئیس جمهوری گفت : باید در حوزه گردشگری استان قم سرمایه گذاری ها 
افزایش یابد و ازآنجاکه این استان از موقعیت جغرافیایی برای لجستیک و حمل ونقل برخوردار 
است، باید نسبت به تکمیل زیرساخت های ارتباطات ریلی و حمل ونقل جاده ای قم توجه ویژه ای 
مبذول شود.محمد نهاوندیان روز پنجشنبه در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان 
قم، ظرفیت های اقتصادی استان قم برای پیشرفت و توسعه روزافزون را مورداشاره قرار داد 
واظهارداشت : قم از ظرفیت کم نظیر فرهنگی در حوزه فرهنگ دینی و نیز از جایگاه سیاسی 
بالایی برخوردار است و این توانمندی ها می تواند در مسیر رونق اقتصادی استان تحول ایجاد 
کند. رئیس مؤسسه عالی مدیریت و برنامه ریزی خاطرنشان کرد: باید در حوزه گردشگری استان 
قم سرمایه گذاری ها افزایش یابد و ازآنجاکه این استان از موقعیت جغرافیایی برای لجستیک و 

حمل ونقل برخوردار است، باید نسبت به تکمیل زیرساخت های ارتباطات ریلی و حمل ونقل

 عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی با بیان اینکه "محمدرضا عارف" 
رهبری کنش گرانه ای از خود نشان نداده است، یادآور شد: معتقدم 
اینکه دوستان می  ندارد،  را  از عارف  هیچ اصلاح طلبی قصد عبور 
گویند هر کس باید در جایگاه خود باشد به معنی عبور از عارف نیست.  
»محمدصادق جوادی حصار« گفت: باید به شکل جدی از افراط و تفریط 
جلوگیری کنیم. اینکه تصور کنیم مقوله اصلاح طلبی به پایان رسیده 
است، خطای تاریخی است زیرا اصلاح طلبی نیاز همیشگی اجتماعی 
است که در هر مقطعی به شکلی بروز و ظهور می کند. وی افزود: از 

زمان امیرکبیر تا مقطع کنونی که امثال غلامحسین کرباسچی

محمدرضا خباز :

مفاسد باید ازسرچشمه خشکانده شود

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم اعلام کرد

اجرای 150 برنامه فرهنگی و هنری شاخص در قم 
معاون اقتصادی رئیس جمهوری :

سرمایه گذاری ها در حوزه گردشگری قم افزایش یابد

جوادی حصار:

اصلاح طلبان قصد عبور از عارف را ندارند

فعالان حزبی اصولگرا از رهبری اصولگرایان می گویند

نام ها راهبر اصولگرایان نخواهند بود

سوء استفاده تجار از تنش های ارزی با یک کارت کوچک

کارت های بازرگانی مقصرند یا  سیاست های ارزی؟

راه اندازی عمره به صورت محدود

رییس سازمان انرژی اتمی:

برجام صنعت هسته ای
 را متوقف  نکرد

این  دوگانه  تشکیلاتی،  رهبری  یا  فردی  شیخوخیت 
جناح  این  رهبری  موضوع  در  اصولگرا  جریان  روزهای 
فردی  اصولگرا رهبری  برخی چهره های حزبی  است. 
رهبری  پی  در  و  دانند  می  گذشته  تاریخ  ای  نسخه  را 

تشکیلاتی برای عبور از خوان انتخابات هستند.  اسامی 
گوناگون و گاه عجیب این روزها از لیدرهای اصولگرا در 
رسانه ها طرح شده و مورد بحث قرار می گیرد. از منتها 

الیه رادیکال ترین طیف ها تا معتدل ترین چهره ها در 
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آیت الله سید حسن خمینی:

جامعه اخلاقی
 با ریشه کنی فقر
 میسر می شود
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انتظار کاهش قیمت اجناس چقدر منطقی است؟

آیا کاهش قیمت ارز، ارزانی اجناس را نوید می دهد؟

عکس:  خدابخش مالمیر

با  اصفهان  آهن  ذوب  مدیرعامل  زاده  یزدی  منصور  مهندس  خبری  نشست 
حضور،اصحاب رسانه و جمعی از دیگر مسئولین شرکت دوشنبه چهارم شهریور 

ماه همزمان با هفته دولت در دفتر مدیرعامل برگزار شد.
مهندس منصور یزدی زاده ضمن تبریک هفته دولت و گرامیداشت یاد وخاطره 
شهیدان گرانقدر رجایی و باهنر گفت : امسال تحت عنوان رونق تولید از سوی مقام 
معظم رهبری نامگذاری گردید و تولید کنندگان در این خصوص وظیفه سنگین و 

الزاماتی نیاز دارند تا بتوانند در این زمینه با تمام قوا نقش آفرین باشند.
وی در ادامه به فرایند متفاوت تولید ذوب آهن با سایر فولادسازان پرداخت و افزود 
: شیوه تولید در ذوب آهن به روش کوره بلند است که این شیوه 80 درصد تولید 
در دنیا را به خودش اختصاص داده است. شرکت های تولیدی دیگر از گاز طبیعی 
استفاده می کنند و از یارانه این حامل های انرژی برخوردار هستند اما زغال و کک 
ماده اولیه تولید در ذوب آهن به شمار می روند . این امر موجب شده سود ذوب آهن 

اصفهان نسبت به دیگر شرکت های فولادساز کمتر باشد.
بزرگترین دغدغه امروز ذوب آهن تامین سنگ آهن است

مهندس یزدی زاده در این جلسه به پروژه های مختلف این شرکت از جمله 
پروژه های PCI،پروژه زیست محیطی فلکسیبل ، تولید تسمه تیر ورق و سایر 
دستاوردهای این شرکت اشاره نمود و افزود : بزرگترین دغدغه امروز ذوب آهن 
تامین سنگ آهن است. هم اکنون در مرز یک میلیون تن تولید فولاد هستیم شاید 
اندکی با برنامه فاصله داشته باشیم اما تلاش داریم آن را در شش ماهه دوم جبران 

نماییم.
انتظار داریم با برنامه ریزی وزارت صمت مواد معدنی در داخل به ارزش افزوده 
تبدیل شود و سپس فرایند صادرات را شاهد باشیم. البته باید مشکلات معدن داران 
نیز شنیده شود و لذا نیاز است در سال رونق تولید هماهنگی لازم در این خصوص 

ایجاد شود.
ناهمگونی در واگذاری ها مشکلات فراوانی را ایجاد نمود

وی گفت : تمام معادن ایران در گذشته در اختیار ذوب آهن اصفهان بود اما 
از زمانی که بحث واگذاری ها انجام شد و متاسفانه ناهمگونی رخ داد مشکلات 

فراوانی را ایجاد کرد.
محدودیتی در تنوع و تناژ تولید ریل وجود ندارد

مهندس یزدی زاده گفت : در سال گذشته رویدادهای خوبی را در ذوب آهن 
کلیه  با همکاری  اما  دارد  ریشه  نیز  البته در گذشته  که  بودیم  اصفهان شاهد 

تلاشگران در بخش های مختلف تسریع شد. تولید ریل به عنوان یک آرزوی بزرگ 
برای ایرانیان مطرح بود که در سال گذشته در ذوب آهن اصفهان به ثمر نشست 
برای تولید این محصول استراتژیک پروژه VD در ذوب آهن راه اندازی شد تا فولاد 
ریل با بالاترین کیفیت تولید گردد و هم اکنون محدودیتی در خصوص تنوع و تناژ 

تولید ریل وجود ندارد.

هر یک از درب های فلکسیبل حدود 1000 شیت نقشه و بیش از چند 
هزار قطعه دارد

وی در ادامه به مبحث محیطزیست پرداخت و گفت : یکی از موفقیت های خوب 
و موثر ما در این زمینه در باتری سه کک سازی رخ داد. طراح،ساخت و تولید درب 
های فلکسیبل)انعطاف پذیر( با تلاش و کوشش شبانه وزی کارکنان و در شرایط 

سخت تحریمی به ثمر نشست و افتخاری دیگر به کارنامه این شرکت مادر صنعتی 
افزوده شد و هم اکنون تعدادی از درب ها نصب شده است. هر یک از این درب ها 

حدود 1000 شیت نقشه و بیش از چند هزار قطعه است.
مهندس یزدی زاده در خصوص پروژه PCI نیز اظهار داشت : این پروژه از سال 
95 کلید خورد و به دلیل مشکلات تحریم و واردات قطعات پیشرفت کندی داشت. 
مراحلی از این پروژه توسط طرف چینی انجام می گیرد که برنده مناقصه بود اما 
نصب،ساخت، اسکلت فلزی،معماری و ... توسط شرکت انجام می گیرد. این پروژه 
هم اکنون در فاز راه اندازی قرار دارد تنها بخش کوچک آن که تزریق پودر زغال به 
داخل کوره بلندها است باقی مانده که به صورت آزمایشی بزودی انجام می گیرد.

وی در خصوص مصرف آب نیز گفت : از طریق پروژه های مختلف مصرف آب 
کارخانه را کاهش دادیم.سال 96 حدود 17 میلیون متر مکعب مصرف آب داشتیم 
و سال گذشته به 14 میلیون متر مکعب رسیده است. استفاده از پساب نیز به 
عنوانیکی از دیگر اقدامات مهم مورد توجه قرار گرفت و در این راستا قراردادهای 
مختلفی به منظور خرید پساب شهرهای مختلف منعقد گردید که از خرید پساب 

زرین شهر کلید خورد.
ذوب آهن اصفهان حدود 1000 میلیارد تومان پروژه خرید پساب دارد

مهندس یزدی زاده اضافه کرد :حدود 1000 میلیارد تومان پروژه های خرید پساب 
داریم و قراردادهای خرید شهرهای نجف آباد،ایمانشهر و روستاهای فلاورجان نیز 
منعقد شده است. امیدواریم از دو سال آینده به مرور مصرف آب خام فقط در حد 
شرب و مصارف بهداشتی داخل کارخانه باشد. در این زمینه پروژه BOT تصفیه 
خانه توسط شرکت مپنا به عنوان برنده در دست اقدام است و اولین الگوی کشور 
در این زمینه به شمار می رود. مدیرعامل شرکت تصریح کرد : ذوب آهن به دلیل 
داشتن نیروگاه گفته می شود که خودش باید خوراک آن را تامین نماید. گازی که 
برای نیروگاه به ما می دهند با تعرفه صنعتی است در حالی که باید با تعرفه نیروگاهی 
به ما بدهند. مدیرعامل شرکت بیان کرد:سال گذشته را با وجود سختی های فراوان 
از جمله تشدید تحریم ها،اعتصاب کامیون داران،بحران آب و ... پشت سر گذاشتیم 
اما 2410 هزار تن تولید چدن با دو کوره بلند را در سال گذشته داشتیم. برای امسال 
عدد 3 میلیون و پنجاه هزار تن را هدف قرار دادیم و کوره یک را نیز انشاا... از نیمه 
دوم سال جاری وارد مدار می کنیم. شایان ذکر است در این بازدید اصحاب رسانه 
از پروژه تولید ریل در نورد 650،ساخت درب های فلکسیبل و کوره بلند شماره سه 

از نزدیک بازدید نمودند و در نشست خبری نیز سوالات خود را نیز مطرح نمودند.

در نشست خبری مدیرعامل ذوب آهن اصفهان عنوان شد: 

بزرگترین دغدغه امروز ذوب آهن تامین سنگ آهن است

تاریخ این حقیقت را نشان خواهد داد الان خیلی چیزها را نمی توانیم بازگو کنیم
برخی نمی خواهند حقیقت را ببینند

رییس سازمان انرژی اتمی با اشاره به ادامه فعالیت های هسته ای کشور در تمامی حوزه ها و با آهنگی حساب شده تاکید کرد: 
برجام صنعت هسته ای را متوقف نکرد و تاریخ این حقیقت را نشان خواهد داد.  »علی اکبر صالحی« در همایش گرامیداشت 
هفته دولت در استان البرز برجام را یکی از دستاوردهای ۴-۳ سال اخیر کشور برشمرد و به قضاوت هایی که در این مورد شده 
پرداخت و گفت: یکی می گوید برجام خوب است. دیگری می گوید بد است. برخی می گویند آنها که برجام را رقم زدند دوستدار 
کشور نبودند. این صحبت ها تا زمانی که منصفانه، عادلانه و محققانه باشد، اشکالی ندارد. می گویند صنعت هسته ای را تعطیل 

کردیم. نابود کردیم و در مقابل هیچ امتیازی به دست نیاوردیم.
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اخبار

آقای رییس جمهورشجاع تر باشید 
 »دولت اگر قدرتمند نباشد مردم زندگی خوشی را تجربه 
نخواهند کرد، قدرت و توان دولت به معنای آن است که 
را  اختیارات لازم  مدیریت  در صحنه سخت  بتواند  دولت 
داشته باشد در غیر اینصورت کسی که اختیارات را نداشته 

باشد چه انتظاری از او دارید؟« جملات بالا متعلق به رییس جمهور است. روحانی در 
هفته دولت و در جشنواره رییس جمهور شهید، رجایی بازهم از کم بودن اختیاراتش گفت 

و لب به گلایه گشود.
در این سال ها دیگر به خوبی فهمیده ایم که دولت تنها تصمیم گیر کشور نیست و به 
تنهایی نمی تواند اسب خود را پیش ببرد. تقریبا تمام روسای جمهوری ایران در دوره دوم 

خود از این دست بسته بودن گلایه داشتند و خواستار اختیار بیشتری بودند.
کاش رییس جمهور روحانی برای یک بار هم که شده سخنان خود را از لای پرده ها 

بیرون می آورد و صریح می گفت منظورش از نبود اختیار چیست.
کاش او می گفت در چه زمینه هایی اختیار می خواهد و با این اختیارها به دنبال رسیدن 
به چه هدفی است. نمی شود که هر روز، هر ماه و هر سال پشت تریبون قرار گرفت و 

سخنرانی کرد و از کمبود اختیارها گفت اما در عمل کاری نکرد.
مردمی که به حسن روحانی رای دادند از او انتظار دارند شعارهای خود را محقق کند 

چون آن روزی که روحانی به دنبال رای بود از کمبود اختیارها سخن نمی گفت.
شاید احمدی نژاد لایه های قدرت در ایران را نمی شناخت و بعد از دوره دوم تازه پی 
به جایگاه واقعی رئیس جمهور برد اما روحانی که تقریبا در تمام سال های جمهوری در 

بالاترین مسئولیت ها حضور داشته است، چرا کاری برای جایگاه خود نمی کند؟
آیا واقعا باید باور کنیم روحانی که 5 دوره نماینده مجلس بوده، دبیر شورای عالی امنیت 
ملی بوده، عضو مجلس خبرگان رهبری بوده، عضو مجمع تشخیص مصلحت بوده، 

نمی دانسته که رییس جمهور در این کشور چه اختیاراتی دارد و چه اختیاراتی ندارد؟
کسانی که در انتخابات سال 96 به حسن روحانی رای دادند از رییس جمهور انتظار 
دارند کمی شجاع تر باشد و بدون تعارف برنامه های خود را اجرا کند. بالاخره جه بخواهیم 
چه نخواهیم بسیاری از مردم همه مشکلات کشور را از چشم دولت می بینند و  روحانی 

برای آنها بایدبه فکر جواب باشد.
انفعال روحانی در برخورد با پدیده های سیاسی و اجتماعی باعث شده است موج 
ناامیدی در بخشی از مردم ایجاد شود و آنها به این باور برسند که وقتی روحانی نتوانست 
به پای  از دیگران چه توقعی می شود داشت؟ و چه لزومی دارد ما  انجام دهد  کاری 

صندوق های رای برویم وقتی تغییری ایجاد نمی شود؟
ناامیدی از صندوق رای مهم ترین خطری است که جریان اعتدال و اصلاحات را تهدید 
می کند. عدم مشارکت مردم یعنی بازگشت تندروهایی به قدرت که عامل بسیاری از 

مشکلات کشور در دهه گذشته بودند .
2 سال تا پایان عمر دولت روحانی باقی مانده است و خیلی ها فکر می کنند، این زمان 
برای ادامه کار کافی نیست اما نباید فراموش کنیم دکتر مصدق تنها 27 ماه در راس کار 

بود و تاریخ ایران را تغییر داد. 
پس لازم است رییس جمهور برای شعله ور شدن دوباره امید در کشور، کمی در رفتار 

سیاسی خود تغییر ایجاد کند و شجاع تر باشد.

 

بحران تغییر نقش ها
 در جامعه ایرانی 

ساختار  در  پرسشگری  و  مطالبه گری  فرهنگ  تقویت   
اجتماعی ما مهمترین عامل در جهت توسعه سیاسی و 

اقتصادی کشور است. 
متاسفانه امروز شاهدیم که در سپهر سیاسی ایران نقش ها تغییر یافته و مردم ابزاری در 

خدمت جریانات سیاسی و احزاب قرار گرفته اند
اینکه جامعه به سمتی سوق یابد که با مطالبه محوری و پرسشگری احزاب و جریانات 
را به خدمت خود درآورند و اقبال و استقبال از آنان را منوط بر تحقق شعارها و کارنامه 
متناسب با نیازهای اجتماعی جامعه باشد، عقلانیت و توسعه را در ساختار مدیریتی کشور 

حاکم می کند.
امروز می بینیم در کشورهای توسعه یافته دولت ها، احزاب و جریانات سیاسی برای 
جذب و همراهی اعتماد و نظر مردم به ارائه طرح و برنامه های خود مبتنی بر نیاز و 
مطالبات جامعه تنظیم می کنند و در اختیار جامعه و افکار عمومی قرار می دهند و در 
صورتی که با حمایت مردم برای اجرایی شدن برنامه ها انتخاب شوند حضور مردم بعنوان 

ناظر مهمترین عامل در جهت تحقق اهداف و برنامه ها است.
بنابراین جامعه و مردم بعنوان ناظر و ارزیابی عملکرد دولت ها و جریانات سیاسی 
می تواند اهرم و قدرت موثری در جهت تقویت و پیشبرد راهبردها و راهکارهای اجرایی در 

جهت توسعه کشور است.
متاسفانه تغییر نقش ها در ساختار سیاسی موجب می شود که به مردم و جامعه نگاه و 
نگرشی ابزاری شکل گرفته و موجب به حاشیه راندن نقش و جایگاه مردم بعنوان ناظر 

شود.
باورمندی به حضور مردم و تقویت روحیه مطالبه گری و پرسشگری در جامعه موجب 
خدمت  به  را  منتخبین  و  مسئولین  مرزبندی ها  و  سیاسی  نگاه  از  فارغ  که  می شود 

خواستگاه فکری سیاسی اجتماعی و اقتصادی خود درآورند.
*نماینده تهران و عضو فراکسیون امید

خطیب نماز جمعه تهران:

 مذاکره با عهدشکنان نابخردی است 
خطیب نماز جمعه تهران با بیان اینکه مذاکره با عهدشکنان نابخردی است، گفت: 

مذاکره تحت فشار، تسلیم است و ملت عاشورایی ایران هرگز این ذلت را نمی پذیرد.
آیت الله سید احمد خاتمی در خطبه های نمازجمعه این هفته تهران که در مصلای 
امام خمینی )ره( برگزارشدبا اشاره به مطالب مطرح شده در هفته گذشته در خصوص 
مذاکره با آمریکا، اظهارداشت : همانگونه که مقام معظم رهبری فرمودند، هیچ مذاکره ای 

با آمریکاصورت نخواهد گرفت و مسئولان و مردم در این خصوص هم نظر هستند.
امام جمعه موقت تهران ادامه داد: مذاکره با عهدشکنان نابخردی است و رئیس جمهور 
ما هم گفتند که ما دیوانه نیستیم که با آمریکایی ها مذاکره کنیم. از سوی دیگر مذاکره در 
شرایط مساوی معنا دارد و در غیر این صورت نام آن مذاکره نیست، بلکه سلطه است و 

ملت ما ۴۰ سال است که سلطه را نپذیرفته اند.
وی افزود: مذاکره تحت فشار، تسلیم است و ملت عاشورایی ایران هرگز این ذلت 
با اشاره به سخنان برخی مسئولان در هفته گذشته،  را نمی پذیرد. آیت الله خاتمی 
تصریح کرد: مسئولان به شکلی سخن نگویند که دشمنان از آن سوژه بگیرند. شما که 
نمی خواهید مذاکره کنید، پس از شما انتظار می رود به گونه ای صحبت کنید که دشمنان 

از آن سوء استفاده نکنند.  
امام جمعه موقت تهران یادآور شد: آمریکایی ها و به ویژه ترامپ نیازمند مذاکره هستند. 
ترامپ می خواهد با کشاندن ایران پای میز مذاکره، خود را به عنوان چهره ای قوی نشان 
دهد و بگوید در مقابله با ایران پیروز بوده است. اما با روشی که آمریکا و ترامپ دارند، این 

آرزو را باید به گور ببرند.
وی خاطرنشان کرد: مردم و مسئولان به خوبی می دانند که آمریکا و اروپا سر و ته یک 

کرباسند. به آنها دل نبندید، به خدا ایمان داشته باشید و به مردم تکیه کنید.
وی در ادامه با بیان اینکه قانون اساسی ظرفیت بسیار خوبی برای اداره جامعه دارد، 
گفت: دولتمردانی که آمدند با همین قانون اساسی کشور را اداره کردند و با همین قانون 

اساسی نیز می توان کشور را اداره کرد.
امام جمعه موقت تهران گفت: رهبر انقلاب خطاب به دولت فرمودند که حاشیه سازی 
نشود و معطل حاشیه ها نشوید. انتظار می رود که دولتمردان حاشیه درست نکنند و گرفتار 

حاشیه ها نشوند.

محمود کیانوش راد:

 دولت "قانون" را در تمام حوزه ها اجرا کند
یک فعال سیاسی گفت: اگر در دوسال باقی مانده بتوان شیوه هایی را به کار بست که 
قانون در همه زمینه ها حاکم باشد، مطمئنا جلوی بسیاری از مفاسد اقتصادی و اداری 

فعلی گرفته خواهد شد.
محمود کیانوش راد   با اشاره به ضرورت تحقق وعده های دولت در دو سال باقی مانده از 
عمر دولت دوازدهم اظهار کرد: مهم ترین کاری که دولت آقای روحانی باید انجام دهد و 
تنها در سایه چنین امری است که می توان امیدوار بود که کشور به روال عادی خود برگردد، 

اجرای قانون در تمامی سطوح است.
وی ادامه داد: البته روشن است که طرح چنین موضوعی جز در سایه تاکید و عمل به 

قانون توسط تمامی دستگاه های اجرایی نظام تحقق پیدا نخواهد کرد.
وی خاطرنشان کرد: اگر در دوسال باقی مانده بتوان شیوه هایی را به کار بست که قانون 
در همه زمینه ها حاکم باشد مطمئنا جلوی بسیاری از مفاسد اقتصادی و اداری فعلی 

گرفته خواهد شد.
این عضو حزب اتحاد ملت گفت: تنها در بستر فضای اجرای قانون است که جناح های 
سیاسی می توانند با برنامه های متنوع خود و گاهی متفاوت با یکدیگر،  در یک بستر 
کنترل شده توسط نهادهای مجری قانون به فعالیت ادامه دهند و در نهایت به جابه جا 

شدن قدرت در داخل نظام اقدام کنند.
وی در پایان گفت: اگر روال قانونی بعد از چهل سال در تمام شئون از صدر تا ذیل 
تحقق پیدا نکند؛ دولت آقای روحانی که هیچ، با ده ها سال دیگر هم کشور به مدار توسعه 

یافتگی واقعی نخواهد افتاد.

فرمانده کل سپاه:

بر مرزهای کشور اشراف کامل داریم
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با تاکید بر اینکه بر مرزهای کشور اشراف، 
اقتدار و امنیت کامل داریم، گفت: برای عبور از دیوار بلند آرزوها و رویاهای دشمن، 

فرمولی جز تکیه بر توان ملی و ظرفیت های داخلی نداریم.
پاسگاه  و  ها  پایگاه  از  سرکشی  جریان  در  سلامی  حسین  پاسدار  سرلشکر  سردار 
های مرزی  درمرزهای شمال استان آذربایجان شرقی با اظهار خرسندی از وضعیت 
آمادگی های دفاعی مرزبانان و رزمندگان مستقر در مقرها و نیز زندگی فعال، آرام و با نشاط  
مردم در روستاها و شهرهای مجاور مرزها گفت: در ادامه بازدیدها از مرزهای مختلف میهن 
اسلامی طی هفته های گذشته، امروز موفق شدیم مرزهای شمالی کشور به خصوص حد 
فاصل اصلاندوز و سد خداآفرین و غرب جلفا را مورد بازدید قرار دهیم، الحمدلله به فضل 
الهی هم سیطره اطلاعاتی کاملی برای مرزها حاکم هست و هم مرزها، مرزهای بسیار 
آبادی است و مردم در روستاهای چسبیده به مرز کاملًا مستقر و در حال فعالیت هستند و 
آنچه که انسان مشاهده می کند اشراف، اقتدار و سیطره امنیت ملی است که توسط نیروها 

و واحدهای مرزدار ما در این نقاط برقرار شده است.
وی امنیت و خدمت را از کلیدواژه های مهم و محوری در ماموریت ها و هدف گذاری 
های کلان سپاه قلمداد کرد و افزود: البته سپاه در امتداد توجه به امنیت مرزها و امنیت 
ملی، موضوع مردم یاری و محرومیت زدایی را نیز در این مناطق دستور کار خود قرار داده 
و آن را با قاطعیت و اراده محکم دنبال خواهد کرد، زیرا معتقدیم که باید مسیرهای موازی 
را توأم با هم برای عبور از مشکلات ناشی از فشارهای اقتصادی و  فضاسازی های روانی 

دشمن بپیماییم. 
سرلشکر سلامی با تاکید بر اینکه برای عبور از دیوار بلند آرزوها و رویاهای دست نیافتنی 
دشمنان ملت ایران فرمولی جز تکیه بر توان و ظرفیت های داخلی دنبال نمی کنیم، 
خاطرنشان کرد: خدای بزرک را شاکریم در استان آذربایجان شرقی ۳۸ پروژه بزرگ را 
قرارگاه خاتم الانبیا )ص( به اتمام رسانده است و ۱۱ پروژه بزرگ را از جمله متروی شهر 

تبریز را که امروز از آن بازدید کردیم در دست اجرا دارد.
فرمانده کل سپاه تاکید کرد: ما معتقد هستیم مقاومت اقتصادی از طریق رونق تولید 
امکان پذیر است  و این تنها راه گذر ما از شرایط موجود در قبال راهبردی که دشمن با 
جستجوی آن درصدد تسلیم  ملت ایران و تحمیل  فرایند مذاکره است  خواهد بود؛ ما 
تصمیم گرفته ایم مقاومت کنیم و این مقاومت ممکن و ساده است زیرا اراده ملت ایران، 

رهبر معظم انقلاب اسلامی و  همه بخشهای نظام پشت آن است. 
سرلشکر سلامی خاطرنشان کرد: این یک فرایند و مسیری است که ملت بزرگ ما به 
برکت رهبری عظیم الشأن انقلاب)مد ظله العالی( انتخاب کرده و این راه را ادامه خواهد 
داد، در واقع این راه ناامید کردن و تسلیم دشمنان  در مقابل اراده این ملت عظیم و سربلند 

است.
 

محمد جوادظریف: 
ما به اندازه طرف های دیگر به برجام پایبند می مانیم 
وزیر خارجه ایران، علت خروج آمریکا از برجام را عدم علاقه ترامپ به میراث اوباما توصیف 
و تأکید کرد که ایران به هر اندازه که اروپا به توافق هسته ای پایبند باشد، به این توافق 

پایبند خواهد ماند. 
»محمد جواد ظریف« در گفت وگو با خبرگزاری »برناما« مالزی، ضمن درخواست از 
طرف های اروپایی برجام برای پایبندی کامل به این توافق هسته ای گفت: »ایران به همان 

اندازه دیگر اعضای برجام، به توافق )هسته ای( پایبند خواهد ماند«.
وی در خصوص گفت وگو درباره برجام گفت: »ما آماده گفت وگو و رایزنی با دیگر طرف ها 
در خصوص بهترین شیوه اجرای این توافق هستیم. ما با اروپا برای یافتن راهی برای عمل 

به تعهداتشان ذیل برجام گفت وگو می کنیم«.
رئیس دستگاه دیپلماسی ایران در گفت وگو با این خبرگزاری در حین سفر یک روزه 
خود به مالزی بر عدم مذاکره مجدد ایران درباره برجام توضیح داد: »اگر آنها )۴+۱( برای 
پایبندی به تعهداتشان، نیاز به تعامل با آمریکا دارند، مسئله ای است که به آنها مربوط 

می شود و ایران هیچ نقشی در آن ندارد«.
وی ادامه داد: »ما برای بیش از دو سال، گفت وگوهای مفصلی با آمریکا داشتیم و به 
نتیجه رسیدیم....که )این نتیجه( ۱59 صفحه بود....)برجام( یک توافق جدی است، 
)که شامل( تمامی جنبه های موضوع هسته ای و همچنین تمامی جنبه های تحریم های 

آمریکا علیه ایران می شود«.
ظریف تصریح کرد که علی رغم پایبندی ایران، روسیه و چین به برجام، پایبندی دیگر 
طرف های این توافق هسته ای )انگلیس، فرانسه، آلمان( قابل مشاهده نیست یا اینکه آنها 
پس از خروج یکجانبه سال گذشته آمریکا  از برجام، »اراده سیاسی برای پایبندی« به این 

توافق هسته ای ندارند.
وزیر خارجه آمریکا درباره بهانه خروج آمریکا از برجام که مسئله موشکی ایران بود، گفت: 
»این موضوعات بخشی از توافق نیست. ما در زمینه موضوع هسته ای به توافق رسیدیم، 
ما می بایست برنامه هسته ای خود را محدود می کردیم و همچنین موافقت کردیم که اگر 
به پیشرفت هایی در زمینه اجرای توافق هسته ای دست پیدا کنیم، اعتماد برای حرکت به 

سوی موضوعات دیگر به وجود خواهد آمد«.
توافق  به  پایبندی  و  تعهد  و نمی تواند  آمریکا شکست خورد  »اما  ادامه داد:   ظریف 

هسته ای را به موضوعات دیگری مشروط کند که در توافق وجود ندارد«.
رئیس دستگاه دیپلماسی ایران، خروج آمریکا از برجام را به واسطه دلایل شخصی ترامپ 
دانست و گفت: »وی )ترامپ(، میراث اوباما )رئیس جمهور سابق آمریکا( را دوست ندارد. او 
فقط به واسطه دلایل شخصی و نه به دلایل مهم، خواستار خروج از توافق هسته ای است«.

آذرمنصوری: 
نقدها به شورای عالی نباید تبدیل به خودزنی شود

دبیر شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان در واکنش به انتقادها از عملکرد این 
شورا، گفت: از هر نقدی با هدف اصلاح ساختارها و رویکردها استقبال می شود اما این 

نقدها نباید سمت و سوی خود زنی و یا تخریب این سامانه را پیدا کند. 
آذر منصوری افزود: باید توجه داشت که شورای عالی در حال حاضر تنها سامانه انسجام 
بخش ائتلاف اصلاح طلبان است و این شورا بدیلی با این کارکرد ندارد. وی افزود: در ارتباط 
با نحوه تصمیم گیری در شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان، گفت: از ابتدای 
تشکیل دور جدید با آسیب شناسی عملکرد دو دوره گذشته تصمیم بر این بود که آیبن نامه 
به نحوی اصلاح شود تا هم ضعف های دوره های گذشته برطرف شود و هم تصمیمات به 
نحوی باشد که همه اعضا در فرآیند شکل گیری و نهایی شدن آن مشارکت داشته باشند. 
منصوری ادامه داد: بر همین مبنا در زمان انتخاب ریاست شورا هیچ محدودیتی برای اعضا 
وجود نداشت که نامزد ریاست شورا بشوند و شخص عارف هم برای ریاست شورای عالی 
سیاست گذاری اصلاح طلبان داوطلب نشده بود. درباره نواب رئیس هم به جز یکی از نواب 
که ریاست دوره ای شورای هماهنگی است همه می توانستند نامزد نایب رئیسی بشوند. 
قائم مقام حزب اتحاد ملت ایران اسلامی خاطرنشان کرد: این فرآیند در مورد دبیران شورای 
عالی و کارگروه ها هم به همین ترتیب بود. زمانی که نامزدها یک نفر بودند برای یک نفر رای 
گیری شد و زمانی هم که متعدد بودند طبیعتا رأی گیری انجام شده است. منصوری یادآور 
شد: علی القاعده افراد چه حقیقی و چه حقوقی به میزانی که برای حضور در جلسات 
کارگروهها و نشست های عمومی وقت بیشتری بگذارند، اثرگذاری بیشتری خواهند بود. 
حتی رابطین استانها نیز به رای اعضای شورای عالی انتخاب شده اند. دبیر شورای عالی 
سیاست گذاری اصلاح طلبان اضافه کرد: اداره جلسات شورای عالی نیز بر اساس آیین 
نامه ای است که به تصویب شورای عالی رسیده است. البته مباحث مفصل تر در کارگروه ها 
انجام می گیرد و حاصل بحث ها در شورای عالی مطرح و  رای گیری می شود وپس از هر 
جلسه نیز جمع بندی بحث ها و مصوبات شورای در قالب خبر جلسات منتشر می شود. 
منصوری در تشریح فعالیت کارگروه ها نیز گفت: برخی از کارگروه ها از برنامه عقب هستند 
و برخی هم  فعالند و تاکید هم بر این است که برای اخذ تصمیمات کارشناسی از مجموعه 

صاحبنظران غیر عضو در کارگروهها دعوت شود.

مولاوردی:

 تکلیف اصلاح طلبان واقعی باید از اصلاح طلب 
نماها مشخص شود

عضو شورای عالی اصلاح طلبان ماموریت این شورا را فرا انتخاباتی دانست و در عین حال 
اظهار کرد که چون در عالم سیاست بهار سیاست ورزی ایام انتخابات است خودبخود این 
مقوله برجسته می شود. شهیندخت مولاوردی در نشست اعضای شورای هماهنگی جبهه 
اصلاحات استان البرز  با اشاره به نحوه انتخاب رابطین استانی و ضرورت تبیین دقیق 
جایگاه، ماموریت های رابطین و نگاه متوازن به انتظارات و مقدورات و واقعیت ها، به ارزیابی 
و اصلاح برخی رویکردها در دوره جدید شورای عالی سیاستگذاری و آسیب شناسی از 
دو دوره گذشته اشاره کرد و به تبیین آیین نامه کار گروه هماهنگی امور استان ها پرداخت 
و افزود که ماموریت شورای عالی سیاستگذاری را فرا انتخاباتی ببینیم، اما چون در عالم 
سیاست بهار سیاست ورزی ایام انتخابات است خودبخود این مقوله برجسته می شود. 
رابط استان البرز با بیان این که »در حال حاضر بدیلی برای شورای عالی سیاستگذاری 
برای تقویت انسجام بخشی درون جبهه اصلاحات وجود ندارد«، افزود: با نگاهی واقع 
بینانه نمی توان منکر اشتباهات گذشته شد، اما مهم پذیرفتن و اعتراف به آن و درسهایی 
است که از آن اشتباهات و خطاها باید گرفته شود. بر خلاف تصورات و گفته ها، تصمیمات 
شورای عالی دستوری، یکطرفه، از بالا و تحمیلی نیست، بلکه در فرآیندی دموکراتیک 
شکل گرفته و به نتیجه می رسد، ضمن آنکه ایام انتخابات فرصت مغتنمی برای اصلاح 
سازوکارهای تشکیلاتی فراهم  می آورد. مولاوردی با اشاره به ظرفیت جریان اصلاح طلبی 
در خود انتقادی و بازسازی و جبران اشتباهات؛ نقد، رصد، پایش و ارزیابی نهادهای برآمده 
از شورای عالی را از برنامه های آتی این شورا عنوان کرد و ابراز امیدواری کرد در فرصت 
پیش رو و با اجماع سازی و کنار گذاشتن چند دستگی ها، همه اصلاح گران دلسوز تلاش 
کنند از این جریان اعاده حیثیت شود و با تعریف شاخص های دقیق تکلیف اصلاح طلبان 

واقعی از فرصت طلبان و اصلاح طلب نماها مشخص شود.

یادگار امام راحل )ره( با بیان اینکه اگر در پی جامعه 
اخلاقی هستیم باید فقر را ریشه کن کنیم، گفت: باید 
سعی کنیم هنجارهای اخلاقی جامعه تبدیل به ارزش 
شود و در این صورت دیگر نیاز نیست از آن مراقبت کنیم 

آیت الله سید حسن خمینی شامگاه پنجشنبه در آیین 
نخستین سالگرد افتتاح خانه موزه آیت الله اکبر هاشمی 
رفسنجانی در حسینیه جماران گفت: در رابطه با اخلاق و 
فقه یا به تعبیری اخلاق و قانون سخن بسیار گفته شده،  
اخلاق حداکثری و قانون حداقلی است. بنابراین بسیاری 
از دستورات اخلاقی یا دایره مستحبات را در می نوردد یا 

اساسا وارد احکام ارشادی می شود.
وی ادامه داد: ممکن است کسی به ظاهر پایبند به 
قانون باشد اما اخلاقی نباشد. معروف است زن و شوهری 
در نجف بهم علاقه مند بودند. روزی مرد از روی عصبانیت 
زن را سه طلاقه کرد. رفتند پیرمردی را پیدا کردند و به او 
گفتند زن را یک روزه عقد و سپس طلاق دهد او هم گرفت 

و طلاق نداد.      
نوه امام )ره( افزود: این مرد و زن در فراغ همدیگر دق 
کردند و مردند. مرحوم عبدالکریم حائری موسس حوزه 
شمر  دانم  نمی  که  است  گفته  باره  این  در  قم  علمیه 
سنگدل تر بود یا پیرمردی که آن زن را گرفت. این عمل در 

دایره فقه است اما غیراخلاقی است.   
سید حسن خمینی یادآور شد: فقه نظم حداقلی به 
جامعه می دهد اما محدوده رفتار ما را تعیین نمی کند 

ما باید یک گام فراتر از آن برداریم. قانون هم همین شکل 
دایره  ولی  کند  می  تعیین  را  ای  محدوده  قانون  است 
مستحبات، ارشادات عقلی و آداب اجتماعی هم وجود 

دارد.
به کردار و  ادامه داد: بسنده کردن رفتار مومنانه  وی 
اعمال قانونی،  تنزل دادن سطح جامعه است. انسان باید 
دائما خودش را در یک ترازوی اخلاق بسنجد. آنطور که 
گفته اند اخلاق به دوقاعده باز می گردد مثلا در قانون 
طلایی اخلاق گفته می شود آنچه برای خود می پسندی 
برای دیگران بپسند و آنچه نمی پسندی برای دیگران 

نپسند یعنی خودمان را جای طرف مقابل بگذاریم.   
این پرسش که چه کنیم که  با طرح  امام )ره(  یادگار 
جامعه ما اخلاقی شود، خاطرنشان کرد: باید سعی کنیم 
هنجارهای اخلاقی جامعه به ارزش تبدیل شود و اگر 
جامعه ای چیزی را ارزش بداند دیگر نیاز نیست از آن 
مراقبت کنیم و چیزی که جامعه ناهنجار نداند مبارزه با 

آن سخت است.
هنجارهای اجتماعی را به ارزش تبدیل کنیم

سید حسن خمینی با تاکید بر اینکه "معروف" الزاما 
چیزی نیست که جامعه قبول دارد، گفت: چیزی که به 
هر علتی جامعه قبول ندارد نمی توانید با آن مبارزه کنید. 
یکی از مهمترین عوامل اخلاقی کردن جامعه این است 
که سعی کنیم نظام ارزشی ما، پذیرفته شده هنجاری 

جامعه باشد.  

وی یادآور شد: برای اینکه مساله ای در جامعه اخلاقی 
شود نخست باید سعی کنیم هنجارهای اجتماعی را به 
ارزش تبدیل کنیم و دیگر اینکه باید ریشه فقر را در جامعه 
کند. کسی که در مسیر فقرزدایی گام بر می دارد گام 
بلندی در جهت اخلاقی کردن جامعه بر داشته است. به 
فرموده امیرالمومنین )ع(، فقر نفس را ذلیل، عقل را زایل 

و با خود هر چه غم است می آورد.
نوه امام راحل اظهار داشت: ما یک "فقر خود خواسته" 
داریم که در آن فرد دستش می رسد ولی آنرا کنار می 
زند که این عزت می دهد و در چشم مردم عزیز می شود 
و اگر لباس پاره بپوشد به عنوان متبرک به آن دست می 
زنند و مقام بالایی دارد و دیگر "فقر ناخواسته" است. به 
عنوان قاعده در متن جامعه بدانیم که باید آنرا ریشه کن 
کنیم. بنابراین اگر در پی جامعه اخلاقی هستیم باید 
فقر را بزداییم.   وی یادآور شد: بسیار از مرحوم هاشمی 
از  بسیاری  حل  راه  گفت  می  که  شنیدم   رفسنجانی 
مشکلات و ناهنجاری های جامعه این است که مردم باید 
کار داشته باشند. راه حل اعتیاد شغل است و اشتغال 
سرمایه گذاری می خواهد و سرمایه گذاری هم امنیت. 
گام برداشتن در مسیر جامعه اخلاقی وابسته به دو چیز 
است یکی اینکه سعی کنیم در حوزه فرهنگی و دیگر در 

حوزه اجتماعی نظام ارزشی خودمان را حاکم کنیم.
سید حسن خمینی اظهار داشت: اولیاء خدا مغناطیس 
وجودی دارند و همه را آرام و جامعه ای را متحول می کند. 
به گفته ابن خلدون، پیامبر )ص( دو معجزه داشت یکی 
قرآن و دیگر متحد کردن قبایل عرب بود که این خود 
معجزه است. بزرگان ما این خصلت را داشتند که می 
توانستند نظام ارزشی خود را با اشراق و مغناطیس القا 
کنند. اول انقلاب نظام ارزشی عوض می شود و همه با 

حجاب می شوند.
نوه حضرت امام )ره( تاکید کرد:  همه در پی این هستند 
کسی پیدا شود و مشکلی را حل کند، "نادری پیدا نخواهد 
شد امید، کاش اسکندری پیدا شود" این یعنی نگاه به 
بیرون. بنابراین از خودتان شروع کنید. دین داران اگر 
تصدی دنیای مردم می کنند اگر دنیای مردم را نتوانند 
اداره کنند به دین لطمه زده اند. اگر فقر به جامعه ای آمد 
از آن در خیلی چیزها بیرون می رود. به این بیان، مرحوم 
هاشمی معلم اخلاق جامعه بود. پس یک گام برداریم و 

جامعه ای را از فقر بزداییم.  
وی عنوان کرد: راه بزرگی پشت سر ما است، کار بزرگی 
صورت گرفته است، به رغم انتقاد از وضع موجود، حتما به 
گذشته افتخار می کنیم و به آینده امید داریم. تلاش های 
گذشتگان و عزمی که داشتند و کار بزرگی که انجام دادند، 
هم بدانیم و بیان کرده و هم ارج و قرب آنرا بشناسیم و برای 

گام های بعدی همت کنیم و نباید مایوس و دلگیر شویم.

آیت الله سید حسن خمینی:

جامعه اخلاقی با ریشه کنی فقر میسر می شود

 فرمانده نیروی هوافضای سپاه با اشاره به سرنگونی 
پهپاد آمریکایی گفت: عملیات روانی گسترده ای به راه 
انداختند که قرار است جنگ علیه ما به راه بیفتد اما ما می 
دانستیم که این اتفاق نمی افتد و زمانی این سایه جنگ 

برطرف شد که پهپاد آمریکایی سرنگون شد. 
آیین  در  زاده  حاجی  امیرعلی  پاسدار  سرتیپ  سردار 
اختتامیه سی و سومین دوره مسابقات قرآن این نیرو طی 
سخنانی اظهار داشت: ما از دوستان قرآنی درخواست 
داریم تا این فضای قرآنی را بیش از پیش دنبال کنند. ما 
هم اعلام کرده ایم که اعتبارات ویژه ای برای این کار قرار 
می دهیم. وی افزود: مشکلاتی که امروز در حوزه فرهنگی 
و اقتصادی داریم ناشی از آن است که فرهنگ قرآنی و 

اسلام ناب را پیاده نکرده ایم.
سردار حاجی زاده ادامه داد: زمانیکه هواپیمای ایرباس 
ما با 29۰ نفر مسافر مورد اصابت آمریکا قرار گرفت، رییس 
جمهور آمریکا نپذیرفت که عذرخواهی کند و بعدها به 
ناو مدال هم داد. امروز به نقطه ای رسیده  فرمانده آن 
ایم که هواپیمای فوق پیشرفته جاسوسی آمریکایی ها که 
قرار است جایگزین هواپیمای یو 2 بشود و سالیان سال 
نیروی  رزمندگان  توسط  کند،  خدمت  آمریکا  ارتش  در 

هوافضای سپاه سرنگون می شود. آمریکا یی ها نه تنها 
اقدامی علیه ما نکردند از ما به خاطر نزدن هواپیمای پی 

۸ مورد تقدیر هم قرار گرفتیم.
فرمانده نیروی هوافضای سپاه گفت: این اتفاق به خاطر 
تبعیت از ولایت   و اجرای فرامین رهبری افتاده است. تا 
چند ماه پیش خیلی ها با شک و تردید به پیشرفت های 
نظامی ما نگاه می کردند. اما الان همه باور کرده اند که این 
قدرت وجود دارد. وی  تصریح کرد: زمانیکه آقا گفت ما به 
دشمن سیلی می زنیم چهار ساعت بعد نیروهای موشکی 
ایشان می  زمانیکه  برند.  بین می  از  را  مقرهای داعش 
گویند اقدام انگلیس بی جواب نمی ماند تنها ۴۸ ساعت 
بعد کشتی متخلف انگلیس توقیف می شود. اینها نسخه 
هایی است که رهبر انقلاب صادر کردند و دقیق اجرا شد. 
همین نسخه ها در رابطه با سایر بخش ها هم صادر شده 
است. اینها هنوز باور نکردند که اروپایی ها هم بخشی از 
نقشه شیطانی آمریکایی هستند و بنا دارند تا ما را از خارج 
ساختار برجام بترسانند و سایه جنگ را به عنوان چاشنی 

این موضوع مطرح کردند.
روانی  عملیات  یک  کرد:  عنوان  زاده  حاجی  سردار 
گسترده ای به راه انداختند که قرار است جنگ علیه ما به 

راه بیفتد حتی سرویس های اطلاعاتی دوست هم به ما 
می گفتند قرار است به شما حمله شود اما ما می دانستیم 
که این اتفاق نمی افتد.   این حربه ای بود تا ما پای میز 
مذاکره بر گردیم. زمانی این سایه جنگ بر طرف شد که 
پهپاد آمریکایی سرنگون شد. ما این اطمینان را داشتیم 
که اگر اولین خطا از آنها سربزند مقرها و پایگاههایشان در 

پیرامون خود را مورد هدف قرار می دادیم.  
می  آنها  کرد:  تاکید  سپاه  فضای  هوا  نیروی  فرمانده 
دانستند اگر اقدامی بکنند با پاسخ ما  روبرو می شوند و 
باید پا به پای ما جلو بیایند. برای اولین مرتبه برای مردم دنیا 
این یقین حاصل شد که قدرت آمریکا پوشالی است. همه 
این موفقیت ها با عمل به تدابیر حضرت آقا بدست آمده و 
برگفته از  سلام ناب است. این روش نشان داده است که 

همه مشکلات قابل حل است.
وی در پایان تاکید کرد: کار در حوزه دفاعی و نظامی 
هزاران بار پیچیده تر از حوزه غیر نظامی است اما ما در 
این حوزه ها کار نکرده ایم و الا ما کشور فقیری نیستیم 
و منابع فراوانی داریم. باید همانگونه که در بخش نظامی 
با کار جهادی به موفقیت رسیدیم در سایر بخش ها نیز با 

پیروی از این همین الگو مشکلات را حل کنیم.

فرمانده نیروی هوافضای سپاه:

 سرنگونی پهپاد آمریکایی سایه جنگ را برطرف کرد 

 رییس سازمان انرژی اتمی با اشاره به ادامه فعالیت های هسته ای کشور در تمامی 
حوزه ها و با آهنگی حساب شده تاکید کرد: برجام صنعت هسته ای را متوقف نکرد و 

تاریخ این حقیقت را نشان خواهد داد. 
»علی اکبر صالحی« در همایش گرامیداشت هفته دولت در استان البرز برجام را یکی 
از دستاوردهای ۴-۳ سال اخیر کشور برشمرد و به قضاوت هایی که در این مورد شده 
پرداخت و گفت: یکی می گوید برجام خوب است. دیگری می گوید بد است. برخی 
می گویند آنها که برجام را رقم زدند دوستدار کشور نبودند. این صحبت ها تا زمانی که 
منصفانه، عادلانه و محققانه باشد، اشکالی ندارد. می گویند صنعت هسته ای را تعطیل 

کردیم. نابود کردیم و در مقابل هیچ امتیازی به دست نیاوردیم.
"من  گفت  می  مراسمی  در  شخصی  است؟  منصفانه  سخنان  این  آیا  افزود:  وی 
حقوقدانم. برجام را از اول تا آخر خوانده ام و هر چه می گویم درست است. یکی از 
کارهایی که انجام ندادند، فرمان 9 ماده ای حضرت آقا است. " چقدر علنی سخن 
نادرست می گویند و اظهارات ناصحیح را منتشر می کنند. در حالیکه در این 9 بند اشاره 

شده 5-۴ بند مربوط به سازمان انرژی اتمی بود که تمامی این بندها را عمل کردیم.
وی گفت: بطور مثال مضمون یکی از این بندها این بود که وقتی می خواهیم 9 تن 
اورانیوم غنی شده را به خارج بفرستیم، مرحله مرحله انجام شود و در مقابل اورانیوم 
طبیعی را دریافت کنیم" ما در انجام این کار، اول هر آنچه مشخص شده بود را گرفتیم و 

بعد در مقابل اورانیوم غنی شده را تحویل دادیم.
صالحی تاکید کرد: برجام صنعت هسته ای را متوقف نکرد. تاریخ این حقیقت را نشان 
خواهد داد چون الان خیلی چیزها را نمی توانیم بازگو کنیم. اما توجه داشته باشید 
قبل از برجام حدود ۱۴ هزار متخصّص و کارمند در مجموعه داشتیم و در حال حاضر 
حدود۱5۰۰۰ کارمند و کارشناس و محقّق داریم. اگر صنعت هسته ای متوقف شده و 
نابود شده است پس این ۱5 هزار نفر چه می کنند؟ شرکت های جدیدی که تشکیل شده 

به چه منظور بوده است؟ در سایت کرج همواره شاهد رونق بیشتر فعالیت ها بوده ام.
وی اضافه کرد: فقط یکی از پروژه های این سایت به ارزش 2۰۰ میلیون یورو در حال 
انجام است که معادل 2۰۰۰ میلیارد تومان است و علاوه بر آن 2۰۰ میلیارد هزینه زیر 

ساخت های آن است. تجهیزات پروژه FDG که در سال های اخیر راه اندازی شده است 
را بعد از برجام خریداری کردیم.

وی ادامه داد: فعالیت های هسته ای در تمامی حوزه ها با آهنگی حساب شده و با 
قوت و قدرت ادامه دارد. به همین دلیل ترامپ آن را بدترین قرارداد تاریخ آمریکا می داند 
و می گوید بنا بود فعالیت های هسته ای ایران متوقف یا کند شود. برجام نه تنها این 
کار را نکرده بلکه به صنعت هسته ای ایران کمک می شود و آنچه دارند را مدرن سازی 
می کنند. شاید منظور ترامپ راکتور خنداب اراک است که باز طراحی مفهومی، پایه و 
تفصیلی آن توسط متخصصان ایرانی انجام شده و از سوی متخصصان چینی، آمریکایی 
و بعد انگلیسی مورد ارزیابی علمی و تایید قرار گرفته است. انشاء الله در دو سه ماه آینده 

خبر خوبی در خصوص این پروژه اعلام می شود و اقدامات خوبی را شاهد خواهیم بود.
بتوانیم  از نظر طراحی، اعتبار جهانی دارد. امیدواریم روزی  وی افزود: این راکتور 
اسناد علمی درباره فعالیت های صورت گرفته در این پروژه را در معرض رأی و قضاوت 
متخصّصان و افکار عمومی قرار بدهیم. وی گفت: ناجوانمردانه است که ترامپ می گوید 
برجام بدترین قرارداد تاریخ آمریکا است و باید از بین برود و  عده ای در داخل کشور می 
گویند برجام صنعت هسته ای را نابود کرد. برخی وقتی مسئله سیاسی پیش می آید پرده 
را روی چشم می اندازند و هر چه می خواهند می گویند. نمی خواهند حقیقت را ببینند. 

پرسش  اصلی این است که وجدان آنها چه می گوید.
صالحی با اشاره به پروژه های بزرگ سازمان و در ساختگاه نیروگاه اتمی بوشهر گفت: 
پروژة راهبردی دیگر فازهای 2 و ۳ نیروگاه بوشهر هستند که ارزش آنها ۱۰ میلیارد دلار و 
معادل بیش از صد هزار میلیارد تومان می باشد. آیا تاکنون چنین پروژه هایی را اجرایی 
کرده ایم؟ سایت های نطنز و فردو الان با ۴ سال پیش اصلًا قابل مقایسه نیست. تحقیق 
و توسعه و اکتشاف و استخراج نیز به هیچ وجه متوقف نشده است. صنعت هسته ای با 

قدرت و قوت پیش می رود.
وی گفت: مسائل اقتصادی و تحریمی بحثی جداگانه و چالشی است که با استکبار 
داریم. آرام آرام ریاست محترم جمهوری، وزیر محترم خارجه و دیگر عزیزان مسئول سعی 
دارند بخش های دیگر برجام را به جایی برسانند که منافع ملّی بیش از پیش تأمین شود.

رییس سازمان انرژی اتمی:

برجام صنعت هسته ای را متوقف نکرد

وزیر اطلاعات گفت: صلابت امروز ایران اسلامی نتیجه مقاومت کشور ما بوده که با تقدیم 
خون هزاران شهید به دست آمده است. 

حجت الاسلام و المسلمین سید محمود علوی روز پنجشنبه در جشنواره شهید رجایی 
که در استانداری قزوین برگزار شد، افزود: باید در هر مناسبتی یاد شهیدان را گرامی بداریم 
تا آثار آن را در حوزه های مختلف جامعه مشاهده کرد. وی اضافه کرد: تا فرهنگ شهادت 
در جامعه جوشان باشد بستر برای ذلت ملت ما فراهم نمی شود و به فرموده رهبر انقلاب 
ملتی که شهادت دارد اسارت نخواهد داشت. علوی گفت: راهبرد مقاومت را مقام معظم 
رهبری اعلام کردند و وقتی مردم و مسئولان یک دست آن را پذیرفته و اعمال کردند دیدیم که 
دشمنان از صحنه پا به فرار گذاشتند.  وزیر اطلاعات اضافه کرد: تحت این راهبرد مشاهده 
کردیم که ملت ایران از ورود ناو هواپیمابر آمریکا به دهانه دریای عمان، هیچگونه هراسی به 
خود راه نداد و نیروهای نظامی ایران، پهپاد آمریکا را سرنگون کردند. علوی با گرامیداشت 
روز مباهله گفت: این روز به ما می آموزد که کثرت نفر و سیاهی لشکر در موفقیت کار زیاد 
تاثیرگذار نیست و آنچه برای موفقیت موثر است عزم با جدیت و شکیبایی در برابر سختی ها 
و دشواری ها خواهد بود. وزیر اطلاعات با تاکید بر صیانت از سرمایه های انسانی کشور، 
ادامه داد: یک فرد ممکن است خلاف کند اما یک نهاد خلاف نمی کند و مدیران و مسئولان 
سرمایه های کشور هستند که باید از آنها صیانت شود. حجت الاسلام علوی در بخش 
دیگری از سخنانش با تاکید بر اینکه اساس کار وزارت اطلاعات، صیانت و حفاظت از سرمایه 
های اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی است، تصریح کرد: رهبر معظم انقلاب در دیدار اخیر 
با رئیس جمهور و اعضای هیات دولت بر ارزیابی عملکرد مدیران و یافتن نقاط ضعف و قوت 
تاکید کردند و بر همین اساس مدیران باید خود را ارزیابی کنند که چگونه در عرصه خدمت به 

مردم، عمل  کرده اند. وزیر اطلاعات ادامه داد: هم اینک به فرموده مقام معظم رهبری کشور 
در شرایط جنگ اقتصادی قرار دارد و فعالان عرصه تولید رزمندگان جنگ اقتصادی هستند 
که باید برای صیانت از آنها اقدام کرد. علوی گفت: در این شرایط باید آنها را دلگرم کرده و از 

آنها حمایت و صیانت کنیم آنچنانکه در جنگ فیزیکی از نیروها حمایت و صیانت می شود.
 وزیر اطلاعات افزود: باید برای کسانی که انگیزه سرمایه گذاری دارند انگیزه بیشتری 
ایجاد کنیم و موانع تولید را برداشته تا خطوط تولید جدیدی را راه اندازی کنند و کشور را 
از جنبه های مختلف خودکفا سازند. وی گفت:در این شرایط کار کردن دشوار و یک هنر 
است و شهید رجایی در شرایط جنگ تحمیلی، مسئولیت سختی را پذیرفت که تنها با عشق 

امکان پذیرش آن وجود داشت و شهید رجایی یک عاشق بود.

وزیر اطلاعات :

صلابت امروز ایران اسلامی نتیجه مقاومت است

مصطفی داننده*

داود محمدی*



سلامت 3شنبه -نهم شهریور ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4872

اوج توانایی باروری در زنان چه سنی است

بهترین سن برای بارداری

در دهه سوم زندگی بدن از نظر فیزیکی سالم تر است و فرد مبتلا به بیماری ها و ناراحتی های 
گوناگون نیست. از این رو احتمال زایمان زودتر از موعد و تولد نوزاد نارس در سن کمتر از ۳6 

سال پایین هست.
با توجه به شرایط خاص زنان سنین مطلوب بارداری محدودتر از دوران فعالیت تخمدان ها 
هست. بهترین زمان برای باردارشدن بین بیست تا سی  سالگی است. در این زمان بدن بیشتر 
از هر زمان دیگری انرژی و آمادگی لازم برای بارداری را دارد. البته بارداری در هر سنی مزایا و 
سختی های خاص خود را دارد اما بین بیست تا سی  سالگی بدن از نظر آمادگی باروری در بهترین 

و مناسب ترین وضعیت قرار دارد.
بالاترین نقطه و اوج توانایی باروری در زنان در 2۴ سالگی است. تمامی خانم ها در هنگام تولد 
بالاترین میزان تخمک ها را جهت باروری دارند؛ یعنی در حدود یک میلیون تخمک؛ اما وقتی به 
سن بلوغ می رسند این میزان به حدود ۳۰۰ هزار عدد می رسد و مسئله اینجاست که از این تعداد 
فقط در حدود ۳۰۰ تخمک در دوره فعالیت تخمدان ها آزاد می شود و امکان باروری می یابد. 
هم چنان که سن افزایش می یابد تخمدان ها هم پیرتر می شوند و تخمک ها آمادگی کمتری برای 
باروری خواهند داشت. به همین دلیل است که امکان بروز مشکلات و اختلالات کروموزومی و 
ناهنجاری های ژنتیکی مانند سندروم داون در سنین پایین تر به مراتب کمتر از سنین بالا هست.

در عین  حال احتمال بروز سقط جنین نیز در سنین بالا بیشتر است. این احتمال در زنانی که 
بین 2۰ تا 2۴ سال سن دارند احتمال سقط جنین ۱۰ درصد است درحالی که این رقم در زنان 

۳5 تا ۳9 ساله ۱۸ درصد و زنان ۴۰ تا ۴۴ ساله به ۳۴ درصد می رسد.
در دهه سوم زندگی احتمال ابتلا به انواع مشکلات رحم و آندومتر به مراتب کمتر است و 
بیماری های مقاربتی نیز در این سنین کمتر ایجاد می شود. از طرف دیگر در این دهه بدن ازنظر 
فیزیکی سالم تر است و فرد مبتلا به بیماری ها و ناراحتی های گوناگون نیست. از این  رو احتمال 

زایمان زودتر از موعد و تولد نوزاد نارس در سن کمتر از ۳6 سال پایین هست.
اینکه شما در اوایل دهه بیست سالگی اقدام به بارداری نمایید یا در اواخر آن تغییر چندانی 
نمی کند و تفاوت باروری در این محدوده سنی ناچیز و قابل چشم پوشی است. در ضمن نکته 
قابل ملاحظه این است که فقط بارداری مهم نیست و پس از زایمان مراقبت های مربوط به نوزاد 
و اینکه مادر بتواند با بیداری های کودک بیدار بماند و با خوابیدن های او استراحت نماید در دهه 
بیست سالگی راحت تر است و پس ازآن از نظر بدنی و فیزیکی فشار بیشتری را متحمل می شود.

به عقیده بسیاری از متخصصان سن 25 سالگی بهترین سن برای فرزند اول است؛ زیرا هم 
مادر سن مناسبی دارد و هم اینکه در بازی ها و مراحل گوناگون رشدی کودک بهتر می تواند در 
کنارش باشد. علاوه بر وضعیت جسمی افراد در دهه سوم زندگی از نظر ذهنی و عاطفی نیز 
انعطاف پذیری بیشتری دارند و ظرفیت بیشتری برای تحمل و پذیرش مسئولیت ها و تعهدات 

مربوط به فرزندان دارند.
از طرف دیگر مادر شدن در این دهه امکان تحصیل و آموزش دیدن را به شما می دهد. 
می توانید در این زمان فرزنددار شوید و سپس دوباره به جامعه و پرداختن به شغل و کارهای 
موردعلاقه برگردید. در صورتی  که در سنین بالاتر اگر کار و حرفه خود را به جهت مسئولیت های 
مادری رها کنید جذب دوباره بازار کار به مراتب سخت تر خواهد بود. به همین دلیل از نظر بسیاری 
از مشاوران اقتصادی بارداری در این زمان از نظر مالی و اقتصادی نیز لطمه خاصی به خانواده 
نمی زند؛ یعنی مادرانی که در سنین بالاتر اقدام به بچه دار شدن می کنند فرصت های بسیاری 
را از نظر موفقیت های اجتماعی و شغلی از دست می دهند؛ اما از طرف مقابل فرزند داشتن در 
سنین کم نیز به دلیل تجربه کم والدین سختی هایی دارد و والدین به دلیل توجه زیاد به فرزند 
ممکن است از توجه کافی به یکدیگر غافل شوند. این امر در بسیاری موارد در مادران جوان منجر 
به افسردگی های پس از زایمان می شود و در پدران جوان نیز ناراحتی های ناشی از کمبود توجه 

همسرشان مشکل ساز است.
در بسیاری از موارد که ازدواج ها در سنین پایین انجام می گیرد و زوجین خیلی زود تصمیم به 
بچه دارشان می گیرند مشکلات زیادی به دلیل عدم آمادگی ها و تفاهمات لازم جهت پذیرش 
مسئولیت های جدید ایجاد می شود. بررسی ها نشان داده فرزندان زنانی که در سنین بین 
۱5 تا 2۴ متولد شده اند از نظر رفتاری مشکلات بیشتری دارند و آن هم بیشتر به دلیل فقدان 

مهارت های تربیتی لازم در مادران خیلی جوان است.
ارزیابی وضعیت والدینی که در دهه ۳۰-2۰ و ۴۰ خود فرزند دار شده اند نشانگر ویژگی های 
رفتاری و تربیتی متفاوت در این فرزندان است. لازم به ذکر است که شما در هر سیکل عادت 
ماهیانه فقط تا 25 درصد شانس بارداری خواهید داشت و بدین ترتیب یعنی در اوایل دهه 
بیست سالگی در سال در حدود 9۸ درصد و در اواخر این دوران در حدود ۸۴ درصد شانس برای 
بارداری خواهید داشت. در این دهه فقط 7 درصد از خانم ها دچار ناباروری می شوند و 6 درصد 
نهایتاً بچه دار نمی شوند؛ اما در دهه ۴۰ سالگی احتمال اینکه افراد هرگز نتوانند بچه دار شوند تا 
6۴ درصد هم می رسد. این مسئله در مورد خانم های دهه ۴۰ سالی که سقط جنین دارند ۳ برابر 
افرادی است که در دهه بیست سالگی هستند و در مورد ۴5 سالگی به بالا بازهم افزایش می یابد.
در هر سنی حتی در دهه بیست سالگی اگر قصد بچه دار شدن دارید حتماً قبل از هر چیز 
با پزشک متخصص مشورت نمایید تا از جنبه های گوناگون از آمادگی شما برای این موضوع 

اطمینان حاصل کرده و موارد مورد نیاز را به اطلاعتان برساند.

راهکار جدید محققان برای درمان مرگبارترین 
سرطان در آقایان

دانشمندان با بهره گیری از فناوری نانو نوعی درمان بدون عارضه، اما توانمند برای سرطان 
پروستات ابداع کرده اند.

محققان اعلام کرده اند به تازگی نوعی راهکار جدید برای کمک به درمان سرطان کشف 
کرده اند که با استفاده از آن، بیماران دیگر نیازی به شیمی درمانی، برقی درمانی یا انجام جراحی 

تهاجمی نخواهند داشت.
کارشناسان در نظر دارند با استفاده از فناوری های جدید برای درمان سرطان در دهه های آینده 

بیماران را بی نیاز از انجام درمان های پرعارضه کنند که در مواردی سبب مرگ آنها می شود.
این شیوه درمانی جدید به وسیله متخصصان دانشگاه Rice University ابداع شده و نام آن 
AuroLase Therapy است. استفاده از روش درمانی AuroLase Therapy به طور آزمایشی 

روی داوطلبان نتایج منحصر به فردی در اختیار محققان قرار داده است.
داوطلبان روش درمانی AuroLase Therapy را بر روی ۱6 داوطلب مبتلا به سرطان پروستات 
انجام داده و دریافته اند بهره گیری از دانش نانو برای درمان آن ها سبب برنگشتن بیماری میان ۱۳ 

نفر پس از یک سال شده است.
در این مطالعه ۱6 مرد در رده سنی 5۸ تا 79 سال مبتلا به سرطان پروستات با درجه های 

متوسط و کم خطر تحت درمان به شیوه جدید قرار گرفته اند.
در این شیوه درمانی با بهره گیری از نانوذره های طلا، سلول تومور های سرطانی گرم می شود و 

در اثر آن تومور سرطانی نابود می شود.
آزمایش AuroLase Therapy نوعی درمان با بهره گیری از نانوذره های طلا برای گرم کردن و از 

بین بردن تومور های سرطانی است.
در این آزمایش، بیماران تحت درمان دو روزه قرار گرفتند. در روز اول تزریق وریدی نانو ذرات 
به بدن آن ها انجام شده است و در روز دوم تحت درمان حرکت نانوذره ها با استفاده از هدایت 

تصویری از راه دور قرار گرفته اند.
پیگیری روند درمان داوطلبان یک سال بعد از انجام درمان با استفاده از تصویربرداری MRI و 

نمونه برداری از بافت انجام شده و نتیجه های منحصربه فردی به دست آمده است.
تزریق نانوذره های ساخته شده از طلا و سیلیس سبب ایجاد درمان متمرکز درون بدن، 

جلوگیری از گسترش سرطان به دیگر اعضا و درمان سریع بیماری می شود.
همچنین کیفیت و امید به زندگی بیمار افزایش یافته و دچار ضعف و ازکارافتادگی نمی شود. 
این نانوذره ها حدود 5۰ برابر کوچک تر از گلبول های قرمز هستند و اولین بار تولید نانولوله در 
سال ۱997 انجام شده است. سرطان پروستات یکی از مرگبارترین انواع سرطان ها در جهان 
است. در صورت شناسایی دیرهنگام این سرطان امکان سرایت آن به دیگر اعضای بدن به ویژه 
ریه ها وجود دارد. امید به زندگی در مبتلایان به سرطان پروستات چندان زیاد نیست و نیازمند 
رسیدگی درمانی هرچه سریع تر است. نرخ مرگ ومیر در اثر سرطان پروستات در دنیا بسیار 
بالاست و دانشمندان به دنبال راهکارهایی برای کمک به پیشگیری و درمان این بیماری هستند.
پژوهشگران پس از 2۰ سال مطالعه و تحقیق موفق به تولید نانوذره های طلا و سیلیس برای از 

بین بردن تومور های سرطانی شده اند.

ابتکار جدید محققان؛

استفاده از نانوالیاف برای حذف آلاینده های 
رنگی سمی فاضلاب ها

محققان به نانوالیاف هایی دست  یافتند که آلاینده های رنگی سمی را از فاضلاب حذف 
می کنند.

از بین بردن ترکیبات رنگی یکی از دشوارترین کار هایی است که تصفیه خانه های فاضلاب با آن 
روبرو هستند، زیرا رنگ ها و رنگدانه ها به راحتی تجزیه بیولوژیکی نمی شوند. همچنین آن ها یکی 

از مهمترین تهدیدات برای اکوسیستم انسانی هستند.
از این رو، تیمی از محققان دانشگاه فناوری تگزاس که در زمینه منسوجات پیشرفته کار 
می کنند، روش جدیدی برای حذف آلاینده های سمی رنگ از فاضلاب پیدا کرده اند و رویکرد 

آن ها روش های سنتی، ایمن تر، ارزان تر و آسان تر است.
پیش از این، در روند حذف رنگ از اشعه ماوراء بنفش )UV( استفاده می کردند، اما این محققان 
برای حذف رنگ اقدام به فیلتر کردن آب از طریق شبکه های مخصوص نانوالیاف و قرار گرفتن آن 

در معرض نور مرئی )فرایندی بنام "تجزیه نوری( کردند.
بنابر گفته رامکومار پژوهشگر این طرح، دلایل مختلفی برای برتری استفاده از نور مرئی نسبت 
به اشعه UV وجود دارد از جمله اینکه پس از اتمام فرآیند حذف آلودگی، کامپوزیت می تواند به 
راحتی از آب خارج شود بدون اینکه باقی مانده های مضر زیادی باقی بگذارد. به علاوه، این روش 

کارآمد است و حدف رنگ در صنعت با این فناوری اقتصادی است.

روده بزرگ بین روده باریک و مخرج قرار دارد و توسط دریچه 
ایلئوسکال به روده کوچک متصل می شود.

بخش  چهار  از  که  است  گوارش  لوله  از  بخشی  بزرگ  روده 
تشکیل شده و مانند هرکدام از اندام ها و اعضای بدن دارای 
مشکلات و بیماری های مخصوص به خود است که امروز باشگاه 
خبرنگاران جوان قصد دارد به معرفی و بررسی این مشکلات 

بپردازد.
روده بزرگ چیست؟

روده بزرگ یا به اصطلاح )Large intestine( بخشی از لوله 
و  باریک  روده  بین  که  می شود  محسوب  پستانداران  گوارش 
کوچک  روده  به  ایلئوسکال  دریچه  توسط  و  دارد  قرار  مخرج 

متصل می شود.
بخش های مختلف روده بزرگ 

روده بزرگ شامل چهار بخش اصلی است:
بیشتر بخوانید: مراحل انجام کولونوسکپی چگونه است؟/ 

ضرورت غربالگری سرطان روده بزرگ
کورروده یا سکوم

سکوم که به روده کوچک متصل است و 6 اینچ )۱5 سانتی 
متر( طول دارد، به نوعی بخش حفره مانندی از لوله است که 
مقادیر اندکی از کیموس را تا قبل از رسیدن به کولون در خود 
ذخیره می کند. این بخش بلندترین قسمت روده بزرگ به شمار 

می آید.
 پس روده یا کولون

دومین و بزرگترین بخش روده بزرگ کولون نامیده می شود.
تقسیم  ناحیه  به چهار  و شکل  اساس جهت  بر  بخش  این 

می شود:
    پس روده صعودی
     پس روده عرضی

     پس روده نزولی
     خم روده )کولون سیگموئید( یا خاصره لگنی

پس از اینکه کیموس سکوم را ترک می کند، برای دفع به کولون 
بالا رونده وارد می شود که در سمت راست شکم قرار دارد.

بخشی از کولون که در جلوی معده و درست زیر دیافراگم قرار 
دارد، کولون عرضی نامیده می شود.

این  در  می شود،  دیده  نزولی  کولون  شکم،  چپ  سمت  در 
قسمت کولون به سمت وسط تنه خم شده و امتداد می یابد.

این قسمت به کولون سیگموئید معروف است و این پیچش در 
آخر به کوچکترین بخش های روده بزرگ که رکتوم و کانال مقعد 

است، ختم می شود.
 راست روده یا رکتوم

رکتوم سومین قسمت از روده بزرگ در انسان است.
این مطلب را از دست ندهید: سونامی سرطان روده جوانان را 

در خود غرق کرد + جزئیات
قبل از این قسمت خم روده )کولون سیگموئید( و بعد از این 

قسمت مقعد قرار دارد.
نقطه شروع آن در سومین مهره استخوان خاجی )ساکرال( 

است.
طول این مجرا ۱2 سانتی متر است. بخش زیرین راست روده 

گشاد می شود و آمپول راست روده ای نام دارد.
بقیه  مانند  هم  بزرگ  روده  از  قسمت  این  ماهیچه های 
الیاف  و  خارج  در  طولی  الیاف  هستند:  روده  قسمت های 

حلقویی در داخل قرار دارند.
کانال مقعد

مشکلات روده بزرگ
ممکن است مشکلاتی در کارکرد این اندام ایجاد شود.

این مشکلات عبارتند از:
یبوست

یبوست یک مشکل رایج در روده بزرگ است.
با وجود یبوست دفع مدفوع دشوار می شود. این مشکل معمولا 
ناشی از حرکت آهسته مواد زائد در دستگاه گوارش است. زمانی 
که مواد زائد در روده آهسته حرکت کنند، جذب آب از آن ها 

بیشتر می شود و مدفوع کم کم سفت و خشک می شود.
است.  عصبی  مشکلات  از  ناشی  نیز  گاهی  بیماری  این 
مشکلات عصبی موجب می شوند که رکتوم نیاز به دفع مدفوع را 
احساس نکند. علاوه بر این، استرس نیز می تواند باعث سرکوب 
دفع شود. اگر رژیم غذایی فرد دارای فیبر کافی نباشد، حرکت 

مواد غذایی در روده کند می شود.
برای اکثر افرادی که از یبوست رنج می برند، خوردن فیبر بیشتر 

و نوشیدن آب زیاد ممکن است مشکل را حل کند.
اسهال

هنگامی که مواد در روده بزرگ به سرعت حرکت می کنند، آب 
کمتری از آن ها جذب می شود و اسهال رخ می دهد.

علل اسهال عبارتند از:     رعایت رژیم غذایی حاوی فیبر زیاد
    عفونت-     استرس

     سایر بیماری ها که سبب می شوند بدن به دنبال حرکت سریع 
مواد غذایی در روده و دفع آن از بدن باشد.

آپاندیسیت
بیماری آپاندیسیت یا التهاب زایده کرمی شکل شیوع فراوان 
دارد.  علل پیدایش آپاندیسیت بسیار مختلف است. یبوست، 
انگل های روده، تورم روده بزرگ، عفونت های عمومی از قبیل 

گریپ، آنژین چرکی و ... می توانند ایجاد آپاندیسیت نمایند.
نخستین علامت مهم آپاندیسیت حاد، احساس درد در اطراف 
ناف است، اما هنگام لمس و فشار ناحیه راست و زیر شکم، 
دردناک است. هنگام حمله درد آپاندیسیت، جدار سمت راست 

و زیر شکم سخت می شود. بیمار حالت تهوع و استفراغ دارد.
تب مختصر است و آزمایش خون از نظر نوع گلبول های سفید، 
عفونت حاد را نشان می دهد. اگر آپاندیس بیمار برداشته نشود، 
حمله حاد آپاندیسیت گاه به گاه تکرار خواهد شد. علت عود 
بیماری اغلب یک سرماخوردگی است. حملات بعدی آپاندیسیت 
همیشه سخت تر و با عوارض بیشتری توام است، آپاندیس متورم 

ممکن است در مدت کوتاهی چرک کند و قانقرایا شود.
بواسیر

بواسیر بصورت خارجی یا داخلی است.
اتساع سیاهرگ های اطراف مقعد به شکل یک یا چند دگمه 

برجسته آبی رنگ، بواسیر خارجی نام دارد.
مستقیم  روده  سیاهرگ های  که  صورتی  در  داخلی  بواسیر 

و  ایجاد می شود. یبوست مزمن، نشستن دائم  متسع گردد، 
چاقی و آبستنی، مهمترین علل پیدایش بواسیر هستند و درمان 

آن از طریق عمل جراحی، صورت می گیرد.
سرطان روده مستقیم

و  اسهال  تناوب  مستقیم،  روده  سرطان  علامت  مهمترین 
یبوست است. مدفوع گاه با خون همراه است. اگر بیماری زود 

تشخیص داده شود، با عمل جراحی قابل درمان است.
گاز روده

گاز تولیدشده توسط تعامل بین باکتری های کومنسال و مواد 
غذایی هضم نمی شود می تواند شرم آور و بسیار دردناک باشد.

بوی بدی که از گاز روده متساعد می شود حاصل ترکیب متان، 
دی اکسید کربن و سولفید هیدروژن است.

بعضی از غذا ها در بعضی افراد می توانند گاز تولید کنند.
برای این دسته از افراد توصیه می شود که از خوردن غذا های 

زیر اجتناب کنند:
    لوبیا-    سبوس-    کلم-     پیاز-     شیر-    بروکلی

بدن این افراد نسبت به هضم این مواد حساس است و در طی 
فرایند گوارشی به دلیل هضم نشدن آن ها، گاز تولید می شود.

بیماری های جدی
اکثر شرایط ذکر شده در بالا تنها ناراحتی های موقت و زودگذر 

هستند.
در کنار این شرایط، بیماری های جدی تری نیز وجود دارد که 

باید به سرعت درمان شوند.
این بیماری ها عبارتند از:

دیورتیکولوز
در بیماری دیورتیکولوز دیواره روده بزگ ضعیف و سبب ایجاد 
بیرون زدگی هایی در غشای داخلی این اندام می شود. افزایش 
مصرف فیبر ممکن است به درمان این بیماری کمک کند. در 
صورت آلوده شدن این برآمدگی ها باید جراحی انجام شده یا 

بیمار از آنتی بیوتیک استفاده کند.
کولیت اولسراتیو

کولیت اولسراتیو به معنای التهاب پوشش داخلی روده بزرگ 
است.این بیماری می تواند باعث درد شکم، کاهش وزن و اسهال 
شود. مصرف دارو یا جراحی اغلب برای درمان این اختلال کافی 

است.
سرطان کولورکتال

دومین سرطان شایع در ایالات متحده بعد از سرطان پوست، 
سرطان کولورکتال است. علائم عمومی آن عبارتند از:

    تغییر در حرکات روده
     وجود خون در مدفوع

    در بعضی از موارد درد شکمی
کولونوسکوپی معمولی می تواند این نوع سرطان را در مراحل 
اولیه و جایی که جراحی می تواند موجب بهبودی بیمار شود، 

تشخیص دهد.

چه مشکلات و بیماری هایی ممکن است برای روده بزرگ یک فرد بوجود آید؟

بسیاری از افراد می گویند دردی سخت تر از درد زایمان وجود 
ندارد. اما در اینجا دردهایی را برایتان ذکر کرده ایم که حتی ممکن 

است از درد زایمان هم شدیدتر باشند.
چیزهای  که  دارند  قبول  باردار  زنان  نیوز  بهداشت  گزارش  به 
بسیاری در مورد بارداری هست که از آن بی اطلاع اند.ممکن است 
مطمئن نباشند که چه هنگام نوزادشان تکان می خورد و حرکت 
می کند، هر هفته چه مراقبت های بارداری و پیش از زایمانی باید 
داشته باشند یا حتی چه زمان شکمشان بالا می آید، اما یک چیز 
هست که هر زن بارداری معتقد است که از آن کاملا مطمئن است: 

وضع حمل و درد زایمان بدترین درد دنیا است.
لزومی ندارد برای یافتن دلیل این حرف ذهن تان را به جاهای دور 
ببرید. تمام برنامه های تلویزیونی و سخنان اطرافیان همه تاییدی بر 

دردناک بودن این تجربه شیرین مادرانه است.
قطعا من هم از این قاعده مستثنا نیستم و این درد را )چندین 

بار( تجربه کرده ام.
اما به عقیده من چیزهایی هست که بیش از بچه دارد شدن 
آسیب زا و صدمه زننده هستند. مطمئنم پس از مطالعه موارد زیر 

نظرتان در مورد درد زایمان طبیعی عوض خواهد شد.
من از زنان بسیاری پرسیده ام که به عقیده ای آنها چه چیزهایی 
دردی فراتر از وضع حمل دارند و برآورد حرف های آنها عبارت است 

از:
شکستن استخوان

چندین نفر وقتی از آنها پرسیده شد به نظرشان چه دردی بدتر 
از درد زایمان است به این درد اشاره کردند. یک نفر مشخصا به 

شکستن قوزک پا اشاره کرده است.
من شخصا شکستن استخوان ترقوه را تجربه کرده ام و واقعا 
دردناک بود. آن توانایی حرکت بازو، شانه و حتی چرخیدن و تکان 

دادن سرمرا هم تحت تاثیر قرار داده و محدود کرده بود.
بهبودی این درد خیلی بیش از طولانی ترین درد زایمان طبیعی 

طول کشید.
به نظر من شکستن قوزک پا از این هم بدتر است، چون هم راه 
رفتن و فعالیت های روزمره را محدود می کند و تازه باید از چوب زیر 

بغل هم استفاده کرد.
سردرد میگرنی

سر درد میگرنی معمولا در بالای لیست دردناک ترین دردها قرار 
دارد. سر درد میگرنی ممکن است روزها طول بکشد. و آنهایی که 
مبتلا به این سر دردها هستند معتقدند که دردش نفس گیر و 

کشنده است.
همچنین برخی نشانگان بیماری با سر درد میگرنی همراه است 
مانند،تهوّع، استفراغ، حساسیت به نور و غیره. این درد مانع انجام 
فعالیتهای معمول و طبیعی تان می شود. باور کنید از دردناک ترین 

درد زایمان بدتر است.
سنگ کلیه

سنگ کلیه هم دردی گذرا و دوره ای است. اما من دوستی دارم 
که هم سنگ کلیه را تجربه کرده و هم درد زایمان را او قسم می خورد 

که زایمان هزار مرتبه بهتر و ساده تر از درد سنگ کلیه است.
با این وجود از بسیاری شنیده ام که "درد سنگ کلیه برای مردان 

مانند درد زایمان برای خانم ها است."
سنگ صفرا

سنگ صفرا هم می تواند درد دردناکی را ایجاد کند. مداوا و درمان 
این درد و نیز اجتناب از خوردن غذاهای مشکل ساز، می تواند تا 

مدتها باعث درد و ناراحتی شما شود.
مادرانی که در تهیه این لیست کمک کرده اند می گویند حاضرند 
دوبرابر درد زایمان را تحمل کنند اما درد سنگ صفرا را هرگز نکشند.

عفونت مثانه
عفونت مثانه و مجاری ادراری نیز در این لیست قرار دارد. گفته 
می شود این درد طاقت فرسا و کشنده ده مرتبه از درد زایمان بدتر 

است.

فردی این درد را به حلقه ای از آتش که روزها طول می کشد 
تشبیه کرده است. فکر کنید چقدر می تواند دردناک باشد...

درمان ریشه دندان
می دانم که کار بر روی دندان و درد زایمان هر دو خیلی معمول 

است، اما ناچارا پیش می آید.
برای آنهایی که دوست دارند بگویند تا درد نکشید ریشه دندان تان 
هم ترمیم و درمان نخواهد شد، باید بگویم شما هم تا درد نکشید 

صاحب فرزند نخواهید شد!
همین جا باید بگویم که بدن ما برای ترمیم ریشه دندان طراحی 
اما بدن ما جوری طراحی شده که صاحب فرزند  نشده است، 

شویم.
و باید بدانیم که گاهی درد دندان حتی با ترمیم ریشه هم از بین 
نمی رود، و به دنبال ترمیم ریشه یکی دو روزی فعالیتهای روزانه تان 

تحت تاثیر آن قرار خواهد گرفت.
عمل جراحی

داشتن هر گونه عمل جراحی قطعا دردناک تر از زایمان طبیعی 
است. عمل سزارین معمولا یکی از معمول ترین عمل ها است.

واضح است که برخی از عمل های جراحی بزرگ تر از بقیه هستند، 
همان طور که برخی از زایمان ها هم از بقیه دردناک تر است، گرچه 
شاید در موقع عمل سزارین یا عمل های دیگر از شدت درد از پای 
در نمی آیید اما قطعا بهبودی از این عمل طولانی تر و درد ناشی از 

آن نیز بیشتر از زایمان طبیعی است.
خدا امکان زایمان طبیعی را در بدن ما قرار داده پس از این نعمت 

الهی بهره بجویید.
زایمان با تحریک

نشانه بی مبالاتی است اگر زایمان با تحریک را جز این لیست قرار 
ندهیم.

بدن تان خودش را وقف زایمان کرده است و سعی دارد با این 
شرایط خودش را وفق دهد؛ هدف زایمان با تحریک، تحریک بدن 
برای زایمان و بر هم زدن سیستم منظم و روند طبیعی این کار است، 
هدف این است که شما را تا آنجا که ممکن است به انقباضات هر 

سه دقیقه ای برسانند، و در آن حالت بمانید تا نوزاد به دنیا بیاید.
باید اعتراف و اذعان کنم که مداخلات زیادی در زایمان با تحریک 
صورت می گیرد، که به درد زایمان می افزاید، که معمولا منجر به 

حرکت های محدود و کنترل شده و ترس از زایمان می شود.
در  آنها  از  استفاده  و  مداخلات  از  دسته  این  عاقلانه  انتخاب 

تسکین این تاثیرات جانبی می تواند مفید واقع شود.
خبر خوب این است که راه های بسیاری برایبرآمدن از پس درد 

زایمان طبیعی وجود دارد.
 ،IVمداوای درمانی،  آب  اعصاب،  تمدد  جمله  از  روش هایی 
وجه  هیچ  به  اینها   .... و  درد  بدون  زایمان  نخاعی،  بیهوشی 
انتخاب های درست و غلط نیستند، بلکه صرفا به هر مادری حق 
انتخاب می دهند. دفعه بعد که با خودتان فکر کردید درد زایمان 
بدترین و شدیدترین درد دنیا است، چرا لحظه ای در افکارتان 
تجدید نظر نمی کنید و ذهن تان را دوباره از نو آموزش نمی دهید.

به خودتان بگویید که دردی که در هنگام زایمان تجربه می شود 
موقتی و گذرا است، حداقل روزها طول نمی کشد، و ادواری و 

متناوب است.
به خودتان یادآور شوید که تکنیک ها و روش های بسیاری برای 
مواجهه با درد زایمان را در کلاس های زایمان آموخته اید، اما برای 

مقابله با بازوی شکسته هیچ آموزشی ندیده اید.
درد زایمان خیلی قابل پیش بینی تر از درد سنگ کلیه و سنگ 
صفرا است. و نتیجه کشیدن درد زایمان بسیار شیرین تر و قشنگ 

تر از ترمیم ریشه دندان است.
بعد از تحمل این درد شما فرزند دلبندتان را در آغوش دارید، باور 

کنید تمام این درد ارزش دیدن صورت ماه فرزندتان را دارد.
"ما یک رازی در فرهنگ مان داریم، این نیست که درد زایمان 

دردناک است، زنان ما خیلی قوی هستند."

طاقت فرسا ترین درد دنیا چه دردی است؟

بیماری جوش لثه هشداری جدی از سوی بدن است که نشان می دهد عفونتی سرسخت به بدن وارد شده و نیازمند رسیدگی 
فوری پزشکی است.

جوش لثه به برجستگی پر از چرک روی لثه ها گفته می شود. این جوش ها هنگام تجمع باکتری روی لثه ها به وجود می آیند و سبب 
ایجاد عفونت می شوند. درد منطقه ای که دچار جوش لثه شده است می تواند شدید یا خفیف باشد.

  جوش لثه یا آبسه نشان دهنده عفونت باکتریایی است. این عارضه روی لثه افرادی که به تازگی جراحی دندان یا لثه انجام داده اند 
بیشتر مشاهده می شود. در این حالت، پلاک و مواد غذایی می توانند درون لثه ها نفوذ کنند و سبب رشد بسیار زیاد باکتری ها شوند. 
زمانی که جوش لثه به محل رویش دندان ها نزدیک است نیاز به درمان فوری وجود دارد و معمولًا بیمار تحت عصب کشی ریشه 

دندان قرار می گیرد 
فونت های لثه زمانی که درمان نشوند می توانند روی دیگر مناطق بدن سبب ایجاد عفونت شوند. از جمله درمان ها برای رفع جوش 

لثه می توان مصرف آنتی بیوتیک و جرم گیری دندان ها را نام برد.
جوش لثه یا آبسه با نام پزشکی آبسه پریودنتال شناخته می شود. گاهی اوقات پوسیدگی دندان یا بروز تروما هم می تواند سبب 
ایجاد عفونت درون دندان ها شود و به لثه ها سرایت کند. از جمله علامت های جوش لثه می توان، درد، تورم، حساسیت در دهان، 
خونریزی یا خارج شدن محتویات درون جوش لثه، بوی بدن دهان، حالت تهوع، تب، گوش درد، بی اشتهایی، قرمزی و تورم لثه ها، 
حساسیت دندان و لثه زمان مصرف مواد خوراکی گرم و سرد و مواردی از این دست را نام برد.   زمانی که باکتری ها روی لثه ایجاد 
می شوند تولید نوعی عفونت می کنند و گلبول های سفید بدن برای مقابله با آنها در محل عفونت تجمع می کنند که سبب ایجاد 

لایه ای سفید و متورم روی لثه ها می شود.
  بروز مشکل جوش لثه در افرادی که به دلایل مختلف سیستم ایمنی بدن آنها ضعیف است بیشتر مشاهده می شود و آنها باید توجه 

ویژه ای به سلامت و بهداشت دهان و دندان خود کنند.
اگر عفونت لثه گسترش پیدا کند می تواند منجر به از دست رفتن دندان ها شود، به طور مثال باکتری ها زمانی که وارد جریان خون 

می شوند می توانند سبب عفونی شدن خون و به خطرافتادن سلامت افراد شوند.
کارشناسان برای پیشگیری، کنترل و درمان این عارضه توصیه می کنند افراد توجه ویژه ای به بهداشت و نظافت دهان و دندان خود 
داشته باشند. انجام مسواک منظم، استفاده از نخ دندان و مسواک بین دندانی، استفاده از دهانشویه هایی مانند آب نمک، پرهیز از 

خوردن مواد قندی و شیرین و خودداری از استعمال دخانیات در جلوگیری از این مشکل اثرگذار است.
بنا برمطالعه های انجام شده، اگر فردی دچار جوش لثه باشد با درصد بالاتری دچار پوسیدگی دندان می شود به همین دلیل 
اهمیت دادن به نظافت و بهداشت دهان و دندان در این زمان بسیارمهم است. در برخی موارد نادر، بروز جوش  لثه می تواند نشانه 
ابتلا به سرطان دهان باشد.  جوش لثه در زمان بارداری هم امکان دارد ایجاد شود و خطری جدی برای سلامت مادر و جنین است. 
کارشناسان توصیه می کنند بانوان پیش از اقدام به بارداری یک چک آپ کامل دندان پزشکی انجام دهند و هرنوع مشکل را برطرف 
کنند.   در زمان بارداری مراجعه به دندان پزشکی با محدودیت های فراوان همراه است و پزشک نمی تواند از هر دارو یا آنتی بیوتیکی 

برای مادر استفاده کند زیرا امکان دارد به جنین آسیب برسد.
زمانی که عفونت لثه افزایش پیدا کند، این احتمال وجود دارد که بافت لثه تحلیل رود و حتی استخوان های فک آسیب ببینند. 

کارشناسان برای جلوگیری از بروز عفونت لثه مراجعه منظم به دندان پزشک در بازه های زمانی شش ماهه را توصیه می کنند.
تعویض به موقع مسواک، قراردادن مسواک ها در مکانی خشک و بهداشتی به جز حمام و سرویس بهداشتی به دلیل رطوبت و 
آلودگی آنجا و مصرف مواد خوراکی سالم و نوشیدن به میزان کافی آب و دمنوش های گیاهی می تواند از بروز عفونت لثه جلوگیری 
کند. در زمان مسواک زدن بیشتر افراد توجه خود را صرف تمیزکردن دندان ها و درخشان کردن آنها می کنند در صورتی که افزون بر 

دندان ها، لثه هم باید به وسیله برس مسواک تمیز شود تا باکتری های ایجادشده بر سطح لثه از بین بروند.

ابتلا به بیماری های واگیردار در طول تاریخ تهدیدی دائمی برای سلامت انسان بوده است، با این بیماریها بیشتر آشنا 
شوید.

آبله: آبله از سال ۱979 رسماً در فرم انسانی خود ریشه کن شده است با این وجود؛ بسیاری از کشور ها برای پیشگیری 
از این بیماری، واکسیناسیون را ادامه می دهند. این بیماری به دلیل سرایت ویروسی به راحتی در بین مردم گسترش یافت 
و باعث ابتلای تعداد بیشماری از انسان ها در تاریخ گشت. اثرات جانبی آن در دهان و گلو، تاول پوست و بروز نابینایی از 

اثراتاین بیماری است و معمولًا با مرگ خاتمه می یابد.
جذام: این بیماری که به عنوان بیماری هانسن معروف است، توسط باکتری مایکوباکتریوم لپرا ایجاد می شود که با 
تأثیرگذاری بر اعصاب محیطی، عملکرد آن را از کار می اندازد. در نتیجه بیماران غالباً از احساس درد و درجه حرارت در 
قسمتهای خاصی ناتوان می شوند که معمولًا منجر به شیوع عفونت می شود. تاریخچه این بیماری به هزاره ها باز می گردد 

و در مناطقی از نظر بهداشت ضعیف است بسیار مسری است.
حصبه یا تب تیفوئید: حصبه یک بیماری حاد همراه با تب است که بوسیله باکتری سالمونلا تیفی ایجاد می شود. 
باکتری سالمونلا پاراتیفی نیز که یک باکتری مرتبط است می تواند این بیماری را ایجاد کند اما بیماری ایجاد شده با این نوع 
باکتری از نظر شدت ضعیفتر است. این باکتری ها در آب یا غذا توسط یک حامل انسانی ته نشین می شوند و سپس در آب 

یا غذا به دیگران منتقل می شوند.
طاعون: به عنوان یک بیماری مرتبط با جانوران است، که عامل آن باسیل یرسینیا پستیس است. بیماری طاعون، بیشتر 
از راه کک های بدن موش مبتلا، به انسان سرایت می کند. اه های دیگر ابتلا به طاعون، گازگرفتگی از طریق جوندگان یا 
خوردن جاندار مبتلا به طاعون است. انتقال طاعون از انسان به انسان هم از طریق تماس و تنفس )در صورتی که فرد بیمار 
به طاعون ریوی مبتلا باشد( انجام می گیرد. این بیماری سیستم لنفاوی را آلوده می کند، به سیستم ایمنی بدن حمله می 

کند و به سرعت چهار روز پس از ظهور علائم اولیه باعث مرگ می شود.
آنفلوانزا: گرچه امروزه به عنوان یک بیماری حاد تصور نمی شود، دارای سابقه طولانی در مرگ انسان است. آنفلوانزا در 
اکثر اشکال مسری است. این بیماری به سیستم تنفسی حمله می کند و باعث تب، خستگی، سرفه، حالت تهوع، استفراغ 

، اسهال و درد عضلات می شود. این بیماری عمدتا از طریق تماس، سرفه و عطسه گسترش می یابد.
هاری: اگرچه امروزه در بین انسان ها بسیار نادر است، اما هاری یک تهدید مداوم در چند صد سال پیش بود. این بیماری 
با علائمی متنوع و نامنظم به عنوان کف کردن دهان و توهمات شدید )زیرا بیماری به سیستم عصبی حمله می کند( مغز را 

هدف می گیرد. از طریق بزاق یک حیوان آلوده و انتقال آن به خون منتقل می شود.
مالاریا: بیماری مالاریا که یک بیماری ناشی از نیش پشه ها است، می تواند انسان را به آسانی آلوده کند. این بیماری 

معمولًا با تب و سردرد شدید مشخص می شود، این بیماری اغلب می تواند منجر به اغما و حتی مرگ شود.
ژیاردیازیس: یک عفونت انگلی داخلی است که در اثر بلع یا قرار گرفتن در معرض آلوده آب ایجاد می شود.

بیماری کرم حلقه ای: عفونت قارچی کرم حلقوی یا Ringworm در بدن  روی لایه فوقانی پوست ایجاد می شود. 
مشخصه آن ضایعه پوستی دایره رنگ قرمزی با ظاهر پوستی روشن در میانه آن است. این ضایعه پوستی ممکن است با 

خارش همراه باشد.
ایدز یا HIV: افراد مبتلا به شدت آسیب پذیر و در هجوم عفونت های فرصت طلب، و از کشنده ترین تومور ها تا شایع ترین 
سرماخوردگی رها می شوند. اچ آی وی یا ایدز از سال 2۰۰9 به صورت بیماری همه گیر در آمده است و امروز حدود ۳۳ 
میلیون نفر در جهان را تحت تأثیر قرار داده است. این ویروس از طریق تماس مستقیم غشای مخاطی و خون با مایعات بدن 

فرد مبتلا و از طریق جنسی منتقل می شود.

مسری  ترین بیماری ها را بشناسیدچگونه جوش روی لثه را درمان کنیم؟
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مدیر حوزه های علمیه:

مجموعه اداره های قم باید از نگاهی بین المللی 
برخوردار باشند

 مدیر حوزه های علمیه گفت: تمام مجموعه های اداری قم باید از نگاهی بین المللی 
برخوردار باشند، قم باید به عنوان پایگاه مهم ظرفیت های بین المللی مدنظر مسئولان قرار 

گیرد. 
آیت الله علیرضا اعرافی روز سه شنبه در دیدار مدیرکل راه آهن جمهوری اسلامی ایران 
ضمن اشاره به ویژگی های خاص شهر مقدس قم، افزود: هر کاری در این شهر صورت 

گیرد، تجلی جهانی خواهد یافت.
وی اظهار داشت: در این شهر، بالغ بر ۱7۰ هزار نفر از ۱۰۰ ملیت جهان حضورداشته، 
در حوزه های علمیه و دانشگاه ها و در رشته های علوم اسلامی و انسانی تحصیل می کنند.

وی به فعالیت ۳۰۰ مرکز آموزشی و پژوهشی شهر مقدس قم اشاره کرد و یادآور شد: شهر 
قم در عرصه نشر و انتشارات، دومین شهر بزرگ کشور به شمار می آید که در عرصه نشر 

معارف دینی نخستین شهر است.
وی بابیان این که در این شهر ذخایر بزرگی از کتاب های فاخر بین المللی گنجانده شده 
ارائه  انسانی  و  بالغ بر 2۰۰ رشته در عرصه علوم اسلامی  است، اظهار داشت: در قم 

می شود؛ قم نیروهای فاخری را در جای جای جهان تربیت نموده است.
امام جمعه قم در ادامه سخنان خود تصریح کرد: به عنوان حوزه و نهاد دین، همواره 

قدردان خدمات و تلاش های دوستان در بخش راهبردی راه آهن کشور هستیم.
اعرافی خاطرنشان کرد: به دلایل مختلف اقتصادی، امنیتی و اجتماعی، بهره گیری از 
راه آهن امر بسیار مهمی است که باید به سمت وضع مطلوب و توسعه حمل ونقل ریلی 

حرکت نماییم.
وی بابیان این که به رغم فعالیت های ارزشمند متولیان امر، حمل ونقل ریلی کشور با 
وضعیت مطلوب فاصله زیادی دارد، تصریح کرد: اقدام های خوب راه آهن کشور دردهه های 

اخیر به عنوان وظیفه ملی و دینی صورت گرفته است.
وی با تأکید بر این که باید هدف گذاری های راهبردی، دقیق و گام به گامی را در دستور 
کار قرار دهیم، خاطرنشان کرد: نگاه جامع، دقیق و ناظر به برنامه راهبردی، باید گستره 
بیشتری را پوشش داده، ارتباطات بین المللی و ریلی با کشورهای مختلف را در دستور 
کار خود قرار دهیم.  مدیر حوزه های علمیه بر برخورداری و تقویت نگاه های بین المللی 
در حوزه حمل ونقل ریلی تاکید کرد و یادآور شد: همواره باید رویکردهای بین المللی را در 

سطوح مختلف فعالیتی ارتقا دهیم.
وی بر استفاده حداکثری از شرایط تحریم برای ارتقای خودکفایی ها تاکید کرد و گفت: 
احساس آرامش و راحتی مسافران و بهبود خدمات در راه آهن کشور مقوله ای ارزشمند 
است و امیدواریم همواره در راستای ارتقای این خدمات اقدام های عملیاتی ارزشمندتری 

در دستور کار قرار گیرد.
اعرافی، ارتباط راه آهن برون شهری و مترو را از همراهی های کلان و مهم برشمرد و ابراز 
داشت: اقدام هایی که راه آهن کشور در راستای ایجاد و تقویت همکاری ها انجام می دهد، 

بسیار ارزشمند است.

با رأی کمیسیون ماده ۱۲ انجام شد؛

تعطیلی چهار شرکت حمل مسافر در قم
 رئیس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای قم گفت: در راستای اجرا و صیانت از قوانین 
و مقررات حمل و نقل جاده ای، با رأی کمیسیون ماده ۱2 استان، چهار شرکت حمل مسافر 

در قم تعطیل شدند.
اکبر نوروزپور گفت: با رأی کمیسیون ماده ۱2 استان قم، چهار شرکت حمل مسافر در 
پایانه مسافری قم )کوثر( به دلیل تخلفاتی شامل: جذب غیر مجاز مسافر، سوار و پیاده 
نمودن مسافر در خارج از پایانه، عدم صدور بلیط و دریافت وجه اضافه از مسافر، به مدت 

یک ماه تعطیل شدند.
وی با بیان اینکه سامانه جامع این ۴ شرکت غیر فعال شده است، افزود: با حضور نماینده 
اداره اماکن استان نسبت به پلمب و نصب بنر با عنوان تعطیلی یک ماهه، در ورودی چهار 
شرکت مذکور اقدام شد. رئیس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرستان قم در 
خصوص نحوه تشکیل و صدور رأی توسط کمیسیون ماده ۱2 اظهار داشت: به دلیل 
اهمیت استمرار روند عادی چرخه حمل و نقل مسافر بخصوص به دلیل تقریب زمانی ایام 
محرم، کمیسیون ماده ۱2 جهت رسیدگی به تخلفات صورت گرفته در اسرع وقت تشکیل 
و پس از بررسی و تفهیم موارد موضوعه به مدیرعامل شرکت و استماع ادله و رؤیت مستندات 

ارائه شده نسبت به صدور رأی اقدام شد.
وی اعضای تشکیل دهنده کمیسیون ماده ۱2 استان را شامل مدیرکل راهداری و حمل 
و نقل جاده ای استان )رئیس کمیسیون(، رئیس اداره حقوقی )دبیر کمیسیون( و روسای 
انجمن های صنفی کالا و مسافر عنوان کرد و یادآور شد: پس از رؤیت و اعلام تخلف توسط 
نظار و نماینده اداره مسافر در پایانه مسافربری کوثر شهرستان قم، نسبت به بررسی تخلفات 
صورت گرفته توسط مسئولان بالادستی اقدام و لزوم تشکیل کمیسیون ماده ۱2 جهت 

بررسی و صدور رأی احراز شد.
نوروزپور خاطرنشان ساخت: با توجه به اختیارات تفویضی به کمیسیون های مواد ۱۱ و 
۱2 )رسیدگی به تخلفات رانندگان و شرکت های حمل و نقل عمومی اعم از کالا و مسافر( 
استان، در صورت تکرار تخلفات وعدم توجه به مقررات و قوانین موضوعه، نسبت به لغو 

پروانه شرکت متخلف اقدام می شود.
وی در پایان یادآور شد: سامانه تلفنی ۱۴۱ مرکز مدیریت راه ها در تمامی ساعات شبانه روز 
آماده دریافت شکایات در بخش حمل و نقل جاده ای و همچنین ارائه اطلاعات سفر به 

کاربران جاده ای می باشد.
شایان ذکر است ۴2 شرکت حمل مسافر )با احتساب مجموع شعب( در استان قم به 

صورت فعال به ارائه خدمات موضوعه مشغول کار هستند.

مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم :

سند تحول اجتماعی استان قم تدوین می شود
مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم گفت: سند تحول اجتماعی و 
فرهنگی استان که یک برنامه راهبردی سه ساله است به زودی تدوین و دستورالعمل های 

آن برای اجرا ابلاغ می شود.
رضا ملک زاده بیان کرد: پس از شناخت دقیق آسیب های اجتماعی استان،  باید یک 
برنامه منسجم با افق بلند مدت سه ساله و همچنین برنامه های جانبی کوتاه مدت یکساله 
برای کاهش این مشکلات تهیه می کردیم که در همین رابطه سند تحول اجتماعی قم با 
مشارکت همه دستگاه های اجرایی مرتبط با حوزه های فرهنگی،  اجتماعی،  سلامت،  

بانوان و خانواده، درحال تدوین است.
وی با اشاره به این که برنامه های سند تحول اجتماعی استان از اواخر سال جاری 
عملیاتی می شود و تا پایان سال ۱۴۰۰ اجرای آن ادامه خواهد داشت، افزود: برای اجرای 
دقیق موارد مورد توجه در این سند،  همه دستگاه های اجرایی موظف اند هر 6 ماه یکبار 
گزارش روند فعالیت های خود و راهکارهای پیشنهادی برای پیشبرد سریعتر برنامه ها را 
ارائه دهند.  وی ادامه داد: گزارش های ارائه شده از سوی دستگاه های اجرایی تنها مسیر 
سنجش درصد موفقیت سند تحول اجتماعی استان نخواهد بود و برای راستی آزمایی این 
گزارش ها،  به آمارهای مرکز ملی رصد وزارت کشور در خصوص آخرین تحولات فرهنگی و 

اجتماعی در استان قم نیز توجه خواهد شد.
ملک زاده گفت:  بر این اساس همه دستگاه های اجرایی مرتبط با حوزه های فرهنگی 
و اجتماعی باید اقدامات خود در زمینه مقابله با آسیب های اجتماعی را بهبود بخشند و 
در صورت برخورد با مشکلات احتمالی به دنبال اصلاح وضعیت و پیدا کردن راهکارهای 

عملیاتی برای حل مسائل باشند.
وی بیان کرد: با مشارکت دستگاه های اجرایی و حضور موثر تشکل های مردم نهاد،  تمام 
آسیب های اجتماعی استان همچون موضوع اعتیاد،  طلاق و حاشیه نشینی به صورت 
مستمر رصد و برنامه های مناسب برای مقابله با آن ارائه خواهد شد،  تا در پایان سال ۱۴۰۰ 

آمار آسیب های اجتماعی در قم بسیار کاهش یابد.

مدیر شیلات جهاد کشاورزی استان قم:

میزان سرانه مصرف آبزیان در قم حدود
 هفت کیلوگرم است

مدیر شیلات و امور آبزیان سازمان جهاد کشاورزی قم گفت:  میزان سرانه مصرف آبزیان 
به ازای هر تن در این استان 6.7 کیلوگرم است که به دنبال افزایش آن هستیم.

سید محمدرضا طاهری بیان کرد: مصرف آبزیان نقش بسیار مهمی در ارتقای سلامت 
افراد دارد و به همین دلیل با برگزاری جشنواره های محلی و دوره های آموزشی در کنار 
پخش بروشور و بسته های تبلیغاتی،  به دنبال تشویق مردم به استفاده بیشتر از این مواد 

غذایی هستیم و این راهبرد در اولویت کاری سازمان جهاد کشاورزی قم قرار دارد.
وی افزود:  قیمت آبزیان همیشه پایین تر از گوشت قرمز است و اگر آگاهی مردم نسبت به 
فواید استفاده از این محصولات بیشتر شود،  آن را به طور مستمر در سبد غذایی خود قرار 
خواهند داد. وی ادامه داد: به دنبال افزایش ظرفیت تولید و ایجاد فضای رقابتی در میان 
بهره برداران صنعت شیلات استان هستیم تا انواع ماهی های خوراکی در قم باکیفیت بالا 
و قیمت مناسب در اختیار همشهریان قرار گیرد. طاهری گفت: ماهی، غذایی فراسودمند 
است که انواع مواد موردنیاز بدن انسان را تامین می کند و پزشکان مصرف مستمر آن را 
موجب حفظ سلامت افراد می دانند؛  بنابراین قرار گرفتن آن به عنوان عنصری مهم در سبد 

غذایی مردم قم امری لازم و ضروری است.
وی بیان کرد:  در طول سال های اخیر تلاش های بسیاری برای افزایش سرانه مصرف 
انواع محصولات دریایی در فروشگاه های  آبزیان در استان صورت گرفته است و امروز 
زنجیره ای قم به صورت تازه عرضه می شود. وی ادامه داد: سازمان جهاد کشاورزی قم از 
سرمایه گذاری بخش خصوصی برای توسعه ظرفیت های صنعت شیلات استان حمایت 

می کند.

در  باید   : گفت  رئیس جمهوری  اقتصادی  معاون 
افزایش  سرمایه گذاری ها  قم  استان  گردشگری  حوزه 
یابد و ازآنجاکه این استان از موقعیت جغرافیایی برای 
لجستیک و حمل ونقل برخوردار است، باید نسبت به 
حمل ونقل  و  ریلی  ارتباطات  زیرساخت های  تکمیل 

جاده ای قم توجه ویژه ای مبذول شود.
ستاد  جلسه  در  پنجشنبه  روز  نهاوندیان  محمد 
ظرفیت های  قم،  استان  مقاومتی  اقتصاد  فرماندهی 
اقتصادی استان قم برای پیشرفت و توسعه روزافزون را 
مورداشاره قرار داد واظهارداشت : قم از ظرفیت کم نظیر 
فرهنگی در حوزه فرهنگ دینی و نیز از جایگاه سیاسی 
توانمندی ها می تواند در  این  و  برخوردار است  بالایی 

مسیر رونق اقتصادی استان تحول ایجاد کند.
رئیس مؤسسه عالی مدیریت و برنامه ریزی خاطرنشان 
کرد: باید در حوزه گردشگری استان قم سرمایه گذاری ها 
افزایش یابد و ازآنجاکه این استان از موقعیت جغرافیایی 
برای لجستیک و حمل ونقل برخوردار است، باید نسبت 
به تکمیل زیرساخت های ارتباطات ریلی و حمل ونقل 

جاده ای قم توجه ویژه ای مبذول شود.
قم  استان  افزود:  رئیس جمهوری  اقتصادی  معاون 
همچنین از معادن غنی برخوردار است لذا باید در زمینه 

اکتشاف و استخراج آن فعالیت ها شتاب بگیرد.
با  مقابله  در  نهاوندیان گفت: سیاست جدی دولت 
تحریم ، حمایت و تشویق صادرات است و جهت گیری  
کشور  ارزی  سیاست های  که  است  آن  زمینه  این  در 
به هیچ عنوان نباید به جریان صادرات لطمه بزند و بر این 
باوریم که درآمد صادرکننده واقعی حتماً به چرخه اقتصاد 

کشور برمی گردد.
وی شناسایی و تکمیل طرح های دارای اولویت استان 
قم را مورد تأکید قرار داد و گفت: مسئولان برنامه ریزی 
استان باید حوزه های صنعتی، کشاورزی، گردشگری و 
خدماتی را شناسایی کرده و در برنامه ریزی 2 ساله توسعه 

و تقویت این حوزه ها را موردتوجه جدی قرار دهند.
راه تحول اقتصادی انتقال پیام تاب آوری کشور 

به بیرون است
معاون اقتصادی رئیس جمهوری  دربخش دیگری از 
سخنان خود با تأکید بر اینکه شرایط اقتصادی کشور 
اقتصادی دگرگون خواهد شد،  تغییر شاخص های  با 
گفت: راه تحول و دگرگونی در اقتصاد کشور انتقال پیام 

قدرت و تاب آوری کشورمان به بیرون است. 
وی با بیان این که از دوره مدیریت بحران عبور کرده ایم 
و در آستانه بازسازی رونقیم افزود: امروز باید آماده باشیم 
که در شرایط جدید ، شاهد تحول مجدد در شاخص های 
اقتصادی باشیم و مردم گشایش های اقتصادی را لمس 

کنند.
از  که  داد  زمانی رخ  توافق هسته ای  داد:  ادامه  وی 
اقتصاد کشور علائم کاهش تورم و تبدیل رشد منفی به 
رشد مثبت به خارج از کشور منتقل شد و بهبود شرایط 
اقتصادی از قبل از حصول توافق شروع شده بود، لذا 
تحریم کنندگان از اینکه با فشارهای بیشتر می توانند به 

مقصود برسند، ناامید شده بودند.

کرد:  خاطرنشان  رئیس جمهوری  اقتصادی  معاون 
امروز هم باید این پیام به خارج از کشور منتقل شود که با 
ادامه فشار و تحریم ها نمی توانید به اهداف خود برسید.

نهاوندیان با اشاره به فلسفه ابلاغ سیاست های کلی 
این  ابلاغ  از  هدف  داشت:  اظهار  مقاومتی  اقتصاد 
سیاست ها این بود که درجه تاب آوری اقتصاد را در مقابل 
شوک های احتمالی بالا ببریم و با واقع بینی نسبت به 
تهدیداتی که عرصه های سیاسی، فرهنگی و اقتصادی 
کشورمان را تهدید می کند، کاری کنیم که آسیب پذیری 

اقتصاد کشور در مقابل این هجمه ها کاهش یابد.
وی بابیان اینکه باید نسبت به تاب آوری و آسیب پذیری 
در مقابل تهدیدات دشمن نگاه بلندمدت داشته باشیم، 
قدرت  و  انعطاف پذیری  باید  که  درعین حال  گفت: 
واکنش سریع بالا برود، باید مدیریت این گونه واکنش ها 
در مسیر نگاه بلندمدتی که ترسیم شده، شکل بگیرد و 
خطایی که گاه در این حوزه صورت می گیرد این است 
که در واکنش سریع به حوادث ، تصمیماتی گرفته شود 

که با جهت گیری درازمدت در تناقض قرار بگیرد.
اینکه در 6 سال گذشته 2 مرحله  بابیان  نهاوندیان 
اقتصادی را پشت سر گذاشته ایم، گفت: در این دوران 
یک مرحله 55 ماهه را از تیر 92 تا دی ماه 96 داشتیم 
و در آن شاهد تحولات جدی در شاخص های اقتصادی 
کشورمان بودیم. در طول این مدت حرکت کم نظیری در 
اقتصاد ایران شکل گرفت و آن تحقق رشد اقتصادی ، 

هم زمان با کاهش تورم به صورت مستمر بود.
رئیس مؤسسه عالی مدیریت و برنامه ریزی خاطرنشان 
کرد: به رغم مشکلات ساختاری درازمدتی که در اقتصاد 
کشور وجود داشت، این 55 ماه نشان داد که می توان در 
مسیر اصلاح ساختاری اقتصادی گام هایی برداشت اما 
ازآنجاکه بدخواهان ایران نمی توانستند شاهد توانمندی 
روزافزون اقتصاد کشورمان باشند، مجدداً هجمه ای را 
به صورت کاملًا غیرقانونی و برخلاف موازین بین المللی 
در پیش گرفته و تحریم هایی را در دو مرحله اعمال کردند.

نهاوندیان افزود: البته در اعمال تحریم ها، اغتشاشات 
دی ماه 96 نیز بی تأثیر نبود و دشمنان را به این طمع 
انداخت که می توانند با افزودن فشارها به اهداف خود 
نائل آیند و لذا با اعمال تحریم ها التهاباتی در بازار ارز و 
کالا ایجادشده و تحول اقتصادی 55 ماهه دچار آسیب 

شد.
باید »بازسازی رونق و اصلاح ساختاری« را در 

دستور کار خود قرار دهیم
معاون اقتصادی رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: 
آمریکا تحریم نفتی و بانکی بی سابقه ای را اعمال 
قرار  آن  تأثیر  و معیشت مردم تحت  اقتصاد  و  کرد 
گرفت اما بااین وجود مردم مقاومت کردند و در ۳ ماه 
اخیر نشانه های خروج از بحران قابل مشاهده است 
و تورم نقطه به نقطه نسبت به ۴ ماه قبل ، کاهش 
وضعیت  به  هنوز  البته  است،  داشته  ملموسی 
رضایت بخش نرسیده ایم و باید با قوت به مسیر خود 

ادامه دهیم.
باید  آینده  ماه   2۴ در  اینکه  بر  تأکید  با  نهاوندیان 

کار  را در دستور  و اصلاح ساختاری«  رونق  »بازسازی 
خود قرار دهیم، اظهار داشت: هوشمندی در این است 
که از این شرایط دشوار به عنوان فرصتی برای اصلاح 
ساختاری استفاده کنیم. امروز زمان آن است آنچه در 
سیاست های کلی اصل ۴۴ ابلاغ شده اجرایی کرده و 
مدیریت اقتصاد را از بخش دولتی به بخش خصوصی 

بسپاریم.
وی گفت: رهبر معظم انقلاب در دیدار اخیر دولت، 
اقتصادی،  جنگ  شرایط  در  که  داشتند  را  تعبیر  این 
فعالان اقتصادی، رزمندگان این جنگ هستند، لذا همه 
برای رزمندگان  اعتمادی که در زمان جنگ  و  احترام 
قائل هستیم و همه امکانات و تجهیزات را برای مقابله 
با دشمن در اختیار آن ها قرار می دهیم امروز باید چنین 

نگاهی را به فعالان اقتصادی داشته باشیم.
نهاوندیان گفت: درسی که امروز باید در پایان مدیریت 
بحران و آغاز بازسازی رونق اقتصادی بیاموزیم این است 
و  صادرات  سرمایه گذاری،  تجارت،  تولید،  موانع  که 

واردات را شناسایی و برطرف کنیم.
معاون اقتصادی رئیس جمهوری با اظهار خرسندی از 
فعال شدن شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی، 
گفت: تشکیل این شورا در ابتدا برای ما یک آرزو بود اما 
امروز فعالیت این شورا به قانون تبدیل شده و در سطح 

ملی و استانی تحقق یافته است.
نهاوندیان افزود: دولت مصوب کرده که در هر تصمیم 
اقتصادی که اتخاذ شود، باید در آن دیدگاه های فعالان 
اقتصادی نیز مدنظر قرار بگیرد، لذا باید کاملًا پیگیری 

کنیم که این مصوبه به طور کامل تحقق یابد.
استاندار قم :

۳2 پروژه عملیاتی اقتصاد مقاومتی در دستور 
کار   است 

استاندار قم نیز در این جلسه  با بیان بهره مندی از ایده 
ها ونظرات نخبگان و پژوهشگران دانشگاهی و فعالان 
بخش خصوصی گفت: ۱۴ برنامه و ۳2 پروژه عملیاتی 

اقتصاد مقاومتی در دستور کار استان  است.
ستاد  جلسه  در  قم  استاندار  سرمست  بهرام  دکتر 
فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان قم طی سخنانی 
اقتصادی استان قم  از شاخص های توسعه  گزارشی 

ارائه کرد.
استاندار قم سیاست گذاری مدیریت استان در راستای 
یابی و حل مشکلات واحدهای  را عارضه  تولید  رونق 
صنعتی دانست و افزود: در این مسیر شاهد توفیق و 

بهبود وضعیت اشتغال بوده ایم.
محوری  های  برنامه  سرفصل  به  اشاره  با  سرمست 
چهارده گانه استان در حوزه اقتصاد مقاومتی از جمله 
در توسعه زیر ساخت های گردشگری ، توسعه حمل و 
نقل، اکتشاف و فرآوری مواد معدنی ، توسعه واحدهای 
صنعتی، توسعه نیروگاه های خورشیدی، توانمندسازی 
روستاییان، توسعه بازار تولیدات استان، احیای بافت 
های ناکارآمد و توسعه اشتغال و بهبود فضای کسب و 
کار خاطرنشان کرد: همایش بین المللی فرصت های 
سرمایه گذاری قم در نیمه پائیز از برنامه های رونق تولید 

و اشتغال و سرمایه گذاری در استان است.
ونظرات  ها  ایده  از  مندی  بهره  بیان  با  قم  استاندار 
بخش  فعالان  و  دانشگاهی  پژوهشگران  و  نخبگان 
خصوصی گفت: ۱۴ برنامه و ۳2 پروژه عملیاتی اقتصاد 

مقاومتی در دستور کار استان  است.
بازدید از محله تاریخی باغ پنبه قم

روز  همچنین  رئیس جمهوری  اقتصادی  معاون 
پنجشنبه  از محله تاریخی – فرهنگی بهسازی شده باغ 

پنبه قم بازدید کرد.
نهاوندیان در جریان سفر به قم ضمن بازدید از این 
جریان  در  شهری  مسئولان  گزارش  با  تاریخی  محله 
سابقه  از  که  قم  فرسوده  بافت های  بهسازی  اهداف 

تاریخی و فرهنگی برخوردارند، قرار گرفت.
و  بومی  هویت  حفظ  شهری،  زیرساخت های  ارتقاء 
محله ای توسعه گردشگری و توریسم مذهبی به منظور 
بازدید گردشگران از بافت های تاریخی شهر قم و تحکیم 
روابط سنتی و اجتماعی بر مبنای محله از مهم ترین 
شهر  قدیمی  و  فرسوده  بافت های  بهسازی  اهداف 

محسوب می شود.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

امسال120 هکتار گلخانه درقم احداث می شود
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: احداث ۱2۰ هکتار گلخانه در سال 9۸  

دردستور کار سازمان جهاد کشاورزی استان قم قرار گرفت.
عباس پورمیدانی روزچهارشنبه  در افتتاح پروژه های کشاورزی در بخش مرکزی، شهر 
قنوات که به مناسب هفته دولت برگزار شد، به تشریح برنامه های سازمان  جهاد کشاورزی 
استان قم پرداخت و اظهار داشت: یکی از برنامه های سازمان احداث ۱2۰ هکتار گلخانه 
در سال 9۸ است. وی تشکیل کمیته فنی برای احداث گلخانه را یکی از گام های ابتدایی 
برای تحقق این امر دانست و افزود: برداشتن موانع پیش روی کشاورزان در احداث گلخانه 
و ضوابط و مراحل احداث آن از طریق این کمیته پیگیری می شود. رئیس سازمان جهاد 
کشاورزی استان قم در ادامه گزارش عملکرد سازمان گفت: از ابتدای سال نیز برای 
احداث ۱۰۰ هکتار گلخانه پروانه بهره برداری صادرشده و برای پیشبرد کشور از تنگناهای 
اقتصادی در جهاد کشاورزی تلاش شبانه روزی می شود. وی تولید ۱2۰تن ماهی خاویار و 
صادرات 6۰ تن آن را در جهت رونق کسب وکار و ارتقاء کشاورزی استان خواند و بیان کرد: 
در کنار تولید محصولاتی مانند ماهی خاویار برای صادرات، تولید نیازهای کشاورزی استان 
در اولویت نخست قرار دارد. پور میدانی بهره برداری از 27 پروژه کشاورزی بااعتباری بالغ بر 
52 میلیارد را گام مؤثری در رونق اقتصادی استان در بخش کشاورزی عنوان و خاطرنشان 
کرد: با بهره برداری این 27 طرح برای ۱5۱ نفر به صورت مستقیم و 2۸۳ نفر به صورت 
غیرمستقیم اشتغال زایی شده است. وی در این مراسم۳6 مخزن ۴۰ واتی تولید برق به 
همراه تعدادی مخزن پلی اتیلن ضد جلبک به عشایر اهدا کرد و ادامه داد: ۱۰ طرح در 
بخش آب وخاک، هفت طرح در بخش تولیدات دامی، هشت طرح در بخش تولیدات 

گیاهی، و 2 طرح در بخش صنایع غذایی و تبدیلی است.

طبق توافقنامۀ فولاد مبارکه و دانشگاه تهران:

تخصصی و هدفمند شدن پایان نامه های 
دانشگاهی بخش معدن و صنایع معدنی

طبق توافقنامۀ فولاد مبارکه و دانشگاه تهران، شرکت فولاد مبارکه اعتبار ویژۀ پژوهشی 
)grant( به اعضای هیئتعلمی دانشگاه تهران پرداخت میکند و پس از پایان طرح پژوهشی، 
در صورت حصول اهداف موردنظر از ســــوی تیـــــم تحقیقاتی، این تیم میتواند با حمایت 

شرکت فولاد مبارکه برای تجاریسازی طرح اقدام کند.
فولاد  شرکت  بین  پژوهشی  همکاری  تفاهمنامه  امضای  مراسم  در  غریبپور  خداداد 
مبارکه و دانشگاه تهران گفت: پایاننامههای دانشگاهی بخش معدن و صنایع معدنی، با 
حضور فولاد مبارکه و سایر شرکتهای بزرگ، تخصصی و هدفمند میشوند.رئیس هیئت 
عامل ایمیدرو اظهار داشت: با توجه به توسعۀ دانش و پژوهش در بخش معدن و صنایع 
معدنی، تخصصی شدن تفاهمنامهها در حوزههای مرتبط )فولاد، مس، آلومینیوم و...( 
ضروری است.وی افزود: این امر به تمرکز بیشتر فعالیتها بر موضوعهای تخصصی پژوهشی 
و نتیجهبخش بودن این نوع پژوهشها منجر خواهد شد.غریبپور با اشاره به انعقاد دو 
تفاهمنامۀ پژوهشی با شرکتهای بزرگ معدنی، تصریح کرد: علاوه بر این تفاهمنامه، قرار 
است شرکتهای ملی صنایع مس و مجتمع آلومینیوم جاجرم، تفاهمنامۀ همکاری پژوهشی 
با دانشگاه تهران منعقد کنند.وی افزود: با امضای این تفاهمنامهها، بستر لازم برای تدوین 
پژوهشهای بنیادی، کاربردی، مسئلهمحور و نتیجهبخش فراهم خواهد شد.رئیس هیئت 
عامل ایمیدرو با اشاره به تفاهمنامۀ منعقدشده میان شرکت فولاد مبارکه و دانشگاه تهران، 
گفت: طبق این تفاهمنامه، شرکت فولاد مبارکه اعتبار ویژۀ پژوهشی )grant( به اعضای 
هیئتعلمی دانشگاه تهران پرداخت میکند.او افزود: پس از پایان طرح پژوهشی، در صورت 
حصول اهداف موردنظر از سوی تیم تحقیقاتی )استاد راهنما و دانشجو یا دانشجویان 
فعال(، این تیم میتواند با حمایت شرکت فولاد مبارکه برای تجاریسازی طرح اقدام کند.

وی همچنین با اشاره به برگزاری جشنوارۀ ایدههای ارزشآفرین معدن و صنایع معدنی 
)اینوماین( در سال ۱۳9۸ گفت: در جشنوارۀ امسال از ده ایدۀ برتر در حوزۀ معدن و 
صنایع معدنی حمایت خواهد شد.غریبپور در ادامه، یاد و خاطرۀ سید شمسالدین وهابی، 
رئیس مؤسسۀ یونیدرو را گرامی داشت و افزود: عملکرد ایشان در این مؤسسه قابلتقدیر 
بود و موجب رشد و توسعۀ آن شد.تفاهمنامۀ همکاری پژوهشی بین حمیدرضا عظیمیان، 
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اصفهان و محمود نیلی احمدآبادی، رئیس دانشگاه تهران 
امضا شد.در این نشست، غلامرضا ملاطاهری، مدیر آموزش، پژوهش و فناوری ایمیدرو و 

مجید وفاییفرد، رئیس مرکز تحقیقات فرآوری مواد معدنی ایران حضور داشتند.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم  خبرداد

آموزش رایگان زبان عربی و انگلیسی به 
رانندگان تاکسی شهر قم

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم از آموزش زبان عربی و 
انگلیسی به رانندگان تاکسی شاغل در هسته مرکزی و اطراف حرم مطهر خبر داد.

مرتضی عزتی با اعلام این خبر گفت: مراسم افتتاحیه دوره های توانمندسازی رانندگان 
تاکسی با حضور ۳۰۰ راننده تاکسی در روز جمعه هشتم شهریورماه از ساعت ۱۰ الی ۱2 در 
سالن همایش های  شهرداری مرکز واقع در بلوار امام موسی صدر برگزار می گردد. مدیرعامل 
سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی قم گفت: به منظور افزایش مهارت های ارتباطی و 
تسهیل سفر و جابجایی گردشگران خارجی در قم، سازمان تاکسیرانی با تعامل و همکاری 
سازمان فرهنگی هنری ورزشی در اجرای این طرح امکان آموزش مکالمه عربی و انگلیسی 
را برای رانندگان محترم این بخش فراهم خواهد کرد. عزتی در ادامه افزود: کتاب آموزش 
زبان عربی و انگلیسی در حد مکالمه و آشنایی اولیه به این دو زبان در راستانی توسعه صنعت 
توریسیم در قم در اختیار رانندگان تاکسی شاغل در هسته مرکزی قرار می گیرد و در گام های 
بعدی این مهم برای تمام رانندگان ناوگان تاکسی شهر قم تداوم می یابد. وی بیان داشت: 
در این طرح با ارائه روش های تشویقی رانندگان تاکسی ملزم می شوند که دراین کلاس ها 
شرکت و مهارت های ارتباط زبانی خود را افزایش دهند. مدیرعامل سازمان مدیریت و 
نظارت بر تاکسیرانی قم تصریح کرد: این دوره های آموزش زبان با عنوان “گفتگوی روان” از 
سوی سازمان فرهنگی، هنری ورزشی و سازمان تاکسیرانی شهرداری قم به منظور تسهیل 
ارتباطات میان افراد و مسافران خارجی دراین کشور و افزایش کارایی رانندگان در تحقق 
شعار “پیشگام در خدمات حمل و نقل به مسافران” اجرا شده است. عزتی یادآور شد: 
آموزش گفتگوی روان به عربی و انگلیسی برای رانندگان تاکسی سبب افزایش توان ارتباطی 
با ملیت های مختلف و نیز کارایی شغلی و نیز ایجادتصویر مثبت درتحقق چشم اندازهای 
آینده قم خواهد بود. وی بیان داشت: این طرح همچنین شامل بخش های دیگری نیز برای 
آموزش خواندن و نوشتن و حتی موضوعات مرتبط با مهارت های روزمره و شخصی و کسب 

و کار است که به صورت رایگان به رانندگان تاکسی آموخته می شود.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم  خبرداد

آغاز انتقال سند اتوبوس های پایان یافته
 تعهد به نام شخص حقیقی

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم گفت: از ۱5 شهریورماه سال جاری مراحل 
اداری انتقال اسناد اتوبوس ها آغاز شده و در پروسه ۱۰ روزه اسناد به نام اشخاص حقیقی 
انتقال می یابد. امیر یزدی با بیان تاریخچه ورود آخرین اتوبوس های خریداری شده در 
شهرداری، اظهار داشت: در نیمه دهه ۸۰ تعداد 25۰ اتوبوس وارد سیستم حمل  و نقل 
شهری قم شد که بر اساس توافقی رانندگان موظف به ارائه خدماتی به سازمان اتوبوسرانی 
شدند. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم قیمت اتوبوس های آن زمان را عددی 
حدود ۱۰۰ میلیون تومان اعلام کرد و افزود: بر اساس مصوبه دولت ۱7 و نیم میلیون تومان 
قیمت اتوبوس را بخش خصوصی و مابقی آن را دولت پرداخت کرده و بخش خصوصی 
موظف به ارائه خدمات ۱۰ ساله به شهرداری و شهروندان شدند. یزدی با اشاره به پایان 
ده سال تعهد تعدادی از اتوبوس های شرکت واحد، تصریح کرد: اتوبوس هایی که در دهه 
۸۰ وارد سیستم اتوبوسرانی شهرداری شده اند به  مرور زمان تعهد ۱۰ ساله آنها پایان  یافته 
و به صورت رسمی به نام شخص سند می شود. وی ۱5 اردیبهشت سال 97 را نخستین 
تاریخ خروج اتوبوس ها اعلام کرد و گفت: در تاریخ اول مرداد نیز ۱۳5 دستگاه اتوبوس 
به صورت قطعی تعهدشان به پایان رسیده و تا آخر آبان سال 9۸ ، ۱5۰ دستگاه اتوبوس 
به صورت رسمی به نام بخش خصوصی و شخص حقیقی سند می شود. مدیرعامل سازمان 
اتوبوسرانی شهرداری قم از آغاز انتقال اسناد اتوبوس ها به بخش خصوصی و شخص خبر 
داد و خاطرنشان کرد: از ۱5 شهریورماه سال جاری مراحل اداری انتقال اسناد اتوبوس ها 
آغاز شده و در پروسه ۱۰ روزه اسناد به نام شخص حقیقی انتقال می یابد. یزدی تأکید 
کرد: با انتقال سند به نام شخص، مالک اتوبوس هیچ تعهدی نسبت به شهرداری نداشته و 
می تواند از سیستم حمل  و نقل عمومی شهرداری خارج شود اما سازمان مشتاق ادامه این 

همکاری در سیستم جدید سامانه حمل  و نقل عمومی است.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد

افزایش 4.۵ مترمربعی سرانه کل فضای سبز قم 
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از افزایش ۴.5 مترمربعی سرانه 

کل فضای سبز قم در چهار سال اخیر خبر داد.
پیام جوادیان با اشاره به سرانه فضای سبز شهر قم، اظهار کرد: چند نوع سرانه وجود دارد 
که شامل سرانه کل، اکولوژیکی، شهری و جنگلی؛ حاصل تقسیم مساحت این سرانه ها 
به جمعیت طبق استاندارد وزارت کشور سالیانه دو بار اندازه گیری شده و به وزارت کشور 
ارسال می شود که در حال حاضر سرانه فضای سبز شهری قم ۴.5 مترمربع به ازای هر 
شهروند است که در مقایسه با سال 9۴ که سه مترمربع به ازای هر شهروند بوده، ۱.5 

مترمربع افزایش سرانه فضای سبز شهری را طی چهار سال داشته ایم.
وی سرانه فضای سبز جنگلی قم را حدود ۱5 مترمربع به ازای هر شهروند دانست که 
درسال 9۴ بالغ بر ۱2 مترمربع بوده است و افزود: این سرانه طی چهار سال سه مترمربع 

افزایش داشته است.

معاون اقتصادی رئیس جمهوری :
سرمایه گذاری ها در حوزه گردشگری قم افزایش یابد

اجتماعی

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم، با بیان اینکه ۱5۰ برنامه فرهنگی و هنری 
شاخص سال 97 در قم اجرا شده است گفت: سال گذشته ۱7 میلیارد ریال اعتبار برای 

اجرای برنامه های فرهنگی جذب و این بیش از سهم استان از اعتبارات ملی است. 
سید موسی حسینی کاشانی  پیش از ظهر روز چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگاران،اظهار 
داشت: حرکت کلی این اداره کل بر اساس هدف گذاری های مشخص می باشد و تلاش 
شده تا دستاوردهای این اداره کل در مسیر این چشم اندازها قرار گیرد. وی  با بیان اینکه 
مسائل فرهنگی نیازمند حمایت مالی است گفت: در صورتی که حمایت مالی از کارهای 
فرهنگی انجام نشود، طبیعی است که اقدام های فرهنگی کاهش می یابد ولی با وجود 
تمام مشکلات و محدودیت های مالی، سهم استان از بودجه های استانی گرفته شده 
است. وی قم را استانی نوپا دانست و ادامه داد: برخی استان ها به دلیل اینکه سال ها 
سابقه استان بودن را داشتند، زیرساخت های آنها تکمیل است ولی قم تا برطرف کردن 
مشکلات زیرساختی فاصله دارد که در این زمینه عزم جدی و مشارکت مردم ضروری است. 
حسینی کاشانی، با بیان اینکه فعالیت در یک زمینه خاص فرهنگی نادرست است گفت: 
حرکت در زمینه فرهنگ باید متناسب و متوازن و بر اساس اهداف ، شاخص ها، راهبردها 
و اعتبارهای موجود انجام شود. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، ادامه داد: ۱2 درصد 
بودجه سال 97 به حوزه رسانه، 29 درصد به حوزه فرهنگی، ۱7 درصد در حوزه قرآنی، ۱۰ 

درصد سینمایی و ۳2 درصد در حوزه هنری تخصیص یافته است.
حمایت از کارهای خودجوش فرهنگی توسط  نهادهای مردمی

وی با بیان اینکه برگزاری جشنواره های ملی در قم برای تقویت زیرساخت های فرهنگی 
این حوزه است، گفت: یکی از سیاست های جدی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
حمایت از حرکت های مردمی و نهادهای مردمی برای کارهای خودجوش فرهنگی است. 
حسینی کاشانی با بیان اینکه جذب اعتبارات سال 97، ۴۰ درصد نسبت به سال 96 
افزایش یافته است، ادامه داد: تک شهرستانی بودن جذب اعتبارات برای قم را با مشکل 
مواجه کرده است ولی با تمام محدودیت های مالی رشد قابل قبولی در جذب اعتبارات در 
سال 97 نسبت به سال 96 داشته ایم. وی با اشاره به امضای تفاهم نامه وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی و استانداری قم افزود: 6۰ درصد مفاد این تفاهم نامه محقق شده است که 

در زمینه زیرساختی و برنامه ای شاهد اتفاقات خوبی در استان هستیم.
وضعیت یارانه مطبوعات و کاغذ استان قم 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، ادامه داد: کل یارانه ای مستقیم مطبوعات قم در 
سال 96، ۳ میلیارد و 9۰۰ میلیون ریال در بوده که این رقم در سال 97 به 7 میلیارد و 26۰ 

میلیون ریال افزایش یافته است.
حسینی کاشانی، اظهار داشت: تعداد آگهی توزیع شده میان مطبوعات استان از  ۱۱ 

هزار و 5۴۱ آگهی در سال 96 به ۱7 هزار و 267 به سال 97 افزایش یافته است.
وی با بیان اینکه ۱۰5 هزار و 29۰ کیلوگرم کاغذ به مطبوعات استان داده شده است، 
ادامه داد: با پیگیری های صورت گرفته وضعیت کاغذ مطبوعات قم در سال 9۸ بهتر از 
سال 97 خواهد بود و این در حالی است که سهم قم در دریافت کاغذ برای نشر و مطبوعات 

در کشور قابل توجه است.
وی با اشاره به وجود ۳67 رسانه دارای مجوز در استان گفت: 2۸۱ نشریه چاپی، 59 
پایگاه خبری و 27 رسانه برخط در استان وجود دارد ضمن اینکه در حوزه فصلنامه های 

تخصصی قم جزو چهار استان اول کشور است.
شورای توسعه فعالیت های  قرآنی قم رتبه اول کشوری 

حسینی کاشانی، با بیان اینکه تعداد موسسات قرآنی در سال 9۸ به 55 موسسه افزایش 
یافته است گفت: شورای توسعه فعالیت های  قرآنی قم رتبه اول کشوری در برگزاری 
جلسات را دارد ضمن اینکه اعتبارات این شورا در سال 9۸ نسبت به سال 97 بیش از 2 برابر 
شده است. وی ادامه داد: تعداد شرکت کنندگان آزمون قران و عترت از 9 هزار و ۴۰۰ تن 
در سال 96 به ۱۰ هزار و 2۸۰ تن در سال 97 افزایش یافت و این موجب شد تا استان قم 
رتبه اول کشور در تعداد شرکت کننده را دارا باشد. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان 
اینکه تامین مواد اولیه چاپ خانه ها و تامین کاغذ چالش هایی برای صنعت چاپ استان 

ایجاد کرده است که با پیگیری های صورت گرفته میزان تسهیلات اختصاصی استان در 
حوزه فرهنگ و هنر در سال جاری رشد بیش از ۳۰۰ درصدی نسبت به سال گذشته داشته 
ایم. وی با اشاره به آخرین وضعیت شهرک چاپ و نشر ادامه داد: تا سال 96 این شهرک تنها 
یک تابلو بود و با پیگیری های صورت گرفته در این سال اولین مجوز صادر و هم اکنون 6۰ 

چاپخانه دار نیز در این شهرک زمین گرفته اند.
رتبه دوم قم در صدور مجوز کتاب

 حسینی کاشانی با بیان اینکه قم از جمله استان های پیشرو در ورود به سامانه چاپ و 
نشر است، اظهار داشت: دربحث شورای فرهنگ عمومی ، قم جزو سه استان برتر کشور، 
در جشنواره چاپ اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزیده و در جشنواره شهید رجایی 
سال 96 این اداره کل رتبه اول را کسب کرده است. وی با بیان اینکه قم بعد از تهران دومین 
صادر کننده مجوز برای چاپ کتاب است گفت: تعداد مجوزهای صادر شده کتاب در سال 
96، ۱۰ هزار و ۳۳۴ و در سال 97 به ۱۰ هزار و 697 مجوز رسیده است. مدیرکل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی قم با تاکید بر اینکه نیمی از مجوزهای صادر شده در حوزه دین است، 
اظهار داشت: در سال جاری تا نون بیش از ۴ هزار مجوز برای چاپ کتاب در قم صادر شده 
است. حسینی کاشانی، ادامه داد: 2۳۸ موسسه چند منظوره به 256 موسسه در سال 
9۸ افزایش یافته است ضمن اینکه تعداد موسسه های تک منظوره از 96 به ۱۰۸ موسسه 
افزایش یافته است.  وی با بیان اینکه یک هزار و ۳۰۰ ناشر در استان وجود دارد که حدود 
7۰۰ ناشر فعال است، ادامه داد: حوزه نشر در سال 97 نسبت به سال 96 کاهش داشته 
ایم که این کاهش به دلیل مشکلات حوزه چاپ و نشر و خروج برخی ناشران از صنعت 

نشر بوده است.
تعداد صندلی سینمایی فعال  درقم دو برابرشده است

حسینی کاشانی اظهار داشت: هم اکنون 2 هزار و 55۰ صندلی سینمایی فعال  در 
استان وجود دارد که این آمار نسبت به سال 96 بیش از 2 برابر افزایش یافته است.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، گفت: با ورود بخش خصوصی به نهضت سینما 
سازی در این استان، تعداد صندلی های سینمایی قم در آخر سال 99 نسبت به وضعیت 
کنونی 2 برابر افزایش می یابد. وی با اشاره به نظارت دقیق بر مراکز بازی های رایانه ای 
ادامه داد: با نظارت های انجام شده،  ۳7 مرکز بازی های رایانه ای در استان پلمپ شده 
است. حسینی کاشانی با بیان اینکه تعداد عناوین تولید شده در حوزه هنری در قم در سال 
97 نسبت به سال 96 کاهش ولی کیفیت آثار تولیدی استان افزایش یافته است، افزود: 
تماشاچیان تئاتر قم از ۳۴ هزار تن در سال 96 به ۴7 هزار تن در سال 97 افزایش یافته 
است. مدیرکل فرهنگ وارشاد اسلامی قم با اشاره به تسهیلات خانگی برای رونق اشتغال 
حوزه فرهنگ و هنر، گفت: سال گذشته به هر فردی که برای ۴ تن در زمینه فرهنگ و 
هنر  شغل ایجاد کرده، 75۰ میلیون ریال تسهیلات پرداخت شده است. وی با بیان اینکه 
انجمن سینمای مستند در استان قم به عنوان سومین استان کشور ایجاد شده است، 
ادامه داد: ۱۴ انجمن و اتحادیه زیر مجموعه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی فعالیت می 

کند که تلاش اداره کل ، حمایت از این مجموعه های صنفی است.
آخرین وضعیت تالار مرکزی  شهرقم

حسینی کاشانی، با اشاره به آخرین وضعیت تالار مرکزی گفت: این مجموعه مهم 
فرهنگی پیش از اینکه به طور کامل تکمیل شود، متاسفانه افتتاح شده و این موضوع، 

مشکلات زیادی برای تکمیل و بهره برداری از این تالار ایجاد کرده است.
وی با بیان اینکه سال گذشته بیش از ۱۰ میلیارد ریال اعتبار مختص تالار مرکزی شهر 
دریافت شده است گفت: هنوز این مجموعه فرهنگی، تحویل اداره کل فرهنگ و ارشاد 

اسلامی نیست و این اداره کل به نمایندگی از وزارتخانه کارهای آن را  دنبال می کند.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی تاکید کرد: نگارخانه، کتابخانه و سالن های این مجموعه 
فرهنگی فعال شده است و وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز به جد پیگیر راه اندازی این 

تالار است.
وی ادامه داد: 7 میلیارد و 5۰۰ میلیون ریال برای برق این تالار تخصیص داده شده است 

که مشکل برق این مجموعه فرهنگی در ماه های آینده مرتفع می شود.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم اعلام کرد

اجرای 1۵0 برنامه فرهنگی و هنری شاخص در قم 
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مدیر عامل گروه صنعتی ایران خودرو: 

از ابتدای سال تاکنون بیش از 13۶ هزار 
خودرو تولید کردیم 

 مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو گفت: تا ابتدای شهریورماه امسال ۱۳6 هزار و 
۳۰7 دستگاه خودرو تولید کرده ایم که با تحقق اهداف تولید، علاوه بر پاسخگویی به 

تمامی تعهدات معوق، امکان ایجاد تعهد جدید را نیز خواهیم داشت. 
فرشاد مقیمی در بازدید وزیر صنعت، معدن و تجارت و هیات همراه از خطوط تولید 
ایران خودرو، از جدیت برای به روز رسانی معوقات و همچنین تعهدات فروش های فوری 

محصولات خبر داد.
وی افزود : پیش از تعطیلات تابستانی، حدود ۸۸ هزار خودروی ناقص در کف کارخانه 
وجود داشت که با همت پرسنل در ۱۰ روز تعطیل، این عدد به حدود 65 هزار دستگاه 
کاهش یافت. هدف این است که این خودروها را هرچه سریع تر تکمیل کرده و تحویل 

مشتریان دهیم.
مقیمی افزود: تا ابتدای شهریورماه امسال ۱۳6 هزار و ۳۰7 دستگاه خودرو تولید 
کرده ایم که با تحقق اهداف تولید، علاوه بر پاسخگویی به تمامی تعهدات معوق، امکان 
ایجاد تعهد جدید را نیز خواهیم داشت. وی در عین حال لازمه دستیابی به هدف تولید را 

حمایت از سوی نهادهای مرتبط دانست.
مقیمی تاکید کرد: مهم ترین مساله ای که در حال حاضر با آن مواجه هستیم تامین 
نقدینگی برای تکمیل و تولید خودرو است، برآورد صورت گرفته ۳۰ هزار میلیاد تومان 
است که بخشی از آن از طریق فروش محصولات تامین خواهد شد اما بخشی دیگر باید 

از سایر منابع تامین شود.
وی با بیان این که با افزایش قطعات ساخت داخل برای محصولات تولیدی، تا ۴۰ 
میلیون یورو کاهش ارزبری خواهیم داشت از تامین بخشی از نیاز ارزی از محل صادرات 
خودرو و قطعه خبر داد و گفت: میزان ارزبری، در ادامه تولید امسال افزایش نیز خواهد 

داشت.
مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو تاکید کرد:  به دنبال این هستیم تا با ایجاد هم 
افزایی میان بخش های مختلف زنجیره ارزش تولید خودرو شادابی و انگیزه بالایی را در 

قطب اصلی تولید صنعتی کشور ایجاد کنیم.
  

وزیر نفت:

 شعار جلوگیری از خام فروشی قابل تحقق است 
 وزیر نفت با بیان اینکه شعار جلوگیری از خام فروشی در صنعت پتروشیمی قابل تحقق 
است گفت: ظرفیت تولید محصولات پتروشیمی در سال 92، 56 میلیون تن بود که این 

رقم تا سال ۱۴۰۰ به ۱۰۰ میلیون تن می رسد. 
بیژن زنگنه با حضور در شبکه خبر سیما اظهار داشت: در سال ۱۴۰۰ ارزش تولیدات 
محصولات پتروشیمی به ۳6 میلیارد دلار می رسد که از آن به عنوان جهش دوم صنعت 

پتروشیمی یاد می کنیم.
وی ادامه داد: در جهش سوم، ظرفیت تولید محصولات پتروشیمی به ۱5۰ میلیون تن 
می رسد، خرید سالانه خوراک پتروشیمی ها ازسوی صنایع پایین دستی هم اکنون سالانه 

6 میلیارد دلار است.  
دلیل  به  نفتی  فرآورده های  و  نفت  صادرات  اعداد  درباره  اینکه  بیان  با  نفت  وزیر 
سوءاستفاده حرفی نمی زنم تصریح کرد: بازار نفت هم اکنون به دلیل افزایش تولید شل 
اویل از سوی آمریکا که تا دو سال پیش قابل پیش بینی نبود، با مازاد عرضه روبه رو است و 
در نشست اخیر اوپک که بحث منشور همکاری کشورهای عضو و غیرعضو اوپک مطرح 

شده بود، همه خواسته های ما لحاظ شد و به آن دست یافتیم.
 زنگنه یادآور شد: کمتر از ۱۰ درصد فرآورده های نفتی به خوراک پتروشیمی  و بقیه به 

سوخت و دیگر فرآورده های نفتی تبدیل می شود.
وی عنوان کرد: ساخت و تکمیل طرح فراگیر پالایشی سیراف )پالایشگاه های میعانات 
گازی( مورد تاکید رئیس جمهوری است و هفته آینده تعیین تکلیف می شود. همچنین 
برای تامین ریالی این طرح 2۳ هزار میلیارد تومان نیاز است که قرار است از طریق بورس 

و اوراق بهادار جذب شود.  
به گفته وزیر نفت، پالایشگاه های سیراف به حدود ۳ تا ۴ میلیارد دلار منابع ارزی نیاز 

دارد که مذاکرات با بانک مرکزی در حال انجام است.
زنگنه گفت: عزم خود را برای توسعه بخش استارتاپ ها و شرکت های دانش بنیان جزم 
کردم، با نمایندگان شرکت های دانش بنیان نشستی داشتم و ظرف هفته آینده نشست 

دیگری با آنها خواهم داشت.
 

یک فعال اقتصادی:

نوسان نه، ثبات نرخ ارز مهم است
عضو سابق اتاق بازرگانی ایران معتقد است که ثبات نرخ ارز بالاترین نیاز بازار است. 

جمشید عدالتیان شهریاری اظهار کرد: آنچه قبل از افزایش یا کاهش قیمت ارز اهمیت 
دارد، ایجاد ثبات در این بازار است. در صورتی که هر روز نرخ ها کاهشی یا افزایشی باشد، 
هیچ یک از فعالان اقتصادی نمی توانند برای آینده خود برنامه ریزی کنند و این مسئله 

برای اقتصاد هر کشوری گران تمام می شود.
به گفته وی، در طول هفته های گذشته نرخ ارز به یک ثبات نسبی رسیده و این مسئله 

اثرات خود را در نظم پیدا کردن اقتصاد و حفظ آمار صادرات غیرنفتی نشان داده است.
این فعال اقتصادی درباره اثرات منفی افزایش نرخ دلار، توضیح داد: یکی از اصلی ترین 
مسائلی که تولیدکنندگان با آن دست و پنجه نرم می کنند، بحث نقدینگی مورد نیاز برای 
فعال کردن خطوط تولید است. با افزایش نرخ دلار عملا قیمت مواد اولیه به شکل قابل 

توجهی افزایش یافت و این مسئله فشار جدی بر تولیدکنندگان وارد کرد.
عدالتیان ادامه داد: اگر به این اتفاق، فشار تحریم ها و بالا رفتن نرخ تورم را اضافه 
کنیم، مشخص خواهد شد که بسیاری از فعالان اقتصادی برای مدیریت هزینه هایشان با 
مشکلات جدی مواجه شده اند و امروز پس از گذشت از تلاطم های سال قبل، یک ثبات 

نسبی در بازار ایجاد شده است.
وی با بیان اینکه افزایش نرخ ارز در بازارهای بین المللی برای صادرات غیر نفتی یک امر 
مثبت به شمار می رود، تصریح کرد: در یکی دو سال اخیر با توجه به افزایش نرخ دلار، 
توان رقابتی ما در برخی بازارهای منطقه ای به شکل جدی افزایش یافته و همین مسئله، 

به حفظ آمار صادرات غیر نفتی کمک کرده است.
عدالتیان ثبات را اصلی ترین نیاز بازار ارز دانست و خاطرنشان کرد: اینکه قیمت ارز در 
یک مدت کوتاه به شکل دفعه ای افزایشی یا کاهشی شود، قطعا به ضرر اقتصاد خواهد 
بود زیرا عملا هیچکس نمی تواند برای آینده برنامه ریزی کند. شبیه به این اتفاق در سال 

۱۳97 تجربه شد و امیدواریم که این تجربه در سال جاری تکرار نشود.
  

معاون وزیر صنعت اعلام کرد

توزیع ویژه کالای اساسی ماه محرم و صفر
معاون وزیر صنعت، معدن وتجارت گفت: ۳۰ هزار تن برنج، ۱5 هزار تن شکر، ۱۰ هزار 
تن مرغ، ۱۰ هزار تن گوشت قرمز، ۳۰ هزار تن روغن و ۱۰۰۰ تن چای برای محرم و صفر 

در نظر گرفته شده است.
عباس قبادی شرایط بازار را نسبتا خوب ارزیابی کرد و گفت: قیمت  بیشتر کالاها  ثابت 

و یا رو به کاهش بوده  است و در معدود کالاهایی قیمت کم و بیش افزایش یافته است.
قبادی با بیان اینکه گرانفروشی به حداقل رسیده است، افزود: قیمت گوشت، مرغ، 

شکر، روغن، برنج ثبات نسبی پیدا کرده است.
وی با اشاره به برگزاری نمایشگاه مهر گفت: این نمایشگاه ها از ۱5 شهریور تا ۱5 مهرماه 

در استان ها با محوریت اصناف برگزار می شود.
قبادی از توزیع ویژه کالای اساسی ماه محرم و صفر خبر داد و خاطرنشان کرد: در این 
ایام به دلیل افزایش تقاضا در برخی کالاها، ۱۰۰ هزار تن شکر، روغن، چای، مرغ و 

گوشت قرمز توزیع می شود تا بازار دچار تلاطم نشود.
دبیر ستاد تنظیم بازار تصریح کرد: این اقلام در اختیار ستاد تنظیم بازار استان ها قرار 

می گیرد تا در اختیار هیات ها قرار گیرد تا تقاضاها به بازار وارد نشود.
وی درباره حجم اقلامی که برای محرم و صفر اختصاص داده شده گفت: ۳۰ هزار تن 
برنج، ۱5 هزار تن شکر، ۱۰ هزار تن مرغ، ۱۰ هزار تن گوشت قرمز، ۳۰ هزار تن روغن و 

۱۰۰۰ تن چای برای این ایام در نظر گرفته شده است.
معاون وزیر صنعت، معدن وتجارت درباه قیمت این کالاها تصریح کرد: برنج 65۰۰ 
تومان، شکر ۳25۰ تومان، مرغ ۱25۰۰ تومان، گوشت گوساله وارداتی 55 هزار تومان و 
روغن نباتی ۱5 درصد زیر قیمت بازار خواهد بود و نرخ چای نیز از سوی سازمان حمایت 

مصرف کنندگان و تولیدکنندگان اعلام می شود.
 

بر اساس گزارش بانک مرکزی؛

نقدینگی به مرز 2000 هزار میلیارد تومان رسید
 بانک مرکزی حجم نقدینگی در خرداد ماه سال جاری را بیش از هزار و 979 هزار 
میلیارد تومان اعلام کرد که نسبت به مدت مشابه پارسال 25.۱ درصد افزایش داشته 

است. 
بر اساس جدیدترین آمار بانک مرکزی، در خرداد ماه سال جاری، حجم نقدینگی در 

خرداد 9۸ نسبت به اسفند 97 حدود  5.2 درصد افزایش را نشان می دهد.
حجم پول در این دوره ۳۱۰۸.7 هزار میلیارد ریال با 5۰.9 درصد افزایش نسبت به 
خرداد ماه سال قبل بوده و حجم شبه پول نیز با 2۱.2 درصد رشد، ۱669۰.۴ هزار 

میلیارد ریال است.
همچنین بدهی بخش غیردولتی ۱۳۴75.۱ هزار میلیارد ریال است که نشان دهنده 
۱۸.7 درصد رشد نسبت به مدت مشابه سال قبل بوده و نسبت به اسفندماه سال گذشته 

نیز 2.7 درصد رشد را نشان می دهد.

اقتصادی

دسترسی واردکنندگان به ارز اگرچه طی سال های سال فرایندی متداول و مستمر بوده 
اما مسائل بوجود آمده در حوزه ارز ظرف دو سال اخیر که با تصمیم دولت برای تعیین 
نرخ ترجیحی ۴2۰۰ تومانی آغاز شد، همین فرآیند مرسوم را نیز با حاشیه های فراوانی 
مواجه کرده تا جایی که بحث قدیمی کارت های بازرگانی و صلاحیت همه تجار برای 

واردات و صادرات را دوباره داغ کرده است.
مریم یعقوبی:  مجادلات درباره این موضوع اقتصادی و بازرگانی اما زمانی رنگ و بوی 
دیگری به خود گرفت که دادگاه های محیرالعقول تخلفات ارزی یکی یکی برگزار شد تا 
تنها گوشه ای از مفاسد اتفاق افتاده در جریان تخصیص ارز دولتی به برخی واردکنندگان 
آشکار شود تا به این ترتیب پیکان تند انتقادات به سمت اتاق های بازرگانی و تجار نشانه 
رود و صدر تا ذیل بازرگانان کشور از سر ناآگاهی یا غرض ورزی به تخلف و فساد متهم 
شوند. مسئله اما فقط اتهام نبود و نیست، گو اینکه بالاترین مقام امنیتی و اطلاعاتی 
دولت اخیرا از اخلال نفوذی در اقتصاد کشور سخن گفته است؛ حجت الاسلام علوی 
در گفت وگویی تلویزیون شناسایی و برخورد با »شرکت های صوری که تعهدات خود را در 

قبال ارز دریافتی ندادند« توسط وزارت اطلاعات سخن گفت.
وزیر اطلاعات حرف مهم تری نیز زد و گفت»نفوذ توسط سرویس ها با تابلوی بازرگانی 
و اقتصادی و ... انجام می شود و در لایه های متغیر حکومت مستقر نمی شوند و اولویت 
اداره نفوذ بر روی بخش هایی از دولت که به صورت دوره ای تغییر می کنند نیست بلکه در 

لایه های ثابت سرمایه گذاری بلندمدت مثلا 2۰ ساله انجام می شود«.
نشانه های دیگری از این دغدغه ها را می توان در سخنان رئیس فراکسیون مبارزه با 
مفاسد اقتصادی مجلس دید. به گفته امیر خجسته »هدف از اختصاص ۱۴ میلیارد 
دلار واردات کالاهای اساسی، بهبود وضعیت معیشت مردم بود درحالی که ۴۰۰ شرکت 
یک شبه سر برآورده ارز را گرفتند و بردند اما کالایی وارد کشور نکردند. در سال 97 هم 
۱۸ میلیارد دلار از طرف مجلس بابت واردات کالاهای اساسی اختصاص داده شد، اما 
گرفتار رانت بازی شدیم و نه دولت نظارت کرد و نه دستگاه های نظارتی به قضیه ورود 

کردند و درنتیجه کالایی با نرخ دولتی به دست مردم نرسید«.
این نماینده مجلس اما از مشخص بودن هویت این واردکنندگان خبر داده و می گوید » 
اسامی واردکنندگان کالاها گرفته شده و به طور قاطع و جدی با آن ها صحبت کرده ایم که 

در صورت وارد نکردن کالا، اسامی شان منتشر می شود«.

فساد دو پایه
مرور انتقادات وارد به سازوکار واردات به کشور را طی یکی دو سال اخیر نشان می دهد 
به باور منتقدان اعم از منتقدان اقتصادی و... تعیین قیمت دولتی برای ارز و آنچه عدم 
نظارت بر صدور کارت بازرگانی می دانند، دو عامل اصلی بروز مفاسد در حوزه واردات و 
تخصیص ارز است. از میان این دو اما فعالان شناسنامه دار بخش خصوصی بیش و پیش 
از دیگران نسبت به تخصیص ارز دولتی انتقاد داشته اند. نمونه یکی از این انتقادات، 
بیانیه ای است تیر ماه گذشته از طرف اتاق بازرگانی ایران منتشر شد. در بخشی از این 
بیانیه، بازرگانان کشور  از دولت خواستند »تخصیص دلار ۴2۰۰ تومانی را متوقف و به 
سوی اجرای سیاست ارز تک نرخی در بلندمدت از طریق کاهش شکاف نرخ بازار نیما 
و بازار آزاد حرکت کند«. در بیانیه اتاق تصریح شده » تفاوت معنادار نرخ ارز ترجیحی با 
نرخ های نیمایی و آزاد، به گسترش رانت و فساد در جامعه و کاهش اعتماد عمومی به 
توان سیاست گذاری دولت محترم، منجر شده است. افزایش محسوس واردات برخی 
کالاهای اساسی در سال 97 نسبت به سنوات گذشته و تفاوت در قیمت توزیع دولتی و 
آزاد اقلام مصرفی اساسی، انعکاسی از فساد شکل گرفته در اثر سیاست گذاری نامطلوب 

ارزی است«.
بر این اساس در تحلیل زمینه بروز فساد در واردات و تخصیص ارز به باور خود بازرگانان 
که قاعدتا باید طالب ارز ارزان و مشتاق دسترسی به ارز با نرخ ترجیحی باشند، اصل 

تخصیص دلار ۴2۰۰ تومانی، عامل مفسده زا است و باید متوقف شود.
۴۵۰ میلیون دلار منابع ملی که کارت بازرگانی بلعید

این درحالی است که خرداد ماه امسال در پنجمین نشست شورای راهبردی توسعه 
ادامه  شاهد  امسال  فروردین  در  گفت:  تجارت  توسعه  سازمان  سرپرست  صادرات 
صادرات با کارت های جدید الورود بودیم و ۴5۰ میلیون دلار توسط بیش از ۱۳۰۰ کارت 
بازرگانی فاقد سابقه، صادر شد. محمدرضا مودودی با اشاره به ادامه دار بودن حضور 
صادرکنندگان با کارت های اجاره ای اظهار کرد: علاوه بر آمارهای مربوط به این موضوع 
در سال قبل، در فروردین ماه امسال نیز شاهد ادامه صادرات با کارت های جدید الورود 
هستیم. سرپرست سازمان توسعه تجارت افزود: بر اساس آمارهای فروردین امسال، 
۱۳7۳ کارت جدیدالورود داشته ایم که با استفاده از این کارت ها ۴5۰ میلیون دلار 

صادرات انجام شده است.

کارت بازرگانی، پاشنه آشیل تجارت کشور
موضوع درباره پایه دوم فساد اما کمی پیچیده تر است؛ اگر درباره تخصیص ارز با 
نرخ دولتی تقریبا تمام کارشناسان و فعالان بخش خصوصی متفق القول از ادامه این 
تخصیص گلایه دارند، سازوکار صدور کارت بازرگانی و زمینه های سوءاستفاده از آن 
محل مناقشه است. دامنه این اختلاف نظر حتی به سلامت اهالی قدیمی و باسابقه 
اتاق بازرگانی هم کشیده شده تا جایی که صدای اعتراض مرد آرام اتاق تهران را هم 

درآورده است.
علا میرمحمدصادقی، نایب رئیس اتاق بازرگانی تهران »نسبت دادن انحرافات و 

سوءاستفاده عده ای از کارت بازرگانی را به اتاق بازرگانی مصداق ظلم« می داند.
به اعتقاد او  »کارت بازرگانی مجوزی برای صادرات و واردات نیست. در اتاق بازرگانی 
تنها صلاحیت افراد برای دریافت کارت تعیین می شود و ضوابط را ارگان های دولتی 
مشخص می کنند. ازاین رو منتسب کردن انحرافات و سوءاستفاده عده ای از کارت 
بازرگانی به اتاق مصداق ظلم است.یکی از مهم ترین عادت های غلط جا افتاده در برخی 
از افراد و همچنین سازمان های دولتی این است که کوتاهی های خودشان را به گردن 
دیگران می اندازند. عرصه اقتصاد هم از این موضوع مستثنا نیست و اگر ضعفی در فراید 
صادرات و واردات یا کارت بازرگانی احساس شود، سازمان های دولتی این مشکل را به 
گردن اتاق بازرگانی می اندازند«. لعیا جنیدی معاون حقوقی رئیس جمهور نیز با این 
رویکرد موافق است. به گفته او »کارت بازرگانی صرفا ابزار هویتی تجار است و اگر سوء 
استفاده ای از سوی افراد غیرحرفه ای در این زمینه اتفاق افتاده، به دلیل بستر نامناسب 
مقرراتی و شرایط خاص کشور است«. این اما لزوما نظر همه بازرگانان کشور نیست؛ به 
عنوان نمونه حمیدرضا صالحی، نائب رئیس کمیسیون صادرات اتاق بازرگانی  معتقد 
است »استفاده از کارت بازرگانی برای تجارت در دنیا منسوخ شده است اما ایران به 
دلیل مشکلاتی که دارد به خصوص در زمینه نوع استفاده از سیستم ارزی هنوز باکارت 

بازرگانی امور مربوط به واردات و صادرات را کنترل و پایش می کند«.
مقررات کارت بازرگانی اصلاح شد

به نظر می رسد مجموع نارسایی ها و اختلاف نظرهایی که درباره کارت های بازرگانی 
وجود دارد، دولت و اتاق های بازرگانی را به ایجاد تغییراتی در این حوزه واداشته است.

اوج این اقدامات، مصوبه دولت در تیر ماه سال گذشته بود که طی آن مقررات مربوط 
به کارت های بازرگانی را اصلاح کرد. به موجب این تصمیم، سقف ارزشی واردات برای 
اشخاص حقیقی و حقوقی دریافت کننده کارت بازرگانی، برای سال اول 5۰۰ هزار دلار 

و برای سال دوم 2 میلیون دلار تعیین شد.
واحدهای تولیدی دارای مجوز صنعتی از مراجع ذیربط و اشخاص حقوقی بازرگانی 
معتبر صرفاً برای تأمین نیازهای تولیدی خود، از شمول این بند مستثنی هستند. 
همچنین دارندگان کارت بازرگانی برای سال سوم و پس از آن در صورت مثبت بودن 
ارزیابی عملکرد آنها بدون رعایت محدودیت سقف ارزش، مجاز به واردات خواهدن بود.

موضوع بسیار مهم دیگر در این مصوبه ممنوعیت واگذاری کارت به دیگران است. به این 
ترتیب »دارندگان کارت بازرگانی حق واگذاری آن به غیر برای واردات را ندارند و در صورت 
احراز واگذاری کارت بازرگانی یا انجام رفتارهای سوءتجاری از سوی دارندگان کارت، 
اتاق های بازرگانی و صنایع و معادن ایران و تعاون و کشاورزی ایران و وزارت صنعت، معدن 
و تجارت می توانند نسبت به تعلیق و یا ابطال کارت اقدام نمایند. همچنین دارندگان این 
کارت و استفاده کننده از آن متضامناً مسئول رد و تسویه دیون دولتی و مالیات مقرره 
ایران » سد راه شرکت های کاغذی«  اتاق  اعتقاد دبیرکل  به  این مصوبه  می باشند«. 
خواهدبود. علیرضا اشرف معتقد است »سوءاستفاده از کارت های بازرگانی درصورت 
وجود اراده ای برای کنترل واردات وجود ندارد زیرا کارت بازرگانی، کارت شناسایی واردات 
کالاست و واردکننده برای واردات کالا باید مقررات نظام بانکی و گمرک را طی کند. حتی 
درصورتی که برخی افراد برای واردات از طریق کارت بازرگانی وکالت نامه دریافت کنند نیز 
مشخصات صاحب کارت و وکالت گیرنده در سامانه ثبت سفارش کالا مشخص و این 
سامانه با سامانه های گمرک و وزارت امور اقتصادی و دارایی مرتبط است. اگر کسی 
بخواهد می تواند به راحتی واردات یک کالا را توسط صاحب اصلی کارت یا فرد وکالت 

گیرنده شناسایی و رصد کند اما این کنترل و نظارت ضعیف است«.

سوء استفاده تجار از تنش های ارزی با یک کارت کوچک

کارت های بازرگانی مقصرند یا سیاست های ارزی؟

گزارش از هادی سلگی

گذار رشد قیمت ها از گروه کالاهای خوراکی به غیرخوارکی، موجب شده که از شدت تورم در استان های کمتر برخوردار کاسته شود. 
نرخ تورم در همه جای کشور یکسان نبوده و آثار آن بر بخش های مختلف متفاوت بوده است. طی یک سال گذشته به دلیل رشد شدید 
بخش خوراکی ها، استان های کمتر برخوردار نسبت به دیگر استان ها، تورم بیشتری را تجربه می کردند. در این استان ها به دلیل اینکه 
سبد خوراکی سهم پولی بیشتری از کل سبد معیشت مردم را تشکیل می دهد، رشد قیمت در این بخش از سبد، موجب تورم بیشتری 
برای آنها می شود. در استان هایی که در آنها سطح درآمد خانوارها و نرخ بیکاری بالاتر است، سهم بیشتری از هزینه ها صرف کالاهای 
خوراکی می شود. به همین دلیل،  زمانی که تورم اقلام خوراکی بالا می رود، روی تورم کل در این استانها تأثیر بیشتری می گذارد، در 
حالی که در شهرهای بزرگ تر یا  با درآمد بیشتر، این اقلام غیرخوراکی مانند آموزش، تفریحات، حمل ونقل و بهداشت و درمان است که 
روی شاخص های تورم اثرگذاری بیشتری دارد. افزایش تورم در اقلام خوراکی طی یک سال گذشته، خود را در تورم نقطه به نقطه و سالانه 
به خوبی نشان داده است. به همین دلیل در این دو شاخص، استان های محروم بالاترین تورم را دارند، اما طی یک ماه گذشته، این اقلام 
غیرخوراکی است که رشد قیمتی بالاتری داشته  است. از همین رو، انتظار می رود برعکس دو شاخص قبلی که در آن، استان های محروم 
بالاترین تورم را داشته اند، با معیار تورم ماهانه، استان های برخوردار تورم بالاتری تجربه کرده باشند. حال با این توضیحات، نگاهی به 
جداول مرکز آمار می اندازیم. در مردادماه نرخ تورم ماهانه کالاهای خوراکی و غیرخوراکی به ترتیب ۰.5- و ۱.2 درصد بوده است، در حالی 
که شاخص سالانه در همین دو بخش به ترتیب 6۳.۳ و ۳۳.7 درصد محاسبه شده است. طبق این آمارها در مردادماه بیشترین نرخ تورم 
ماهانه خانوارهای کشور مربوط به استان لرستان با 2.۸درصد افزایش و کمترین نرخ تورم ماهانه مربوط به استان کردستان با ۰.۴ درصد 
کاهش است. بیشترین نرخ تورم نقطه به نقطه هم مربوط به استان ایلام )5۴.۸ درصد( و کمترین آن مربوط به استان فارس )6.۳۴ درصد( 

است. بیشترین نرخ تورم دوازده ماهه مربوط به استان کردستان )5۰.۸ درصد( و کمترین آن مربوط به استان قم )۳5.7 درصد( است.
مورد عجیب کردستان

همان طور که این آمارها نشان می دهد، کردستان به عنوان یک استان مرزی کمتر برخوردار، بالاترین نرخ تورم سالانه را در میان همه 
استان های کشور داشته، اما در مقابل، همین استان نرخ تورم ماهانه کمتری نسبت به بقیه دارد. آمارهای بالا این موضوع را گوشزد می کند 
که دولت برای پیشبرد امر پراهمیت توسعه متوازن و کاهش فشار بر استان های فقیرنشین، باید تا جایی که امکان دارد از رشد قیمت 
خوراکی ها جلوگیری و ثبات و امنیت غذایی در کشور را حفظ کند. بی شک اگر نرخ تورم در مناطقی از کشور که از نظر اقتصادی وضعیت 
مناسبی ندارند و بر اساس شاخص های توسعه جزو محروم ترین ها یا کمتر توسعه یافته ها به شمار می روند، بالا باشد، فشار مضاعفی را 

بر آنها تحمیل خواهد کرد. در واقع تورم شدید می تواند مناطق توسعه نیافته را از توسعه، بازدارد و مردمان فقیر آن مناطق را فقیرتر کند.
چرا تورم  قم کمتر از دیگران  است؟

اما در اینجا یک پرسش دیگر پیش می آید: اینکه چرا در قم نرخ تورم  کمتر از دیگر استان ها است؟ خصوصاً با توجه به اینکه شرایط 
جغرافیایی و بیابانی  امکان تولید کالاهای خوراکی را پرهزینه کرده است. می دانیم یکی از دلایل تورم بالای استان های مرزی و فقیر 
همین سختی و پرهزینه بودن تولید کالا در آنها بوده است. نگاهی به جزییات آمار شاخص قیمت مصرف کننده نشان می دهد که استان 
قم در گروه »مبلمان و لوازم خانگی و نگهداری معمول آنها« کمترین تورم سالانه را در میان همه استان ها داشته است. نرخ تورم این گروه 
در استان قم 5۴.7 درصد بوده، در حالی که همه استان ها نرخ هایی به مراتب بالاتر از این رقم داشته اند. همچنین تورم این استان در 
گروه کالایی »بهداشت و درمان« و »هتل و رستوران« و »کالاها و خدمات متفرقه« نسبت به دیگر استان ها پایین تر است. در نتیجه، رشد 

قیمتی بسیار کمتری نسبت به دیگر استان ها داشته است.

با کاهش نرخ ارز همیشه اولین سوالی که برای مردم بوجود می آید این است که آیا باید منتظر ارزان شدن اجناس باشیم؟ دو رئیس 
کمیسیون های اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران پاسخشان به این سوال مثبت است، اما شروطی را برای ارزان شدن 

مد نظر دارند. 
این روزها بازهم »کاهش قیمت دلار« و »ورود دلار به کانال ۱۰ هزار تومان« جزو پربازدیدترین اخبار رسانه ها قرار گرفته و همین نشان 
دهنده حساس بودن افکار عمومی نسبت به تغییر و تحولات ارزی در کشور است. »وقتی دلار ارزون بشه، قیمت ها هم پایین میاد؟« 

این سوال قریب به 9۰ درصد مردم است وقتی که با خبر کاهشی شدن قیمت ارز مواجه می شوند.
اما سوال این است که انتظار کاهش قیمت اجناس در پی کاهش قیمت دلار چقدر منطقی است؟

رییس کمیسیون صنعت و معدن اتاق تهران در این زمینه به خبرنگار اقتصادی ایرنا گفت: با مکانیزم افرایش قیمت همه آشنا هستند 
و بلافاصله با افزایش قیمت ارز، قیمت اکثر اجناس را فارغ از اینکه ارتباطی به قیمت ارز دارد یا نه، بالا می برند.

»محمدرضا زهره وندی« با بیان اینکه مردم به مکانیزم های کاهش قیمت ارز اطمینان ندارند، افزود: ممکن است در یک بازه زمانی 
قیمت ارز کاهش یابد اما دوباره رویه متفاوتی در پیش گیرد، به همین دلیل معمولا برای کاهش قیمت، مقاومت وجود دارد.

رئیس کمیسیون صنعت اتاق تهران خاطرنشان کرد: طی یک سال گذشته سیر صعودی نرخ ارز آنچنان بی ضابطه بود که همه با 
ترس و گمان معاملات را انجام می دادند و یا برای فروش دست نگه می داشتند، اما پس از آن روند ارز، کاهشی شد و قیمت بسیاری 

از اجناس نیز به تبع آن پایین آمد.
وی با مثالی توضیح داد: مثلا قیمت موتور آسانسور، ریل آسانسور، در آسانسور و خود آسانسور نسبت به یک سال گذشته کاهش 
یافته؛ اما هنوز قیمت برخی اجناس نسبت به نرخ ارز حباب ۱5 تا 2۰ درصدی دارد. در حالی که این حباب حدود یک سال پیش 

شاید به ۳۰۰ درصد هم رسیده بود.
زهره وند با بیان اینکه اقتصاد هر کشور تابع سیاست  آن کشور است، به سفرهای  اخیر وزیر امور خارجه اشاره کرد و گفت: این سفر 
بین مردم بازخورد خوبی داشته و آن ها را به تغییرات اقتصادی امیدوار کرده است، به همین دلیل مردم برای خرید دست نگه داشته اند 

و منتظر کاهش قیمت ها هستند.
وی معتقد است اگر قیمت ارز برای مدت زمان طولانی ثابت بماند، قطعا قیمت اجناس نیز کاهش یافته و به نرخ واقعی خود می رسد.

نیاز ۳ ماهه بازار برای کاهش قیمت کالاها
همچنین رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق تهران چنین توضیح می دهد: این قبیل انتظارات درست نیست، چرا که اجناس 

موجود در بازار با قیمت ارز قبلی تولید شده و نمی توان انتظار داشت تولیدکننده آن را ارزان تر بفروشد.
»فریال مستوفی« ادامه داد: کاهش یا افزایش قیمت ارز برای تاثیرگذاری روی قیمت نهایی محصولات به زمان حداقل سه ماهه 
نیاز دارد. مثلا اگر در همین بازه زمانی که قیمت ارز پایین است ثبت سفارش انجام دهیم، حداقل سه ماه بعد آن سفارش را تحویل 

می گیریم.
مستوفی با انتقاد از سودجویی برخی افراد از نوسانات قیمت ارز خاطرنشان کرد: در کشور ما متاسفانه برخی افراد مواد اولیه خود 
را با ارز ارزان تهیه کردند اما به محض افزایش قیمت ارز، قیمت اجناس را بالا بردند که این موضوع به اعتماد مصرف کنندگان لطمه 

وارد کرد.
این عضو هیات نمایندگان همچنین از قیمت گذاری دستوری اجناس انتقاد کرد و گفت: اگر قیمت ها مانند بسیاری از کشورهای 

توسعه یافته بر اساس عرضه و تقاضا تعیین شود، برخی از مشکلات حل خواهد شد.
وی خاطر نشان کرد: مردم برای دیدن نتایج ملموس تغییرات قیمت به بازار، زمان دهند.

ایمان از تغییر جهت تورم در استان  ها گزارش می دهد

تغییر الگوی استانی تورم به نفع کم برخوردارها
انتظار کاهش قیمت اجناس چقدر منطقی است؟

آیا کاهش قیمت ارز، ارزانی اجناس را نوید می دهد؟

مدیرعامل اسبق بانک ملی رشد نقدینگی در کشور را مناسب ولی سپردن امور به بازار 
را به زیان کشور می داند.

امیرعباس آزرم وند: عبدالحمید انصاری، مدیرعامل اسبق بانک ملی و کارشناس 
حوزه بانکی، درباره روند رشد نقدینگی کشور در سال 97 گفت: بررسی آمارها نشان می 
دهند که نرخ رشد نقدینگی نسبت به سال 96 تنها یک درصد رشد داشته که به معنای 
عدم تغییر چندان این شاخص است. درنتیجه می توانم بگویم فعلا التهاب غیر عادی 

رخ نداده و شرایط عادی است. گرچه این نرخ رشد برای نقدینگی نگران کننده است.
وی در رابطه با ارقامی چون افزایش ۸5 درصدی بدهی دولت به بانک مرکزی تصریح 
کرد: در این بخش جابجایی حسابداری صورت گرفته، یعنی بانک ها بدهی دولت را 
از بانک مرکزی گرفتند اما بانک مرکزی این منابع را به عنوان بدهی دولت دانسته و به 

همین دلیل در آمارهای اخیر این ارقام دیده می شوند که ناشی از جابجایی هاست.
مدیرعامل سابق بانک ملی در رابطه با روندی که سیاستهای پولی در سال گذشته 
پشت سر گذاشت، تاکید کرد: از جمله مهم ترین کارهایی که صورت گرفت و تبعات 
آن افزایش نرخ تورم بود، پرداخت ضرر و زیان سپرده گذاران موسسات غیر مجاز بود. 
بانک مرکزی با ادعای ساماندهی وارد شد و ۳5 هزار میلیارد تومان از منابع خویش را به 
زیان کنندگان پرداخت. تاثیر این اقدام افزایش چندین درصدی نرخ تورم بود و این تزریق 

نامتجانس و بی منطق عملا بدهی ها را از جیب مردم پرداخت.

انصاری ادامه داد: متاسفانه گاهی ناچار به این بی منطقی ها هستیم. دولت بنا دارد 
بانک های نظامی را ساماندهی کند که البته اتفاق خوبی است ولی اگر قرار باشد در این 
ماجرا هم مانند موسسات غیر مجاز عمل شود طبعا کشور دچار آسیب فراوانی می شود. 
با این همه بر اساس آمارهای منتشر شده اخیر، فعلا رشد نامتعارف نقدینگی نداشتیم 

و عملکرد بانک مرکزی و دولت نادرست نبوده است.
این کارشناس بانکی در پاسخ به سوالی مبنی بر چرایی متفاوت بودن عملکرد مدیران 
در شرایط امروز و سالهای ابتدایی انقلاب خاطرنشان کرد: شرایط آغاز جنگ به مراتب 
از وضعیت امروز کشور بی ثبات تر بود. تولید ناخالص داخلی فعلی را با آن زمان مقایسه 

کنید، موجودی انبارها را نسبت به امروز ببینید، همه چیز به مراتب بدتر بود.
لیبرالیسم ناکارآمد است

او با رذالت خواندن فساد اقتصادی در مقام یک مدیر یا مسئول گفت: برخی تصور می 
کنند پست هایی که دارند غنیمت جنگی است. با این حال در شرایط تحریم حکمران 
وظایف مهم تری دارد. این را باید مدنظر داشته باشیم که تحریم دقیقا همان جنگ 

جدی است و طرف مقابل از هیچ تلاشی در این رابطه فروگذار نخواهد بود.
وی افزود: بررسی کنید، ببینید در دوره جنگ دوم جهانی، آلمان، فرانسه و حتی 
ایالات متحده چه قوانین سختگیرانه ای تنظیم کردند. مثلا برای توزیع یک قالب پنیر 
چقدر نظارت وجود داشت ولی در شرایط فعلی در ایران عده ای پیدا شدند که خواهان 

سپردن امور به دست بازار بی بند و بار هستند.
انصاری با رد لیبرالیسم به عنوان یک مکتب پیشتاز اقتصادی خاطرنشان ساخت: 
سپردن امور به بازار در شرایط فعلی یعنی اجازه داده شود هر کس زور بیشتری دارد 

حق دیگری را پایمال کند. 
زنگنه مدیری پرتکاپو است

این مدیربانکی در رابطه با حواشی به وجود امده برای برخی از مدیران مانند وزیر نفت 
گفت: من آقای زنگنه را یک مدیر واقعی که اهل تلاش و کوشش است می دانم. حسن 

ایشان در تکاپوی دائمی و پرتجرک بودن است.
انصاری با تاکید بر اینکه مواضع وزیر نفت خوب و فعالیت های وی قابل دفاع است، 
تصریح کرد: آقای زنگنه هواپیمایی نفت را فروختند، علی رغم فشارها تیم داری در لیگ 
برتر را رها کرد و اداره دانشگاه نفت را از نظر کیفی اصلاح کرد که همگی قابل احترام 

هستند که در کنار دهها کار خوب ایشان قرار می گیرند. 
او با تاکید بر عملکرد خوب زنگنه افزود: نباید افرادی که رقبای فراوان دارند غیر 
حساب شده رفتار کنند و گاف دهد. من وزیر نفت را تا حالا ندیدم اما جدیت ایشان 

را می شناسم.
مدیر عامل سابق بانک ملی تاکید کرد: با این همه در شرایط فعلی حمله به وزیر نفت 

به سود کشور نیست و بهتر است برای حفظ منافع کلان کشور به این روند خاتمه داد.

مدیرعامل اسبق بانک ملی: 

رشد نقدینگی التهاب غیرعادی ندارد

 استاد دانشگاه خوارزمی اظهار داشت: آنچه موجب پایداری 
ثبات در بازار ارز می شود، بهبود تراز ارزی کشور است وگرنه تاثیر 

برخی عوامل موقت و گذرا است. 
وحید شقاقی شهری در مورد دلایل کاهش نرخ ارز بازار آزاد در 
روزهای اخیر گفت: در روند کاهش نرخ ارز سه عامل تاثیرگذار 
بوده است که عامل نخست مربوط به بازگشت 9 میلیارد دلار 
حاصل از صادرات غیرنفتی در تقریبا دو ماه اخیر بوده است. باید 

توجه داشت که تا اسفند سال گذشته از ۴۴ میلیارد دلار صادرات 
غیرنفتی، تنها ۱۰ میلیارد دلار آن به کشور بازگشته بود. بنابراین 
تلاش بانک مرکز و زیر فشار گذاشتن صادرکنندگان باعث شد 
این روند تشدید شود که خود در بازگشت آرامش به بازار ارز نقش 

مهمی داشته است.
امارات  گویا  شنیده ها،  براساس  همچنین  داد:   ادامه  وی 
متحده عربی در هفته های اخیر از فشار خود بر واردات کالاها و 

فعالیت صرافان ایرانی کاسته است که می تواند به عنوان دلیل 
دیگر کاهش نرخ ارز باشد. این استاد دانشگاه خوارزمی بحث 
از سرگیری مذاکرات سیاسی را عامل سوم دانست و افزود: اخبار 
مربوط به مباحث سیاسی نیز در این روند تاثیر مثبت داشته است. 
البته باید توجه داشت که این عامل می تواند تاثیر موقت داشته 
باشد چون ممکن است مذاکراتی نباشد و اگر هم باشد به نتیجه 

خاصی نرسد، بنابراین نمی توان تاثیر آن را دائمی دانست.

شقاقی خاطرنشان کرد: در مجموع، این سه عامل باعث شدند 
تا ترمز سوداگری افراطی در بازار ارز کشیده شود و دلار در روز 
گذشته عملا وارد کانال ۱۰ هزار تومان شود. البته بانک مرکزی 
نیز باید مراقبت کند تا شاهد دوباره افزایش نرخ ارز نباشیم. نباید 
فراموش کرد که آنچه موجب پایداری ثبات در بازار ارز می شود 
بهبود تراز ارزی کشور است وگرنه تاثیر برخی عوامل موقت و گذرا 

است.

وحید شقاقی شهری مطرح کرد

سه عاملی که ترمز سوداگری در بازار ارز را کشید 
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دلایل محرومیت یک آبی پوش

چرا باشگاه استقلال محروم نشد؟

رئیس کمیته وضعیت بازیکنان فدراسیون فوتبال ضمن تشریح دلایل محرومیت 
بازیکن تحت قرارداد باشگاه استقلال، دلایل محروم نشدن تیم آبی تهران را اعلام کرد.

جمشید نورشرق در خصوص حواشی مطرح شده پیرامون حکم محرومیت بازیکن 
اسبق باشگاه سپیدرود و ماجرای انتقال این بازیکن به باشگاههای فولاد و استقلال 
گفت: اولا مقایسه یک پرونده با پرونده های دیگر اساسا کار درستی نیست به این جهت 
که هر پرونده شرایط، مقتضیات و موضوعات متفاوتی دارد، اینطور نیست که چون نفس 
موضوع یکسان بوده تمامی بخش های ماجرا نیز به همان شکل و مشابه باشد. از سویی 
امکان انتشار و بیان کلیه بخش ها و جزئیات پرونده هم وجود ندارد چرا که بخشی از 
اظهارات مطرح شده باید به شکل امانت بماند و قرار نیست تمامی مراحل رسیدگی را 
منتشر یا رسانه ای کنیم. آنچه در نهایت منتشر می شود حکم است که البته من معتقد 
نیستم احکام ما هرگز دارای اشتباه نبوده و کاملا درست است. ممکن است اشتباهی 
هم صورت بگیرد که بر همین اساس امکان رسیدگی مجدد وجود دارد و ممکن است 
این حکم در مرحله تجدید نظر و رسیدگی همکاران عزیز در کمیته استیناف تغییر کند.

نورشرق اضافه کرد: در مورد حکم صادر شده پیرامون تخلف آقای بلبلی باید بگویم که 
اولا برخی از اعضا و نمایندگان خود باشگاه استقلال به این مسئله تصریح داشتند که 
بلبلی محروم خواهد شد و در واقع بعد از گشوده شدن پرونده تخلف بازیکن برای آنها 
نیز مشخص شده بود. اما اینکه چرا باشگاه استقلال محروم نشده به یک دلیل کاملا 
مشخص است. باشگاه استقلال مدرک فسخ قرارداد بلبلی را در اختیار داشت که در 
این برگه فسخ تصریح شده در صورتی که فسخ غیر قانونی باشد تمامی مسئولیت ها 
متوجه خود بازیکن است. استقلال بر مبنای این فسخ اقدام به انعقاد قرارداد کرده و 
در واقع از نظر این باشگاه یک بازیکن آزاد که دارای مدرک فسخ بوده جذب شده است. 
به همین دلیل باشگاه استقلال مرتکب عمل غیر قانونی نشده که لازم باشد جریمه ای 
متوجه باشگاه باشد. مسئله صحت یا عدم صحت فسخ موضوع دیگری است که در 
جای خودش باید به این اعتراض می شده که در آن صورت اعتبار فسخ از بین می رفت 

اما اینطور نبوده است.
رییس کمیته وضعیت بازیکنان همچنین اظهار داشت: گذشته از موضوع باشگاه 
استقلال مسئله بعدی تخلف فولاد بود. اینکه این باشگاه مرتکب اشتباهی در این 
خصوص شده و با بازیکن باشگاه دیگری اقدام به امضای قرارداد کرده با مجازات و 

جریمه مالی سنگین مواجه شد.
 در این باب باید بگویم که باشگاه فولاد هم مدعی بود که قرارداد با سپیدرود فسخ شده 
بوده و نامه فسخ را مدیرعامل وقت باشگاه رؤیت کرده ولی مستند آن را ارائه نکردند، 
بعلاوه طبق مدرکی که باشگاه فولاد ارائه نمود، باشگاه سپیدرود صدور رضایتنامه را 
منوط به پرداخت مبلغی معین کرده بود و این دال بر وجود مذاکراتی در این خصوص 
فیمابین طرفین بود و از سوی دیگر مستندات و مدارکی دال بر اینکه فولاد اقدام به 
تحریک بازیکن جهت خروج از باشگاه مبدا نموده باشد که مستحق محرومیت از دو 

پنجره نقل و انتقالاتی شود ارائه نشده بود.
 همچنین برخی موارد و مستندات دیگری در این پرونده وجود دارد که مجموعا منجر 
به صدور این حکم شده ، در غیر اینصورت و در شرایطی که بخشی از دفاعیات باشگاه 
فولاد پذیرفته نمی شد قطعا این باشگاه را به اشد مجازات که همان محرومیت از دو  

پنجره بود محکوم می کردیم.
نورشرق اضافه کرد: مسئله عجیب مقایسه این پرونده با برخی موضوعات و پرونده 
های قبلی است در صورتی که وضعیت و شرایط با موارد دیگری مثل انتقال آقای 
طارمی و یا پرونده ترابی کاملا متفاوت است. خواسته باشگاه مدعی در پرونده طارمی 
چیز دیگری بوده و مسئله تحریک بازیکن به فسخ قرارداد با یک باشگاه و پیوستن 
به باشگاه بعدی مطرح بوده ، همچنین شرایط و مستندات کاملا متفاوت بوده که 
منجر به صدور حکم شدیدتری شده است. اینطور نیست که وقتی موضوع چند 
پرونده مشابه است تمامی جزئیات و تفاصیل همچنین مستندات و مدارک پرونده هم 
یکسان باشد. در مورد پرونده مهدی ترابی و دلیل عدم صدور رای مشابه در آن پرونده 
هم باید بگویم رسیدگی به این پرونده در دوره مدیریت سابق کمیته وضعیت صورت 
گرفته و من در جریان جزئیات و نحوه رسیدگی نیستم و نمی توانم در خصوص دلیل 
صدور آن رای اظهار نظر کنم ، در آن پرونده به هر ترتیب همکاران سابق بنده به این 
نتیجه رسیده اند که تخلفی احراز نشده و رای به برائت شخص از تخلف انتسابی صادر 

کرده اند.
رییس کمیته وضعیت بازیکنان در پایان گفت: هدف این کمیته تنها اجرای عدالت 
است و در این مسیر هیچ تعارف و چشم پوشی نداریم. تا امروز هم به خوبی ثابت شده که 
نام باشگاهها و موقعیت آنها تفاوتی برای کمیته وضعیت ندارد اما خواهش ما این است 

که رسانه های عزیز هم در این مسیر همراه و حامی اجرای قانون باشند.

امیر قلعه نویی: 

می توانستیم حداقل سه گل بزنیم
سرمربی سپاهان از نمایش تیمش مقابل ماشین سازی تمجید کرد.

امیر قلعه نویی بعد از پیروزی تیمش در هفته دوم لیگ برتر مقابل ماشین سازی گفت: 
توانستیم سه امتیاز خوب را کسب کنیم. حسن اول بازی کسب سه امتیاز بود. حسن 
دوم بازی این بود که علی قربانی تقریبا به حقش رسید. او پارسال هم گل های موثری 

زد. گل او به پدیده باعث شد آسیایی شویم.
وی ادامه داد: به رسول خطیبی تبریک می گویم. او تیم چغر و به قول کشتی گیر ها 
بد بدنی را ساخته است. با اینکه این تیم لایه های دفاعی متعدد داشت، اگر بدشانس 
نبودیم، می توانستیم سه گل بزنیم. هنوز با سپاهان ایده آل من فاصله داریم. در مجموع 
نسبت به پارس خیلی بهتر کار می کنیم. گردش توپ ما خوب است. امروز چمن 
ورزشگاه هم خوب بود. نسبت به چمن دغدغه داشتیم که خدا را شکر نسبت به  بازی با 
نساجی بهتر شده است. باید خیلی هم دیکته ای صحبت کنیم که حواسمان جمع باشد 
اشتباه نکنیم. سرمربی سپاهان درباره فشار سازمان لیگ به تیم های شهرستانی برای 
حل مشکل بلیت فروشی با وجود پاربرجا بودن مشکلات در ورزشگاه آزادی گفت: این 
سوال را از مدیریت بپرسید. من این سمت لیوان را می بینم. اینکه فشار بیاورند استادیوم 
ها استاندارد شود خوب است اما همه چیز منصفانه باشد. او در واکنش به این سوال 
که تیمش در نیمه دوم برای حفظ نتیجه بازی به میدان رفت گفت: ما نیمه دوم فشار 
آوردیم و پنالتی گرفتیم. هفت، هشت موقعیت گل هم داشتیم. اگر امروز حامد لک نبود، 
گل های متعددی می زدیم. در نیمه دوم کاشته و کرنر زیادی زدیم. آن تیم موقعیت هم 
نداشت. سوالتان کم لطفی بود. قلعه نویی درباره مصدومان تیمش اظهار کرد: تمرینات 
مان را به موقع شروع کردیم. فرسایشی بودن تمرین باعث شد از نظر ذهنی عقب باشیم. 
آقای حسینی، بحیرایی و ایران پوریان از هفته بعد اضافه می شوند. از بازیکنان جدید هم 

تشکر می کنم که خیلی زود با سایر بازیکنان هماهنگ شدند. 

ادعای عجیب پیشکسوت استقلال بعد از مساوی مقابل فولاد؛

فغانی از عمد باعث شد بازی مساوی شود
پیشکسوت استقلال می گوید فغانی از عمد باعث شد بازی مساوی شد. او بدون 

مشخص کردن نام کسی، معتقد است برخی ها با این تیم مشکل دارند. 
غلامحسین فرزامی درباره ناکامی استقلال در دومین بازی لیگ برتر مقابل فولاد 
خوزستان و از دست دادن پیروزی گفت: داور عامل مساوی شدن بازی بود چرا که دنبال 
تقسیم امتیازات بود. چرا باید این مقدار وقت اضافه بگیرد؟ مثل روز روشن است آن ها با 

استقلال مشکل دارند.  داور فقط به نفع فولاد گرفت.
او افزود: مگر داور جام جهانی نمی تواند این کار را انجام دهد؟ چون جام جهانی 
بوده، باید الان زور بگوید؟ چون جام جهانی بوده، کسی هم چیزی به او نمی گوید. 
جعفر نامدار هم جام جهانی بود ولی خلاف نمی گرفت. چون جام جهانی رفته حالا باید 

خلاف بگیرد؟ داور را گذاشتند که حاکم باشد ولی او درست قضاوت نکرد.
پیشکسوت استقلال درباره بازی استقلال مقابل فولاد و بدشانسی در دقایق پایانی 
تاکید کرد: امروز هواداران ما بی تربیتی نکردند. تماشاگر دوست دارد از حد و حدود خود 
جلوتر برود اما امروز هیچی نگفتند. دست زدند، تشویق کردند و به فکر تیم خود بودند. 
نمی دانم ناظر داوری چه کسی بود، اما او باید به داور گوشزد می کرد. فرزامی خاطرنشان 
کرد: داور باید سوت بازی را قبل از گل فولاد می زد. در بازی نخست هم بعد از گذشت 
هفت ثانیه از اتمام وقت قانونی، استقلال گل خورد. داور دنبال نتیجه مساوی بود. وی 
درباره عملکرد استقلال در این دیدار تاکید کرد: تیم خوب نبود. اعتقادم بر این است که 
پاس به عقب در استقلال زیاد است. باید پاس ها در عمق باشد. نمی دانم بلد نیستند یا 
این کار را انجام نمی دهند. می خواهم یک جلسه به تمرین بروم و با بازیکنان صحبت 
کنم. فقط نیم ساعت وقت بدهند. این فیلم را هم می برم و نشان می دهم. چرا پاس 
به عقب می دهند؟ اجازه بدهید بازی هیجان بگیرد. آنقدر پاس به عقب دادند که من 
خسته شدم. پیشکسوت استقلال ادامه داد: تیم خیلی بد است. یک بازیکن بزرگتر در 
تیم نیست. کسی نیست تیم را اداره کند. واقعیت این است که کسانی که بزرگتر ندارند، 

دچار مشکل می شوند.

استقلال یک - فولاد یک

استقلال باز هم در دقیقه ۹5 غافلگیر شد

تیم فوتبال استقلال در آخرین ثانیه ها پیروزی برابر فولاد را با تساوی عوض کرد.
دو تیم فوتبال استقلال و فولاد خوزستان از ساعت ۱9 روز پنجشنبه  در ورزشگاه آزادی 
در چارچوب هفته دوم به مصاف هم رفتند که این دیدار در پایان با تساوی یک بر یک 

به پایان رسید.
ابتدا فرشید اسماعیلی در دقیقه ۴9 استقلال را پیش انداخت اما امیرحسین باقرپور 

در دقیقه 95 بازی را به تساوی کشاند.
نیمه اول

استقلال بازی را هجومی تر از حریف خود آغاز کرد. چند حرکت ترکیبی با نقش آفرینی 
داریوش شجاعیان و مهدی قائدی نشان داد که آبی ها دنبال به ثمر رساندن گلی 
زودهنگام هستند اما بی دقتی در پاس های آخر باعث شد توپ ها به دیاباته و سایر 
مهاجمین استقلال نرسد. در دقیقه ۱۴ و روی کرنر ارسالی مهدی قائدی، استقلال 
بهترین موقعیت خود را در نیمه اول ایجاد کرد که ضربه سر باقری با دفع شهاب گردان به 
تیر دروازه برخورد کرد و برگشت داده شد. بعد از این فرصت استقلال باز هم به حملات 
خود را ادامه داد اما قطع توپ به موقع مدافعان فولاد و ضدحمله های خطرناک پریرا و 

بیت سعید باعث شد تا شاگردان جواد نکونام هم خودی نشان دهند.
در ۱5 دقیقه پایانی شاگردان استراماچونی تغییر تاکتیک دادند و با سپردن توپ به 
بازیکنان فولاد، به دنبال پرس کردن و ضدحمله بودند که البته نتوانستند از این راه هم 
به دروازه فولاد نزدیک شوند. این دیدار تا پایان نیمه نخست اتفاق خاص دیگری به جز 
ضربه سر خطرناک دیاباته در دقیقه ۴2 نداشت تا شاگردان نکونام و استراماچونی با 

تساوی بدون گل به رختکن بروند.
نیمه دوم

استقلال همانند نیمه نخست بازی را هجومی آغاز کرد و یکی دو موقعیت نصفه و نیمه 
را تا دقیقه ۴9 ایجاد کرد اما نتوانست دروازه گردان را باز کند. اگردان استراماچونی در 
دقیقه ۴9 و روی ارسال زیبای داریوش شجاعیان و اثرگذاری فرشید اسماعیلی به گل 

اول خود دست پیدا کردند.
پس از این گل آبی های پایتخت عقب کشیدند و این فولاد بود که تا دقیقه 6۰ بازی 
توپ و میدان را در اختیار داشت اما عملکرد خوب سیاوش یزدانی، عارف غلامی و 
وریاغفوری در دفاع باعث شد تا توپی به سمت دروازه استقلال راه پیدا نکند و حسینی 

دروازه خود را بسته نگه دارد.
پس از آن دوباره استقلال با تفکرات استراماچونی به سمت دروازه گردان حمله ور شد 
و حتی یکی دو فرصت توسط اسماعیلی و دیاباته به وجود آورد اما بی دقتی این دو باعث 

شد تا فرصت آبی ها برای افزایش اختلاف از بین برود.
در این بین استراماچونی برای افزایش خلاقیت در زمین دست به دو تغییر زد و ریگی 
و دشتی را به جای باقری و اسماعیلی به زمین فرستاد. این تغییرات و اشتباهات مکرر 
فولادی ها در دفاع، فرصت را به قائدی تا با ضربه ای آکروباتیک دروازه را باز کند که موفق 

به این کار نشد.
در ۱5 دقیقه پایانی این شاگردان نکونام بودند که توپ و میدان را هم در اختیار داشتند 
و استقلال چشم به ضدحملات دوخته بود. سرانجام حملات دامنه دار فولاد نتیجه داد و 
باقرپور که به عنوان یار تعویضی به میدان آمده بود گل تساوی را به ثمر رساند تا استقلال 

باز هم در دقیقه 95 متوقف شود و استراماچونی به یک امتیاز قناعت کند.
عارف  یزدانی،  سیاوش  زکی پور،  میلاد  حسینی،  حسین  سید  استقلال:  ترکیب 
غلامی، علی کریمی، دیاباته، فرشید اسماعیلی)7۱- علی دشتی(، مهدی قائدی)۸2- 

مهدی قائدی(، فرشید باقری)5۴- مسعود ریگی(، وریا غفوری و داریوش شجاعیان.
ترکیب فولاد: شهاب گردان، ایوب والی، حسن بیت سعید)79- وحید نامداری(، 
محمد قاسمی نژاد، سینا مریدی، محمد آبشک، روح الله سیف اللهی)72- امیرحسین 

باقرپور(، عارف آقاسی، لوسیانو پریرا، وحید حیدریه، صابر حردانی.
فرشید باقری:

پشت استراماچونی هستیم و از او حمایت می کنیم
هافبک تیم فوتبال استقلال پس از پایان بازی استقلال و فولاد خوزستان در جمع 
خبرنگاران گفت: استراماچونی پس از پایان بازی از بازیکنان استقلال خداحافظی 

نکرد. 
»فرشید باقری« اظهار داشت: نمایش خوبی را برابر فولاد به اجرا گذاشته و برتری قابل 

ملاحظه ای داشتیم.
وی افزود:  این از بدشانسی استقلال است که در ثانیه های پایانی گل می خورد و 

فرصتی برای جبران ندارد.
هافبک استقلال خاطرنشان کرد: مثل این که وقت های تلف شده به پایان رسیده بود 

که فولاد خوزستان دروازه استقلال را باز کرد و داور سوت نزد.
باقری تصریح کرد: عذرخواهی ما از هواداران استقلال به یک سناریوی تکراری تبدیل 

شده است و باز هم از این که نتوانسیتیم به برتری برسیم شرمنده این عزیزان هستیم.
وی تاکید کرد: استراماچونی پس از پایان بازی از بازیکنان استقلال خداحافظی نکرد. 

او هفته پیش اعلام کرد اهل تسلیم شدن نیست و تا لحظه آخر ادامه خواهد داد.
بازیکن استقلال در پایان گفت: ما بازیکنان پشت استراماچونی هستیم و از او حمایت 

می کنیم.
شجاعیان: بدبخت و بدشانس هستیم

هافبک تیم فوتبال استقلال پس از پایان بازی استقلال و فولاد خوزستان در جمع 
خبرنگاران در واکنش به تساوی تیمش مقابل فولاد، خوزستان، گفت: ما بدبخت و 

بدشانس هستیم. 
  »داریوش شجاعیان« پنجشنبه شب پس از اینکه تیمش در دقیقه 95 دیدار برابر 
فولاد گل تساوی را دریافت کرد، اظهار داشت: فقط می توانیم بگویم که بدبخت و بسیار 

بدشانس هستیم.
وریا غفوری: برابر فولاد بدشانس بودیم

 کاپیتان تیم فوتبال استقلال گفت: همه تیمها مشکل دارند و این تنها مختص 
استقلال نیست.

وریا غفوری پس از تساوی یک بر یک تیمش برابر فولاد خوزستان در ورزشگاه آزادی 
گفت: نمی توانم راجع به این بازی صحبت کنم. ما کاملا بر بازی مسلط بودیم اما 
متاسفانه باز هم در ثانیه های پایانی گل خوردیم و نتوانستیم به هدفی که داشتیم دست 
پیدا کنیم. وی تاکید کرد: ما بدشانس بودیم  و نمی دانم تا چه زمانی این اتفاق ادامه دار 

خواهد بود و بدشانسی دست از سر ما بر می دارد.
غفوری در خصوص قضاوت فغانی هم گفت: من راجع به این موضوع نمی توانم 
صحبت کنم و کارشناسان باید در این خصوص نظر خود را بدهند خصوصا در وقت های 

تلف شده ای که منجر به گل خوردن ما شد.
کاپیتان تیم فوتبال استقلال در پاسخ به این پرسش که حاشیه ها در استقلال زیاد 
شده و برخی پیشکسوتان هم از تیم حمایت نمی کنند گفت: راجع به این موضوع 
نظری ندارم اما در خصوص حواشی باید بگویم تمام تیم ها دارای مشکل هستند. برخی 
از آنها درون خانوادگی است و نمی توان این موضوع را مطرح کرد اما امیدوارم هر چه 

زودتر مشکلات حل شود و بتوانیم دوباره به آرامش برسیم.
وی در مورد تعطیلی سه هفته لیگ هم گفت: لیگ 2۰ روز تعطیل می شود و این 
موضوع می تواند به ما کمک کند تا یک ریکاوری خود انجام داده و بتوانیم شروعی 

پرقدرت در ادامه لیگ داشته باشیم.
از همه هواداران عذرخواهی می کنم. آنها از ابتدا تا پایان بازی تنها تیمشان را تشویق 
کردند و دیگر فکر می کردند استقلال به پیروزی رسیده اما اتفاقاتی که در وقت های 

اضافه بوجود آمد باعث شد تا استقلال برابر فولاد به تساوی دست پیدا کند.
 فتحی: داور سه امتیاز از استقلال گرفت

 مدیرعامل تیم فوتبال استقلال پس از پایان بازی استقلال و فولاد خوزستان گفت: 
متاسفانه اشتباهات داوری باعث شد تا استقلال از پیروزی خانگی و سه امتیاز این 
جدال حساس محروم شود.  »امیرحسین فتحی« اظهار داشت: به طور حتم نسبت 
به قضاوت »علی رضا فغانی« اعتراض خواهیم کرد. وی افزود: باشگاه استقلال از طریق 
کمیته و دپارتمان داوری فدراسیون فوتبال پیگیر داوری بازی خواهد بود و به صورت 

رسمی اعتراض خواهد کرد.
مدیرعامل استقلال در پایان گفت: متاسفانه اشتباهات داوری باعث شد تا استقلال از 

پیروزی خانگی و سه امتیاز این جدال حساس محروم شود.
کارشناس داوری:

 گل فولاد به استقلال در وقت های قانونی زده شد
کارشناس داوری فوتبال گفت: گل فولاد خوزستان به استقلال در وقت های قانونی 

به ثمر رسید. 
 نوذر رودنیل در مورد نحوه قضاوت علیرضا فغانی در بازی استقلال و فولاد خوزستان 
گفت: تقریبا تمامی تصمیم هایی که داور و کمک داوران در این بازی گرفت درست 
بودند. تمامی خطاها، آفسایدها درست اعلام شد. در دقیقه 2 مسابقه نیز اتفاقی در 
محوطه جریمه فولاد رخ نداده بود. فقط در نیمه اول داور می توانست به ایوب والی 
کارت زرد نشان بدهد که این کار را نکرد. وی افزود: مهم ترین صحنه این مسابقه گلی 
بود که در دقیقه 9۰+5 به ثمر رسید. داور 5 دقیقه وقت اضافه اعلام کرد اما در این 5 
دقیقه دروازه بان استقلال دوبار به زمین افتاد و یکبار هم به حسینی کارت زرد نشان داد 
در واقع فغانی در وقت های اضافه نیز وقتی اضافه محاسبه کرد و گل فولاد خوزستان 
در وقت های قانونی به ثمر رسید. داور مسابقه اشتباه تاثیرگذاری در این بازی نداشت.

 جام جهانی بسکتبال 2۰۱9 از امروز آغاز می شود و تیم ملی ایران در گروه سوم این 
رویداد بزرگ باید برابر حریفان خود به میدان برود. 

با تغییراتی که فدراسیون جهانی بسکتبال در جام جهانی ایجاد کرد هیجان این 
مسابقات بالاتر رفته است. حالا بهترین های دنیا نه تنها برای کسب بهترین  جایگاه 
بسکتبال دنیا تلاش می کنند باید برای رسیدن به المپیک هم رقابت کنند. همین 

موضوع باعث شده تا هیجان جام جهانی بیشتر شود.
این رویداد بزرگ ازامروز در ۸ شهر چین آغاز می شود و نگاه همه بسکتبال دوستان 
ایران به شهر گوانژو است جایی که تیم ملی کشورمان در گروه سوم باید به ترتیب با 

پورتوریکو، تونس و اسپانیا رقابت کند.
این سومین دوره پیاپی است که تیم ملی بسکتبال ایران توانسته در جام جهانی 
حاضر شود. در دو دوره گذشته تیم ملی ایران با کسب عنوان قهرمانی آسیا راهی 
جام های جهانی ترکیه و اسپانیا شد و این بار با حضور در رقابت های انتخابی سهمیه 

گرفته و از فردا کارش را شروع می کنید.
تیم ملی ایران سابقه بازی با اسپانیا را در جام جهانی قبلی دارد. بسکتبال ایران 
در جام جهانی 2۰۱۴ که به میزبانی اسپانیا برگزار شد مقابل میزبان با نتیجه 9۰ بر 
6۰ تن به شکست داد. در جام جهانی 2۰۱۰ ترکیه نیز آسمان خراشهای ایرانی برابر 

تونس با نتیجه 7۱ بر 5۸ به پیروزی رسیدند اما تاکنون با پورتوریکو بازی نکرده است.
نگاهی به حریفان ایران:

پورتوریکو
حریف اول ایران از آمریکا می آید. این تیم در 9 المپیک و ۱۳ جام جهانی شرکت کرده 
و به عنوان تیم سوم بعد از آمریکا و آرژانتین در گروهش توانسته برای چهاردهمین بار 
سهمیه جام جهانی را کسب کند. پورتوریکو در رده ۱6 جهان قرار دارد و در المپیک 
۱96۴ ژاپن چهارم شده اما بعد از آن بهترین نتیجه را در سال 2۰۰۴ کسب کرد که 
در المپیک آتن ششم شد. پورتوریکو از سال ۱9۸6 در تمامی جام های جهانی حضور 

داشته و در دوره قبلی نیز نوزدهم شده است.
این تیم بازیکنان توانمندی دارد اما اصلی ترین آنها در جام جهانی حضور نخواهد 
داشت. جی جی باره آ که در لیگ NBA بازی می کند و در دوره گذشته جام جهانی 
امتیازآورترین بسکتبالیست تورنمنت شده به دلیل مصدومیت در چین حضور نخواهد 
داشت. پورتوریکو در جام جهانی 2۰۱۴ فیلیپین را 77 بر 7۳ شکست داد. بعد از آن 
بسیاری از کارشناسان اعتقاد داشتند که اگر ایران در گروه فیلیپین قرار داشت می 
توانست عملکرد بهتری داشته باشد و حتی بحث نتیجه گیری برابر پورتوریکو نیز 
مطرح می شد. جان هالند بازیکن تیم ملی پورتوریکو در جی لیگ آمریکا دست به 
توپ است و چهره نام آشنایی است اما در این دوره مهم ترین بازیکن ایسایاه پینرو است 

که از لیگ حرفه ای آمریکا وارد جام جهانی می شود.  
تونس

دومین حریف ایران در جام جهانی تیم پنجاه و یکم رده بندی فدراسیون جهانی است 
که با قدرت سهمیه جام جهانی 2۰۱9 را کسب کرد و به عنوان تیم نخست گروهش 
و بالاتر از آنگولا، کامرون و مصر، سهمیه گرفت. این تیم در رقابت های انتخابی جام 
جهانی عملکرد خوبی داشت و با ۱۰ برد و تنها 2 باخت جهانی شد. تونس یک بار به 
المپیک رفته و حالا دومین جام جهانی اش را تجربه خواهد کرد. این کشور در سال 
2۰۱۰ به جام جهانی ترکیه صعود کرد و در آن رویداد برابر ایران هم بازی کرد و باخت. 
صلاح مجیری سنتر تیم دالاس ستاره بسکتبال تونس است. در کنار او بازیکنانی مثل 
مکران بن رومانه حضور دارد که جزو بازیکنان خوب تونس به حساب می آید و در لیگ 

لبنان دست به توپ است.
اسپانیا

تیم ملی بسکتبال اسپانیا همیشه جزو مدعیان جام جهانی بوده و هست. با اینکه در 
دوره گذشته به عنوان میزبان از رسیدن به جمع چهار تیم جام هم بازماند اما همیشه 
ثابت کرده که تیمی قدرتمند است. این کشور با سابقه حضور در ۱2 المپیک قرار است 

یازدهمین جام جهانی خود را تجربه کند.

اسپانیا سه مدال نقره و یک مدال برنز المپیک را دارد، یک بار در جام جهانی قهرمان 
شده است و ۱۳ مدال رنگارنگ در قهرمانی اروپا کسب کرده است. مارک گسول، 
خوان هرنه گومز، سرجیو لول و ریکی روبیو که به ترتیب در تیم های تورنتو، دنور، 
رئال مادرید و یوتا جاز بازی می کنند از جمله ستاره های تیم ملی اسپانیا به حساب 

می آیند.
برنامه و ساعت بازی های تیم ملی )به وقت ایران( به شرح زیر است:

شنبه 9 شهریور - ساعت ۱۳:  ایران - پورتوریکو
دوشنبه  ۱۱ شهریور  - ساعت ۱۳: ایران – تونس

چهارشنبه  ۱۳ شهریور  - ساعت ۱7 : ایران -  اسپانیا
ایران – پورتوریکو؛ نبرد برای رده دوم

بسیاری از کارشناسان که برد ایران و پورتوریکو برابر تونس را تقریبا قطعی می دانند 
معتقد هستند که تقابل ایران و پورتوریکو در روز نخست جام جهانی تقریبا وضعیت تیم 
دوم گروه سوم را مشخص می کند. این دو تیم که می دانند از پس اسپانیا برنمی آیند 
برای دومی در گروه و صعود به جمع ۱6 تیم اول تلاش می کنند. تقابل این دو تیم 
دقیقا برای این موضوع است. )جای تاکید دارد که قطعا تونس تیم دست و پا بسته ای 
نیست و می خواهد همانند ایران بهترین تیم قاره خود شود و به المپیک برسد و نباید 

تیمی برابر تونس خودش را از پیش برنده بداند.(
پورتوریکو در رقابت های انتخابی جام جهانی عملکرد خوبی از خودش به نمایش 
و  نقل  بازی های اخیرش سرعت  تیم در  این  نقطه قوت  گذاشته است. مهم ترین 
انتقالات توپ است که باعث می شود سیستم های دفاعی حریف برهم بخورد. آنها به 
سرعت از دفاع به حمله می روند و از حمله وارد فاز دفاعی می شوند. این تیم آمریکایی 
توانایی زیادی در امتیازآوری دارد و توانایی بدنی بازیکنانش باعث می شود که در 

دفاع هم خوب کار کنند. این تیم شروع های خوبی در مسابقات خود دارد و در اکثر 
بازی های اخیرش کوارترهای اول و دوم را با فاصله زیاد به سود خود تمام کرده است.

با این حال پورتوریکو ضمن اینکه در بسیاری از مسابقات کوارترهای سوم و چهارم را 
نتوانسته به خوبی مدیریت کند اما بازهم در لحظه های حساس در مدیریت بازی موفق 

بوده و به برتری رسیده است.  
با وجود حامد حدادی، آرون گرامی پور، میثم میرزایی، مایک رستم پور، آرمان زنگنه 
و محمد حسن زاده در زیر سبد ایران به نظر می رسد تیم ملی در منطقه رنگی زمین 
شرایط بهتری نسبت به حریف آمریکایی اش داشته باشد اما این نکته نباید فراموش 
اگر مهران   و  پیرامونی دارد  توانایی بسیار خوبی در شوت های  پورتوریکو  شود که 
شاهین طبع و دستیارانش برنامه ویژه ای برای کنترل این شوت ها داشته باشند کار 
حریف سخت خواهد شد. آمار بیش از ۳۰ درصد پرتاب سه امتیازی موفق در مسابقات 
انتخابی جام جهانی عملکرد خوب شوت زن های پورتوریکو را نشان می دهد که تیم 
ملی ایران در مسابقه سرنوشت سازش باید مراقب آنها باشد. با توجه به آمار این تیم در 
دیدارهای انتخابی می توان گفت ضعف در ریباند که نشان دهنده ضعف در زیر سبد 

است می تواند پاشنه آشیل این حریف به حساب بیاید.  
ترکیب تیم ملی ایران در جام جهانی

محمد  مظفری،  رسول  یخچالی،  بهنام  حسین زاده،  حامد  مشایخی،  سجاد 
جمشیدی، صمد نیکخواه بهرامی، محمد حسن زاده، مایک رستم پور، آرمان زنگنه، 
میثم میرزایی، آرون گرامی پور و حامد حدادی ۱2 بازیکن تیم ملی در جام جهانی 
خواهند بود. با یک بررسی ساده می توان تاکید کرد که این تیم یکی از بهترین 
ترکیب های بسکتبال ایران را ساخته و تیم ملی ایران در جام جهانی چین یکی از 

قدرتمندترین تیم های خود در سال های اخیر را دارد.

پورتوریکو حریف سرنوشت ساز ایران

آغاز جام جهانی بسکتبال با چاشنی المپیک توکیو

مدافع هلندی لیورپول بالاتر از کریستیانو رونالدو و لیونل مسی به عنوان بهترین بازیکن اروپا انتخاب شد.
 در مراسم قرعه کشی مرحله گروهی لیگ قهرمانان اروپا، بهترین بازیکن اروپا در فصل قبل انتخاب شد. ویرجیل فان دایک هلندی 
در رقابت با لیونل مسی و کریستیانو رونالدو توانست در رده نخست قرار گیرد و بهترین بازیکن اروپا در فصل قبل لقب گیرد. این مدافع 
هلندی توانست همراه لیورپول قهرمانی در لیگ قهرمانان را به دست بیاورد و یکی از بهترین های فصل لیگ برتر و تیم لیورپول بود. او 

حالا مزد فصل درخشان خودش را نیز گرفت و توانست مرد سال فوتبال اروپا شود.
هم تیمی او یعنی آلیسون بکر دروازه بان برزیلی لیورپول نیز به عنوان بهترین دروازه بان فصل فوتبال اروپا انتخاب شد.

لیورپول برای خریداین  مدافع مرکزی دست به رکوردشکنی زد و ویرجیل فان دایک را از ساوتهمپتون به مبلغ 75 میلیون پوند 
خریداری کرد تا این بازیکن تبدیل به گران ترین مدافع تاریخ فوتبال جهان شود. رکوردی که البته بعدها شکسته شد و اکنون در اختیار 

هری مگوایر است.

مهاجم باتجربه یوونتوس با وجود آنکه جایگاه خود را در این تیم از دست داده اما حاضر 
نشد که راهی پاری سن ژرمن شود. پاری سن ژرمن بعد از آسیب دیدگی کاوانی و امباپه و 
کنار گذاشته شدن نیمار از فهرست تیم، در خط حمله خود با یک بحران واقعی مواجه شده 
است. تیم پاریسی در روزهای پایانی از فصل نقل و انتقالات تابستانی به دنبال تقویت خط 
حمله خود است. پاری سن ژرمن به ماریشو مانژوکیچ مهاجم کروات یوونتوس پیشنهاد مالی 

خوبی داد اما اسکای اسپورت ایتالیا تاکید کرد که این پیشنهاد رد شد.
به نوشته اسکای اسپورت ماریو مانژوکیچ با وجود آنکه در یوونتوس نیمکت نشین شده 
است اما ترجیح می دهد که بماند و برای به دست آوردن جایگاه خود بجنگد و به همین 

خاطر پیشنهاد پاری سن ژرمن را رد کرد.

پاسخ منفی مانژوکیچ به PSGفان دایک مرد سال اروپا شد
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 رئیس قوه قضاییه با تاکید بر اینکه عزم دستگاه قضایی برای برخورد با مفاسد در هر 
شکلی جدی است گفت: وقتی پرونده کسانی که متصل به قدرت و یا ثروت هستند 
توسط قاضی بررسی می شود، فریادها در کشور بلند می شود ولی گوش قوه قضاییه به این 

هیاهوها بدهکار نیست و باقدرت با مفاسد برخورد خواهد کرد. 
حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی روز پنجشنبه در گردهمایی بزرگ مبلغان 
محرم در سالن همایش های غدیر قم، با اشاره به این که مردم از تبعیض و فساد اداری 
گله مند هستند که این گله مندی به جا است اظهار داشت: امکان تغییر شرایط کنونی 

وجود دارد و به دنبال این هستیم که به هیچ وجه فساد در نظام اداری کشور لانه نکند.
وی اصلاح نظام بانکی، نظام مالیاتی، واردات و صادرات و ساختار قوه قضاییه را ضروری 
دانست و گفت: بخشی از کمبود بودجه کشور با برخورد و مقابله با فرار مالیاتی قابل تامین 

است.
وی ادامه داد: رونق تولید باوجود قاچاق کالا معنا ندارد و در این زمینه باید با قاچاق های 

سازمان یافته برخورد کرد، نه با کوله برهای محلی.
باید یارانه افراد متمول و ثروتمند قطع شود 

رئیسی با تاکید بر اینکه ساختارهای فسادزا باید در کشور حل شود، گفت: وضعیت 
کنونی پرداخت یارانه در کشور ناعادلانه است و باید یارانه افراد متمول و ثروتمند قطع شود 

ولی در این زمینه رودربایستی در کشور و دولت وجود دارد.
رئیس قوه قضاییه در ادامه، خصوصی سازی را امری ضروری در کشور دانست و تاکید 
کرد: دولت نباید در اقتصاد تصدی گر کند و باید ناظر و حامی باشد و بخش های اقتصادی 
باید به بخش های خصوصی سپرده شود ولی اگر در این خصوصی سازی مجموعه ای 
به گونه ای واگذارشده که این مجموعه فعال صنعتی رو به افول رفته، نوع واگذاری این موارد 

باید موردمطالعه قرار گیرد.
وی بابیان اینکه سخنان کارگران اراکی و تبریزی و دغدغه مندی های کارگران هفت تپه 
و کرمانشاهی را باید شنید گفت: این کارگران نسبت به واگذاری های غیرکارشناسی حرف 
دارند و این نوع واگذاری تاراج منابع ملی است و قوه قضائیه به این مسائل ورود کرده است.

 مبارزه با فساد و تبعیض خواست مردم است
رئیس قوه قضاییه، اجرای قانون، مبارزه با فساد و تبعیض را خواست مردم دانست و تاکید 
کرد: نظام اداری کشور باید در تراز انقلاب اسلامی و امیرالمؤمنین)ع( باشد و باید در این 

مسیر گام برداشت.
وی ادامه داد: به عنوان پاسداشت از خون شهیدان معتقد هستیم که رسیدن به جامعه 

در تراز انقلاب اسلامی و حکومت امیرامومنین)ع( شدنی است.
وی همچنین گفت: علم، علم آموزی و توجه به دانش اولین ساحتی است که روحانیت 
باید به آن توجه کند که خوشبختانه در حوزه های علمیه به ویژه حوزه علمیه قم به این 

موضوع اهتمام ویژه شده است.
وی توجه به علم را برای روحانیت بسیار مهم دانست و اظهار داشت: علمای بزرگ حوزه 
علمیه با ذهن خود فروعاتی را مطرح کردند که دنیا از این اقدام های علمی در شگفت 

است.
فقه جعفری از پاسخ به هیچ سوالی عاجز نیست

رئیسی با اشاره به حکومت فقه در جامعه گفت: حکومت فقه در جامعه موجب سوال 
های زیادی در حوزه های مختلف اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و سیاسی شده که 
پاسخگویی به این سوال ها وظیفه حوزه های علمیه با استفاده از مبانی استوار فقه جعفری 

است.
رئیس قوه قضاییه با تاکید بر اینکه فقه جعفری از پاسخ به هیچ سوالی عاجز نیست 

گفت: پاسخ به سوال های جدید، نیازمند کار و مجاهدت علما و روحانیان است.
وی با اشاره به اهمیت پاسخگویی به سوالات حوزه قضایی متناسب با مبانی فقهی ادامه 
داد: قانون و فتوای فقها زمینه استخراج مبانی و صدور حکم قضایی است که هم اکنون 
هزاران سوال در این زمینه وجود دارد که با تلاش مراجع تقلید و مراکز پژوهشی در حال 

پاسخگویی به سوال های جدید است.
 دستگاه قضایی باید به روز و به هنگام باشد

رئیسی اظهار داشت: قوه قضاییه نیازمند ورود فضلای حوزه علمیه برای گره گشایی از 

زندگی مردم و موضوع های مختلف در عرصه های مختلف قضایی، اجتماعی و فرهنگی 
است. وی با تاکید بر نیاز قوه قضاییه به ارتباط با حوزه های علمیه ادامه داد: به برکت 
انقلاب اسلامی در چهار دهه گذشته کارهای بسیار زیادی در این زمینه انجام شده است 
ولی زمینه کار بیستر در این زمینه وجود دارد. وی تصریح کرد: دستگاه قضایی باید به روز 
و به هنگام باشد و برای دست یابی به این هدف متعالی ارتباط این قوه با حوزه های علمیه 

بسیار ضروری است.
وی بابیان اینکه کادرسازی در قوه قضاییه ازجمله نیازهای امروز دستگاه قضایی است 
گفت: فضلای حوزه علمیه که جذب قوه قضاییه شده اند توانسته اند خدمات بسیار خوبی 

ارائه کنند.
جامعه نیازمند ترویج فرهنگ امربه معروف است

رئیس قوه قضاییه همچنین بابیان اینکه واقعیت های جامعه در بیانیه گام دوم انقلاب 
اسلامی بیان شده است گفت: در این بیانیه، راهبرد گام دوم انقلاب اسلامی تبیین شده و 

در گام دوم انقلاب تمام کاستی های گم اول باید برطرف شود.
وی بابیان اینکه بر اساس روایت ها قاضی و آمر به معروف و ناهی از منکر به خلیفه الله و 
خلیفه الرسول معرفی شده اند، گفت: مردم قضاوت را در عدالت امیرالمومنین)ع( متجلی 

می دانند و باید قضات نیز علی وار قضاوت کنند.
وی با تاکید بر اینکه جامعه نیازمند ترویج فرهنگ امربه معروف و نهی از منکر است، افزود: 
تحقق جامعه اسلامی و حکومت اسلامی به دلیل تلاش ها و همت مردم و حساسیت آن ها 

نسبت به احیای معروف ها و حساسیت در ترک منکرها بوده است.
 وی با تاکید بر اینکه دشمن به دنبال حساسیت زدایی از جامعه است گفت: دشمن 
تلاش می کند حساسیت جامعه نسبت به آموزه های دینی را سنجیده و برای کاهش این 

حساسیت ها اقدام کند.
رئیسی تاکید کرد: جامعه ای که نسبت به فساد و رشوه و منکرات اداری و سازمانی 
حساسیت داشته باشد، دشمن در برابر چنین جامعه انقلابی و حساس نمی تواند کاری 

از پیش برده و به طورقطع عقب نشینی می کند.

 تبیین زیبایی های دین موجب جلب قلوب مردم و جوانان می شود
وی منبر را یک جریان اثرگذار در جامعه دانست و ادامه داد: یک منبری فاضل، عالم، 
زمان شناس و آسیب شناس در جامعه می تواند با یک موعظه در جامعه موثر باشد، به همین 

دلیل جریان تبلیغ امری است که باید به آن توجه ویژه ای داشت.
رئیس قوه قضاییه بابیان اینکه تبیین زیبایی های دین موجب جلب قلوب مردم و جوانان 
می شود، اظهار داشت: مبلغان با حضور در جای جای کشور می توانند زیبایی های دین و 

مبانی الهی را تبیین کنند.
رئیسی بابیان اینکه دشمن نشناسی و دشمن ستیزی در پرتو این تبلیغات حاصل 
می شود، ادامه داد: ایستادن در برابر استکبار ازجمله درس های عاشوراست و رساندن این 

پیام در جامعه بسیار مهم است.
رئیس قوه قضاییه بابیان اینکه امروز با جاهلیت مدرن در دنیا مواجه هستیم گفت: امروز 
بدترین و زشت ترین اخلاق به عنوان تمدن به جامعه معرفی می شود که باید در این زمینه 

روشنگری کرد.
وی ادامه داد: همان گونه که خون اباعبدالله)ع( از جامعه آن دوران، جاهلیت را زدود، 

خون مدافعان حرم و شهدای مقاومت موجب زدودن جاهلیت می شود.
رئیسی تاکید کرد: جاهلیت مدرن، همراه با خود امپراتوری خبری و رسانه ای گسترده، 
فضای ارتباطاتی پیچیده، علم و فناوری و همچنین قدرت و زور است که باید این جاهلیت 

مدرن و ابعاد و ویژگی های آن به درستی برای جوانان تبیین شود.
وی با اشاره امتداد راهبردی ایران و استکبار جهانی ادامه داد: امتداد راهبردی جمهوری 
اسلامی یمن، آفریقا و تمام آزادی خواهان جهان است و امتداد راهبری استکبار در منطقه 

آل سعود، آل خلیفه و اسرائیل است که باید این موضوع ها به خوبی تبیین شود.
وی همچنین با اشاره به جایگاه و قدرت مقاومت در منطقه ادامه داد: حزب الله لبنان به 
چنان قدرتی دست یافته است که می تواند بر سر اسرائیل بمب هایی خود را آن چنان بریزد 

که هیچ کس در اسرائیل احساس امنیت نداشته باشد.
رئیسی در ادامه گفت: وظیفه برخی رسانه ها ایجاد تردید، خالی کردن دل ها و ناامید 
کردن مردم است و در این شرایط مبلغان وظیفه امیدآفرینی در جامعه را بیش از گذشته 
دارند. وی با تاکید بر اینکه نیاز به ظرفیت سازی در جامعه داریم، گفت: در دنیای تبلیغات 
مسموم و دنیای ناامیدی امروز، نیازمند ظرفیت سازی هستیم که عاشورا یکی از بزرگ ترین 

فرصت ها برای ظرفیت سازی در جامعه است.
 عاشورا رمز ماندگاری حق در برابر باطل است

رئیسی، عاشورا را رمز ماندگاری حق در برابر باطل دانست و ادامه داد: عاشورا رمز 
ایستادگی در برابر دشمنان، دشمن شناسی و دشمن ستیزی است.

وی علم، تبلیغ و عمل را ساحت های روحانیت دانست و ادامه داد: سعادت دنیا و آخرت 
در گرو عمل به دین است و امام و رهبر معظم انقلاب پرچم داران اجرای دین در جامعه 

هستند و باید تلاش کرد تا مظاهر دین داری و حرکت در این مسیر افزایش یابد.
 دست برتر در منطقه از آن جبهه انقلاب اسلامی است

رئیس قوه قضاییه با تاکید بر اینکه اجرای دین خواست مردم است، اظهار داشت: برخی 
بخش های کشور در تراز انقلاب اسلامی نیست و وظیفه همه ما امربه معروف، حساس 

بودن به این آرمان ها و پیگیری مستمر برای کم کردن فاصله کنونی بافاصله آرمانی است.
رئیسی ادامه داد: کاری که در حوزه دفاعی و نفوذ منطقه ای جمهوری اسلامی انجام شد 
کاری مثال زدنی است که دوست و دشمن معترف هستند که امروز دست برتر در منطقه 
از آن جبهه انقلاب اسلامی است. وی تاکید کرد: جمهوری اسلامی در منطقه حرف اول 

را می زند  چراکه دشمن خواست ولی نتوانست و جمهوری اسلامی خواست و توانست.
وی با اشاره به ظرفیت های مادی و معنوی بسیار زیاد کشور گفت: نیروی متراکم جوان 
و آماده فعالیت در عرصه های مختلف ازجمله ظرفیت های مهم کشور محسوب می شود و 
هرکجا که به توان داخلی اتکا کردیم، بدون چشم داشتن از قول های بی پایه آمریکایی و یا 

اروپایی ها، با اتکا و توکل به خدا، به موفقیت رسیده ایم.
رئیس قوه قضاییه همچنین با تاکید بر اینکه آینده جمهوری اسلامی بسیار درخشان و 
روشن است، اظهار دشت: به طورقطع از شرایط اقتصادی کنونی با موفقیت عبور خواهیم 

کرد و باید در این عرصه به خدا توکل کرد و به توان داخلی توجه داشت.

رئیس قوه قضاییه در گردهمایی بزرگ مبلغان محرم درقم: 

عزم دستگاه قضا در برخورد با مفاسد جدی است

 عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی با بیان اینکه "محمدرضا 
عارف" رهبری کنش گرانه ای از خود نشان نداده است، یادآور 
شد: معتقدم هیچ اصلاح طلبی قصد عبور از عارف را ندارد، اینکه 
دوستان می گویند هر کس باید در جایگاه خود باشد به معنی 

عبور از عارف نیست. 
»محمدصادق جوادی حصار« گفت: باید به شکل جدی از افراط 
و تفریط جلوگیری کنیم. اینکه تصور کنیم مقوله اصلاح طلبی 
زیرا اصلاح طلبی  تاریخی است  پایان رسیده است، خطای  به 
نیاز همیشگی اجتماعی است که در هر مقطعی به شکلی بروز 
کنونی  تا مقطع  امیرکبیر  زمان  از  افزود:  و ظهور می کند. وی 
که امثال غلامحسین کرباسچی اظهار نظر می کنند، سازوکار 
اصلاح طلبی به شیوه های مختلف بیان می شود و تلاش بر این 
بوده که در تکمیل و نتیجه محور شدن این مفهوم دیدگاه های 
مختلفی مطرح شود. جوادی حصار با بیان اینکه مقوله اصلاحات 
جزو نیازها و ضرورهای جامعه مدنی است، یادآور شد: رفتار های 
انقلابی، سطحی و دفعی در زندگی اجتماعی، مدنی و سیاسی 
جذابیت و کارآمدی لازم را ندارد، بنابراین ناچار هستیم همچنان به 
اصلاحات فکر کنیم. ممکن است اسم اصلاح طلبی عوض شود 

ولی رسمش عوض نمی شود.
برای دعوت از افراد حقیقی »قید در صورت نیاز« آمده بود
جوادی حصار ادامه داد: یکی از مهمترین کارهایی که باید انجام 
داد پرهیز از افراط و تفریط است به گونه ای که مسائل را به سیاه و 
سفید تقسیم نکنیم و نگاهی متعادل داشته باشیم. انتقاداتی به 
حوزه تصمیم سازی در مدیریت و سیاست گذاری اصلاح طلبان 
وارد است که باید جدی و عالمانه شنیده شده و مورد نقد و برسی 
قرار گیرد که خروجی آن منجر به انسجام بخشی به مجموعه 

اصلاح طلبان شود.
مجموعه  در  گفت:  ملی  اعتماد  حزب  مرکزی  شورای  عضو 
تصمیم سازی اصلاح طلبی به گونه ای عمل شده است که گاهی 
شورای هماهنگی و در مواردی نهادهای دیگر محوریت بیشتری 

داشتند. مثلا در مقطعی با محوریت خاتمی و عارف میان شورای 
هماهنگی و شورای مشورتی هماهنگی هایی انجام می شد که 
محصول آن شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان بود. این 
نهاد در شروع کار بالانس لازم را نداشت و نواقصی مشاهده شد 
اما در مرحله دوم تلاش شد نواقص و کاستی های آن کمتر شود 
که یکی از کارها، عضویت دو برابری اشخاص حقوقی نسبت به 
افراد حقیقی بود. این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: برای 
دعوت از افراد حقیقی »قید در صورت نیاز« آمده بود که در عمل 
باعث شد یک سوم اعضای این شورا هم در مرکز و هم در استان ها 
افراد حقیقی باشند، این روند منطقی پیش نرفت و سوء استفاده 
هایی انجام گرفت وی ادامه داد: به همین دلیل افرادی با ظرفیت 
پایین در اثر همین کارکرد وارد لیست های انتخاباتی شدند. البته 
رویکردهای ائتلافی و انتخاباتی اصلاح طلبان در سه دوره گذشته 
به رغم همه انتقادات، مورد اقبال مردم قرار گرفت و پیروزی به 
کارزار  پیروز  گرفتند  قرار  لیست  در  که  کسانی  و  داشت  همراه 

انتخابات شدند.
عارف رهبری کنش گرانه از خود نشان نداد

جوادی حصار در خصوص عملکرد لیست امید گفت: بیش از 
۱5۰ نفر با این لیست وارد مجلس شدند اما فراکسیون امید فقط 
با 9۰ نفر تشکیل شد که توان لازم را نداشت. از طرفی عارف هم 
رهبری کنش گرانه از خود نشان نداد و خیلی ها معتقدند این کار را 

نکرده است. بنابراین به این حوزه نقد وارد است.
یادآور شد: بدبختانه  عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی 
در بعضی از موارد انتقاد افراد به پاره ای از رویکردهای ائتلافی 
مورد هجمه شماری از اصلاح طلبان قرار گرفته است. بعضی ها، 
خاتمی و جریان اصلاحات را مصادره کرده بودند و بقیه  هم در این 
منظومه اقماری تصمیم گیری به حساب نمی آمدند. به نظرم رویه 

بدی بود و باید اصلاح می شد.
هیچ اصلاح طلبی قصد عبور از عارف را ندارد

جوادی حصار گفت: معتقدم هیچ اصلاح  طلبی قصد عبور از 

عارف را ندارد، اینکه دوستان می گویند هر کس باید در جایگاه 
خود باشد به معنی عبور از عارف نیست. در مجموعه اصلاح طلبی 
کسی نمی تواند شخصیت های توانا، با ظرفیت و دارای امکانات، 

برخوردار از قدرت سیاسی و فرهنگی را نادیده بگیرد.  
به نام احزاب، به کام افراد

جواد حصار گفت:  نظر همه اصلاح طلبان این است که باید 
از همه ظرفیت های بیرونی و غیرحزبی درون جریان اصلاحات 
زمام  اینکه  اما  و عقلانی است،  بدیهی  امری  که  استفاده کرد 
اختیارات و تصمیم سازی ها را به دست افراد غیر حزبی بدهیم، 

غیرعقلانی است.
عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی خاطرنشان کرد: اگر 
انگیزه های  از حوزه حزبی گرفته شود  بیرون  تصمیم گیری ها 
مشارکت آفرین کاهش پیدا می کند. به نظر می رسد که شاید در 
بعضی از موارد مناسبات به گونه ای رقم خورده که خروجی نهایی 
توسط اعضای بیرون از حوزه احزاب سازماندهی می شد ولی به 
نام احزاب مهر خروج می خورد. جوادی حصار با اشاره به حق 
رای احزاب در شورای عالی سیاست گذاری و شورای هماهنگی 
اصلاح طلبان، خاطرنشان کرد: در مصاحبه هایی که دو سال قبل 
انجام دادم گفتم باید به احزاب اصلاح طلب رتبه و ستاره داد، تا 
براساس تعداد اعضا، دفتر مرکزی و دفاتر استانی و شهرستانی، 

ارگان رسمی و روزنامه و سابقه فعالیت رتبه بندی شوند.
حق رای برابر احزاب اصلاح طلب غیردموکراتیک است
جوادی حصار ادامه داد: احزاب اصلاح طلب باید معیارهایی 
برای راستی آزمایی و رتبه بندی و به همین نسبت در ائتلاف ها 
حق رای داشته باشند و احزابی که حائز رتبه نیستند با یک یا چند 
حزب ائتلاف کنند که حق رای به دست بیاورند. باید برای حق 
رای، سازوکاری را تعریف کنیم و به صرف اخذ یک پروانه حزبی 
از وزارت کشور سهم خواهی نکنیم. حق رای برابر همه احزاب در 
نهادهای اصلاح طلبی غیر دموکراتیک و ناعادلانه است. عضو 
در  بازنگری  ضرورت  درباره  ملی  اعتماد  حزب  مرکزی  شورای 

مکانیسم عضویت، کیفیت و کمیت ورود افراد حقیقی به شورای 
عالی سیاست گذاری، گفت: این انتظار عقلانی و منطقی است. 
باید به شیوه ای عمل کنیم که رقابت معنا پیدا کند و اعضا بتوانند 
فعالیت کنند و همه تصمیمات باید معطوف به ظرفیت افراد و 
احزاب گرفته شود، اگر این اتفاق بیفتد فکر می کنم یک روند 
اصلاحی را در حوزه عملیات تشکیلاتی و حزبی آغاز کرده ایم و 

این یک نیاز است.
نباید بی برنامه منتظر شب انتخابات باشیم

جوادی حصار اظهار کرد: نمی خواهیم افراط و تفریط کنیم، 
از ظرفیت های موجود در حوزه اصلاح طلبی  ولی هیچ کدام 
نباید نادیده گرفته شوند ولی اگر در جای خود باشند بهتر از این 

می توانند نقش ایفا کنند.
وی عنوان کرد: نباید بدون برنامه منتظر شب انتخابات باشیم، 
در آن صورت از فرصتی نخواهیم داشت. باید هم زمان و توامان هم 
اصلاح و بازنگری در مکانیسم ها و هم رسیدگی و بررسی انتقادات 

را انجام داد. این روند هم اکنون در حال اجراست.

جوادی حصار:

اصلاح طلبان قصد عبور از عارف را ندارند

فعالان حزبی اصولگرا از رهبری اصولگرایان می گویند

نام ها راهبر اصولگرایان نخواهند بود

شیخوخیت فردی یا رهبری تشکیلاتی، دوگانه این روزهای جریان اصولگرا در موضوع رهبری 
این جناح است. برخی چهره های حزبی اصولگرا رهبری فردی را نسخه ای تاریخ گذشته می 

دانند و در پی رهبری تشکیلاتی برای عبور از خوان انتخابات هستند. 
اسامی گوناگون و گاه عجیب این روزها از لیدرهای اصولگرا در رسانه ها طرح شده و مورد بحث 
قرار می گیرد. از منتها الیه رادیکال ترین طیف ها تا معتدل ترین چهره ها در این اسامی دیده 
می شوند. به جرات می توان گفت درگذشت آیت الله محمدرضا مهدوی کنی دبیرکل جامعه 
روحانیت مبارز، اصولگرایان را از سال 9۳ یتیم سیاسی کرد. گرچه شیخوخیت او در همان 
دوران هم اما و اگرهای مواجه بود و برخی رادیکال ها تن به رهبری اش نمی دادند؛ اما حضور او 
کانون بسیاری از تصمیم گیری ها و اقدامات بود. در برهه انتخابات خلا آیت الله مهدوی کنی و 
کاریزمای یک لیدر بیش از هر زمان دیگری میان اصولگرایان احساس می شود و شاید به همین 
دلیل است که در رسانه های مختلف گمانه زنی ها درباره رهبری اصولگرایان مورد توجه قرار 
می گیرد. برای بررسی موضوع رهبری در جریان اصولگرا با برخی چهره های حزبی این جریان  

گفت و گو کردیم.
درباره رهبری جریان اصولگرا تحقیق نکرده ام

»مهدی چمران« نایب رئیس جبهه مردمی نیروهای انقلاب اسلامی درباره اینکه چه فردی از 
اصولگرایان شایستگی لیدری این جریان را دارد گفت: درباره ویژگی های رهبری اصولگرایان 
تحقیقی نشده است و درباره اینکه چنین جایگاهی باید فردی یا گروهی و تشکیلاتی باشد باید 
بررسی عمیقی صورت گیرد. ما بر این اسم های گفته شده در رسانه ها تکیه نمی کنیم. چمران 
درباره جزییات جلسات وحدت اصولگرایان، حضور جمنا در این شورا و فعالیت های انتخاباتی 
این جبهه هم گفت: هر وقت صلاح بود درباره این جلسات و نتایج آن اطلاع رسانی خواهد شد.

دوران چهره های کاریزما و شیخویخیت افراد به پایان رسیده است
»علیرضا خجسته پور« قائم مقام جامعه اسلامی مهندسین درباره رهبری جریان اصولگرا 
گفت: دوران چهره های کاریزما و شیخوخیت افراد به پایان رسیده و آنچه در فضای سیاسی 
کشور حداقل برای اصولگرایان قابل توجه است، اجماع تحت یک ائتلاف و لوای واحد خواهد 
بود. اینکه اشخاص و نام ها رهبری و لیدری اصولگرا را داشته باشند؛ مدنظر این جریان هم 
نیست و تمام تلاش اصولگرایان رسیدن به وحدت حداکثری است تا شاید به میزانی از آن رسیده 
شود.وی ادامه داد: این وحدت و ائتلاف فلسفی نیست و ممکن است در عین داشتن سلائق 
مختلف نحله های مختلف اصولگرایی کنار هم قرار گرفته و ائتلاف کنند. آنچه این ائتلاف ها را 

سامان می دهد نام ها نیست بلکه جمع هایی مانند شورای ائتلاف و وحدت است.
خجسته پور تاکید کرد: هر کدام از اسامی موجود در جریان اصولگرایی پرآوازه است اما مسیر 

این جناح به سمت ائتلاف ها است و نام ها راهبر اصولگرایان نخواهند بود.
ائتلاف های اصولگرایی جزیره ای عمل می کنند

»علی کیهانیان« دبیر کل جمعیت حامیان انقلاب اسلامی هم با اشاره به اینکه در حال حاضر 
شرایط جبهه اصولگرایی فاقد محور وحدت است، گفت: ائتلاف های موجود و جبهه های 
تشکیل شده به صورت جزیره ای عمل می کنند و به نظر می رسد تاکنون به توافق واحد برای 

لیدری و رهبری این جریان موافقت جدی صورت نگرفته است.
وی افزود: در فهرست اشخاص نام برده شده در رسانه ها، فردی که وجاهت مرحوم آیت الله 
مهدوی کنی را داشته باشد، مورد وثوق تمام جریان های سیاسی باشد و به عنوان محور وحدت 
عمل کند، وجود ندارد. فعالان سیاسی اصولگرا نتوانستند اقبال مورد نیاز را برای خود فراهم 

کنند تا احزاب و جبهه های سیاسی آن ها را به عنوان لیدر و راهبر این جریان تایید کنند.
بحثی درباره رهبری اصولگرایان انجام نشده است

»حمیدرضا ترقی« عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی هم رهبری در جریان اصولگرایی 
را تشکیلاتی و نه فردی دانست و گفت: به هیچ وجه بحثی درباره اسامی رهبری تاکنون صورت 
نگرفته است. در مقطع کنونی همه به سمت تشکیلات محوری حرکت می کنند. این تشکیلات 
شورای ائتلاف یا وحدت اصولگرایان است که محوریت دارد و از طرف حزب موتلفه هم اسدالله 

بادامچیان و  مصطفی میرسلیم در جلسات این شورا حضور دارند.
ترقی درباره گمانه زنی ها درباره دعوت از حجت الاسلام »علی اکبر ناطق نوری« برای رهبری 
جریان اصلاحات هم گفت: اگر فردی از جریان اصولگرایی حرفی در این زمینه بزند، حرف جمع 
نیست و سلیقه شخصی فرد بر اساس روابط دوستانه است. در این زمینه نه تصمیمی گرفته شده 
و نه به کسی ماموریتی داده شده است. افرادی که از چنین دعوت هایی حرف می زنند اصلا در 

کدام جلسه حضور دارند که حرفشان ملاکی برای اظهارنظر اصولگرایان باشد.
عضو شورای مرکزی حزب موتلفه با اشاره به اینکه ما از افراد عبور کردیم، گفت: حتی اگر 
اسامی اشاره شده هم در صحنه حاضر شوند بازهم اصولگرایان به دنبال راهبری تشکیلاتی 
خواهند بود. کسی اکنون نمی تواند به عنوان فرد نقش رهبری را ایفا کند که همه او را قبول 

داشته باشند.
جامعه روحانیت می تواند محور رهبری اصولگرایان باشد

»حسن بیادی« دبیرکل جمعیت آبادگران هم درباره رهبری اصولگرایان گفت: معتقدم در 
حال حاضر چنانچه به دنبال رهبری تشکیلاتی در جامعه بزرگ اصولگرایی هستیم باید همه 
احزاب و گروههای عاقل همسو حول محور شورای عالی جامعه روحانیت اجماع کنیم در 
این صورت حتماً به موفقیت نزدیک تر خواهیم بود تا اینکه به صورت فردی به دنبال کسی به 
عنوان رهبری حزب و یا رهبری ائتلاف  باشیم. وی افزود: همانطور که برای همگان مشهود 
است پس از درگذشت بزرگانی همچون مرحوم اسدالله عسگر اولادی و مرحوم آیت الله محمد 
رضا مهدوی کنی کسی نتوانسته است جایگزین جامع الاطرافی در این جریان باشد و جایگاه 
مصلحانه و عاقلانه آنان را برای برقراری وحدت به دست آورد. دبیرکل جمعیت آبادگران یادآور 
شد: به تازگی در جلسات جدید شورای مشورتی جامعه روحانیت دعوت شده و توفیق حضور 
دارم و به طور کلی معتقدم مجموعه جامعه روحانیت و حتی جامعه روحانیون پس از پیروزی 
انقلاب همیشه به صورت مصلحانه عمل کرده اند و در برهه های مختلف و حساس انقلاب جهت 
وحدت  دلسوزان نظام و پیشبرد اهداف انقلاب نوعاً از حقوق حقه خود صرف نظر کرده اند، 
بنابراین در حال حاظر این تشکلها در مقطع کنونی و حساس می توانند محوریت دلسوزان دور 
اندیش را به خوبی تحت حمایت و هدایت داشته باشند بنابراین اگر اصولگرایان به دنبال پیروزی 
حداکثری و سالم هستند بهترین راه، قبول محوریت شورای عالی جامعه روحانیت است نه افراد 

منتسب به این گروه.

علی مطهری: 

مرحوم هاشمی می خواست ایران الگوی 
کشورهای اسلامی شود

فرزند شهید مطهری و نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: مرحوم آیت الله 
هاشمی رفسنجانی می خواست ایران نمونه و الگوی کشورهای اسلامی شود. 

علی مطهری شامگاه پنج شنبه در مراسم نخستین سالگرد افتتاح موزه مرحوم آیت الله 
هاشمی رفسنجانی با اشاره به اینکه امروز  اولین سالروز افتتاح موزه مرحوم هاشمی و روز تولد آن 
مرحوم است، گفت: زنده ماندن نام و راه بزرگانی چون حضرت امام )ره(، شهید مطهری، شهید 

بهشتی و هاشمی رفسنحانی به مثابه زنده نگه داشتن اندیشه آنهاست.
وی افزود: مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی خصلت های نیکی و ماندگاری داشت که 

منحصر به خود او بود.
مطهری یادآورشد: هاشمی رفسنجانی چیزی را که به مصلحت جامعه تشخیص می داد  
آبروی خود را پای آن می گذاشت و این کار او مصداق جمله شهید مطهری است که فرمود: 
مصلح کسی است که ضعف های جامعه را ببیند و مطرح کند حتی اگر به قیمت از دست دادن 
محبوبیتش تمام شود. نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: پذیرش 
قطعنامه نمونه از خود گذشتگی مرحوم هاشمی بود. او حاضر شد تمام مسئولیت پذیرش قطع 

نامه 59۸ را به عهده بگیرد و خود را سپر بلای امام و انقلاب کند.
 مطهری به دیگر خصلت هاشمی رفسنجانی پرداخت و افزود: او ایران را سربلند و پیشرفته 
می خواست و تمام وجودش در گرو این مفهوم بود. رفسنجانی می خواست ایران نمونه و الگوی 

کشورهای اسلامی شود که مردم حسرت امارات و ترکیه را نخورند.
 

محسن هاشمی:

امروز بیشتر از همیشه به روش و شیوه امام)ره( و 
یارانش نیاز داریم

رئیس شورای شهر تهران گفت: آنچه امروز برای جامعه مهم است سیره و اخلاق حکومتی 
امام)ره( و یارانش هست که در سخت ترین شرایط کشور را اداره کردند و امروز بیش از هر زمان 

دیگری به روش و شیوه این عزیزان نیاز داریم. 
 محسن هاشمی شامگاه پنجشنبه در آیین نخستین سالگرد افتتاح خانه موزه آیت الله اکبر 
هاشمی رفسنجانی در حسینیه جماران گفت: آنچه برای جامعه مهم است سیره و اخلاق 

حکومتی امام )ره( و یارانش است که در سخت ترین شرایط در سال 6۰ کشور را اداره کردند.  
وی با پاسداشت یاد مرحوم هاشمی رفسنجانی، تاکید کرد: وی امروز از هرزمان بیشتر به روش 
و شیوه این عزیزان برای اداره کشور نیاز داریم. ویژگی مشترک همه این بزرگواران تحمل تخریب 
هایی است که نسبت به آنها می شد.   فرزند مرحوم هاشمی رفسنجانی خاطرنشان کرد: اگر 
یادتان باشد شهید بهشتی از همان ابتدای انقلاب مورد هجوم جریان انحرافی قرار داشت و 
یا شهید مطهری مورد هجوم گروه فرقان قرار گرفت و شهید رجایی در دوران وزارت هم مورد 
هجوم و تخریب های رئیس جمهوری وقت )ابوالحسن بنی صدر( و همچنین شهید باهنر و همه 
این بزرگواران توانستند خودشان را فدای انقلاب کنند و تخریب ها را به جان و دل برای انقلاب 
پذیرفتند. رئیس شورای شهر تهران ادامه داد: همه این بزرگواران توانستند خودشان را فدای 
انقلاب کنند و در مقابل تخریب ها ایستادندند. بعد از نبود این بزرگواران مرحوم آیت الله هاشمی 
رفسنجانی نخستین شخصی بود که در طول ۳ دهه مورد تخریب قرار گرفت که تخریب ها را به 
جان و دل برای پیروزی انقلاب پذیرفت و همین روش و سیره بوده که انقلاب را نگه داشته است.

عضو حزب اعتماد ملی گفت: تا جلوی رانت گرفته نشود و زمینه رانت در کشور نخشکد 
به طور طبیعی مبارزه  با فساد، مبارزه با معلول است نه علت که خیلی منطقی به نظر 

نمی رسد. 
برخورد با مفاسد گرچه مدتیست با جدیت بیشتری در دستور کار قرار گرفته است اما 
واکنش های عمومی بیانگر آن است که این برخوردها چندان کمکی به افزایش اعتماد 
عمومی نکرده و به جای اعتماد زایی منجر به اعتمادزدایی شده است. عضو حزب اعتماد 
ملی در پاسخ به این سوال که چرا اقدامات در برخورد با مفسدان چندان اعتمادساز نبوده  
است گفت: ببینید امروز شرایط اقتصادی کشور به گونه ای است که باید دو روش برای 
مبارزه با فساد انجام گیرد که هر کدام بدون دیگری اگرچه شرط لازم بوده اما کافی نیست.

برخورد با مفاسد باعث می شود مردم بدانند که کشور حساب و کتاب دارد
وی ادامه داد: اقدامات قوه قضائیه اگرچه رفتاری قابل قبول بوده اما کافی نیست به 
عبارتی برخورد با افراد متخلف و مجازات آنها اگرچه آثار منفی محدودی دارد ولی آثار 
مثبت آن بسیار بیشتر است به طوریکه نه تنها منجر به افزایش امید و اعتماد عمومی 

می شود بلکه این نگاه را ایجاد می کند که کشور حساب و کتاب داشته و دست درازی به 
بیت المال و بودجه عمومی با برخورد قاطع قوه قضائیه و بدون هیچ گونه مماشات روبرو 

خواهد شد اما با این حال کافی نیست.
این فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه مفاسد را باید از سرچشمه خشکاند، تاکید 
کرد: اگر ما می خواهیم آب گل آلود نباشد باید سرچشمه ها را سامان دهیم. امروز در 
سرچشمه ها راه گریزهایی وجود دارد که عده ای از آن سوءاستفاده می کنند که بعضی 
از این راه گریز و فرارها در قوانین کشور، بعضی در دستورالعمل های صادر شده از سوی 
قوه قضائیه و دولت و برخی دیگر  در روش هایی است که از سوی برخی تصمیم سازان و 

تصمیم گیران در نقاط مختلف به شکل متفاوتی اجرا می شود.
اگر جلوی رانت گرفته نشود، بگیر و ببندها به تنهایی چاره ساز نخواهد شد

خباز وجود رانت را مهم ترین علت در بروز تخلفات و مفاسد اقتصادی خواند و افزود: 
در شرایطی که مبارزه با ریشه شکل گیری رانت ها دنبال نشود، بگیر و ببندهای بعدی 
به تنهایی چاره ساز نبوده و اعتمادسازی لازم را هم ایجاد نخواهد کرد، بنابراین تا زمانیکه 

رانت در اقتصاد باشد تخلف هم وجود دارد.
وی با بیان اینکه بهترین راه در برخورد با مفاسد سد کردن راه هرگونه رانت است، ادامه 
داد: جلوگیری از شکل گیری هر گونه رانتی از مسیر قوانین امکانپذیر است، ببینید ما 
امروز 9۰۰ هزار میلیارد دلار یارانه پنهان داریم که با اطمینان می شود گفت درصد بالایی 
از آن به دست مردم نمی رسد یا اینکه در اقتصاد کشور ۱۴ هزار میلیارد دلار ارز ۴2۰۰ 
تومانی وجود دارد که کمتر از نصف آن به دست مردم می رسد و بقیه آن در بازار آزاد به 
قیمت گران فروخته می شود، همه این ها رانت هایی است که از مسیر قانون باید با آن 

برخورد شود.
خباز افزود: تاکید می کنم تا جلوی رانت گرفته نشود و زمینه رانت در کشور نخشکد 

به طور طبیعی مبارزه  با فساد، مبارزه با معلول است که خیلی منطقی به نظر نمی رسد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه مبارزه با علت باید در دستور کار قرار گیرد، 
تصریح کرد: مبارزه با علت مبارزه با رانت هایی است که در اقتصاد کشور هم قبل از 
انقلاب و هم در ۴۰ سال انقلاب وجود داشته و هر روز هم فریاد مبارزه با رانت سر داده 
می شود اما تا به حال اقدام موثر و امیدوارکننده ای برای مردم اتفاق نیفتاده است، پس 

بنابراین اقدام قوه قضائیه اگرچه لازم ولی شرط کافی نیست.
وی ادامه داد: البته ما نمی توانیم به قوه قضائیه بگوییم اقدام نکن تا ما ساختارها را 
درست کنیم بلکه باید به قوه قضائیه گفت شما کار خود را با وسواس بیشتر انجام بده ولی 
از آن طرف در اصلاح ساختارها به گونه ای اقدام شود که زمینه شکل گیری هر گونه رانتی 
از بین برود. واقع امر آن است که امروز مسیرها برای شکل گیری رانت ها هم در بودجه 
کشور و هم قوانین اقتصادی کشور وجود دارد که باید این موارد را اصلاح کرد و برای این 

کار هر سه قوه باید با تصمیم کامل وارد صحنه شوند.
بهترین راه حذف رانت، ایجاد دولت الکترونیک است

خباز بهترین راه برای حذف هرگونه رانتی را ایجاد دولت الکترونیک خواند و ادامه داد: 
در این زمینه دولت باید شرایط را برای وزیر ارتباطات و دست اندرکاران به گونه ای فراهم 
کند تا همه دستگاه ها در یک زمان بندی خاص به دولت الکترونیک بپیوندد و با خاطیان 

در تخطی از پیوستن به دولت الکترونیک برخورد جدی، قانونی و قضایی کنند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب در پاسخ به اینکه آیا اراده ای برای برخورد با علت اصلی 
شکل گیری مفاسد وجود داشته، گفت:  تا به امروز که ۴۰ سال از انقلاب می گذرد اراده 
کافی در این زمینه وجود نداشته البته باید تاکید کنم که در زمینه شکل گیری فساد هیچ 
زمانی شرایط کشور مانند امروز حاد و نامناسب نبوده است. در ابتدای انقلاب فضا از 
قداست و پاکی برخوردار بود که حتی یک نمونه رانت خواری و رشوه خواری انگشت نما 
و قبیح بود اما امروز شرایط به گونه ای است که اگر کسی دست به این کارها نزند مورد 

مواخذه قرار می گیرد.
وی ادامه داد: هم اکنون شرایط به گونه ای است که اگر شخصی مسئول بوده و امروز 
دستش در یک بنگاه اقتصادی بند نیست از نظر فرهنگ و گفتمان امروز به فردی تعبیر 

می شود که سرش بی کلاه مانده است.
برای جلوگیری از پنهان کاری اقتصادی باید وارد میدان شد

این فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه جلوگیری از رانت و شکل گیری اقتصاد 
شفاف کار آسانی نیست، تاکید کرد: اقتصاد کشور امروز نیازمند جراحی عمیقی است که 
مقاومت هایی در مقابل آن وجود دارد اما برای جلوگیری از پنهان کاری های اقتصادی و 

ایجاد شفافیت مردان بزرگ باید وارد عمل شوند.

محمدرضا خباز :

مفاسد باید ازسرچشمه خشکانده شود



استاندار قم  گفت :خوشبختانه در قم نه تنها مشکل آب 
با کیفیت ترین  و  بهترین  از  یکی  دارای  بلکه  نداریم  شرب 

آب های شرب کشور هستیم.
دکتر بهرام سرمست ۱5 در مراسم افتتاح  طرح شرکت 
آب و فاضلاب استان قم ضمن ادای احترام به کسانی که 
آینده نگری و برنامه ریزی آن ها رفع مشکل آب قم را به دنبال 
داشته است، به سابقه طولانی مشکلات آب قم اشاره کرد و 
گفت:  امروز به برکت اقداماتی که در جمهوری اسلامی ایران 
توسط دولتمردان نظام انجام شده است خوشبختانه در قم 
نه تنها مشکل آب شرب نداریم بلکه دارای یکی از بهترین و با 

کیفیت ترین آب های شرب کشور هستیم.
سرمست با بیان اینکه خدمات دولت تدبیر و امید را در 
شهر قم بی نظیر دانست و خاطرنشان کرد: این مهم نیازمند 
قدردانی، روشنگری، امیدواری و امیدآفرینی است که امروز 
پرتوان مهندسان و خادمان مردم در شرکت آب  با دستان 
و فاضلاب ما کمترین مشکل را در بخش آب قم داریم. وی 
ضمن قدردانی از مدیریت و کارکنان شرکت آب و فاضلاب 
ابراز داشت: امسال با وجود پیش بینی هایی که صورت گرفته 
بود در خصوص کمبود آب، اما با اقدامات خوبی که به انجام 
رسیده بود تابستان را به خوبی پشت سر گذاشتیم. استاندار 
قم بهره برداری از ۱5 پروژه آب و فاضلاب با اعتباری بالغ بر 
۱۴۰۰ میلیارد ریال را توفیقی بزرگ و قابل تقدیر دانست و 
تأکید کرد: باید اقداماتی که در سطح استان در حوزه آب و 
فاضلاب در دست اجرا است تسریع شود و این امر سرلوحه 
یادآور  وی  گیرد.  قرار  فاضلاب  و  آب  شرکت  فعالیت های 
و  پذیر  انرژی تجدید  تولید  زمینه  اقدامات خوبی در  شد: 
فاضلاب  و  آب  شرکت  در  خورشیدی  نیروگاه های  احداث 
صورت گرفته و همچنان زمینه توسعه در این خصوص وجود 
دارد. سرمست بومی سازی دانش فنی ساخت اسکروپمپ 
فاضلابی و استفاده از شرکت های دانش بنیان را در نوع خود 
در کشور مثال زدنی دانست و گفت: باید این رویه و رویکرد در 

تمام زمینه ها در استان ادامه داشته باشد.
 باید فرهنگ مصرف را اصلاح کنیم

وی با اشاره به اقدامات فرهنگ سازی شرکت آب و فاضلاب 
و تلاش برای اصلاح الگوی مصرف را مورد توجه قرار داد و 
اظهار داشت: امروز باید در کنار توسعه زیرساخت ها برای 
کنیم.   اصلاح  را  مصرف  فرهنگ  آب،  مصرف  مدیریت 
استاندار قم با بیان اینکه زمینه اصلاح الگوی مصرف آب 
تمام سازمان ها، نهادهای فرهنگی و تک تک آحاد شهروندان 
مسئولیت دارند گفت: اینکه شرکت آب و فاضلاب در این 

زمینه پیش قدم شده جای تقدیر دارد البته باید این فعالیت ها 
ادامه و توسعه پیدا کند.

وی در ادامه بر ضرورت تکمیل شبکه لوله گذاری و انتقال 
فاضلاب شهری قم و پردیسان، تسریع در مطالعات دقیق و 
جانمایی تصفیه خانه جدید فاضلاب، مدیریت بهینه پساب 
فاضلاب، اجرای شبکه فاضلاب در مناطق پرتراکم از جمله 
پردیسان، نیروگاه، امام زاده ابراهیم و اراضی مقابل بوستان 
غدیر تأکید کرد. سرمست با اشاره به مهاجرپذیر بودن قم، این 
شهر را در حال توسعه شهری نامتوازن است دانست و گفت: 
با توجه به این عدم توازن مناطق شهری باید حداقل بتوانیم 
در رابطه با پروژه های آب و فاضلاب شهری قدم های اساسی 

و متناسب با نیازهای آینده را دنبال کنیم.
وی در پایان با بیان اینکه در مجمع همکاران ما در بخش 
البته  افزود:  بوده اند،  موفق  بسیار  استان  فاضلاب  و  آب 
آینده نگری اقتضا می کند که پیشاپیش برنامه ریزی جدی در 

رابطه با مسئله فاضلاب شهر داشته باشند.
 افتتاح طرح های آبفا با ۱۴۰۰ میلیارد ریال اعتبار

رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
قم با اشاره به پروژه های قابل افتتاح در هفته دولت اظهار 
داشت: این پروژه ها شامل هفت مورد طرح آبرسانی، 6 مورد 
طرح فاضلاب و 2 مورد طرح های نوین است که با اعتباری 

بالغ بر ۱۴۰۰ میلیارد ریال به اجرا رسیده است.

دکتر علی جان صادق پورطرح های آبرسانی را شامل اصلاح 
شبکه آب آشامیدنی شهر قم، ایجاد و اصلاح شبکه)زون 
بندی( سطح شهر، تکمیل رینگ غربی آبرسانی قم، اجرای 
خط انتقال جدید آب شهر کهک، حفر و تجهیز سه حلقه چاه 
در جعفریه و منطقه علی آباد و احداث ساختمان و تاسیسات 
کلرزنی صادقیه اعلام کرد و گفت: این پروژه ها در مجمع با 
اعتباری بالغ بر ۱۴5 میلیارد ریال آماده بهره برداری شده 

است.
و  ساخت  استان،  فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
بهره برداری از اسکروپمپ فاضلابی به ظرفیت 25۰ لیتر در 
ثانیه برای نخستین بار در کشور، اجرای شبکه فاضلاب تا 
درب منازل و نصب انشعاب، اجرای شبکه فرعی بهره مند 
از تسهیلات بانک توسعه اسلامی، اجرای شبکه فاضلاب 
فاضلاب  طرح های  جمله  از  نیز  را  پردیسان  مهر  مسکن 
برشمرد که با اعتباری بالغ بر هزار و 26۰ میلیارد ریال به 
بهره برداری رسید. وی احداث نیروگاه خورشیدی با ظرفیت 
بالغ  اعتباری  با  شبکه  برق  پایداری  جهت  کیلووات   ۱۰۰
بر 7 میلیارد ریال را از پروژه های نوین افتتاح شده در هفته 
دولت دانست و گفت: توسعه مرکز ارتباطات مردمی ۱22 با 
هدف هوشمندسازی مدیریت تماس های ورودی و خروجی 
از دیگر پروژه های نوینی است که در این هفته به بهره برداری 

می رسد.    

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم :

جمع آوری زباله های صنوف مختلف
 در قم نظام مند می شود

بر  تأکید  با  قم  شهر  اسلامی  شورای  شهری  خدمات  کمیسیون  رئیس 
نظام مند شدن جمع آوری زباله های صنوف مختلف، گفت: بیش از 7۰۰ 

واحد خرید و فروش ضایعات در سطح شهر قم در حال فعالیت هستند.
سید مجتبی سبحانی ثابت با اشاره به جلسات برگزار شده با اصناف قم که 
به حجم و نحوه جمع آوری زباله ها و پسماند اعتراض داشتند، اظهار داشت: 
در جلساتی که با اتحادیه ها داشتیم مقرر شد اتاق اصناف نماینده ای را معرفی 
کند و دیگر سازمان پسماند در زمینه حجم زباله ها و نحوه جمع آوری آن ها 
ورود نکند. رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم افزود: 
درگذشته سازمان پسماند در مورد حجم و نحوه جمع آوری پسماند ورود قانونی 
می کرد، با صحبتی که با این سازمان انجام گرفت، مقرر شد دیگر درب مغازه 
کاسب ها را نبندند، اما بعد از گذشت چند ماه سازمان پسماند اعلام کرد که 
اتحادیه ها به مسئله ورود نمی کنند. سبحانی ثابت ادامه داد: مجدد جلساتی 
برگزار و مقرر شد سازمان پسماند به قضیه ورود کند اما صنوف مختلف در 
اعتراضاتی  تعرفه پسماند  و  زباله هایی که جمع آوری می شود  مورد حجم 
داشتند، در نهایت مقرر شد صنوف پر زباله را دعوت و نماینده اتاق اصناف 
و سازمان پسماند حضور پیدا کنند و مشکلات حل شود. وی با بیان اینکه 
بیش از 7۰۰ واحد خرید و فروش ضایعات در سطح شهر قم در حال فعالیت 
هستند، تأکید کرد: این آمار توسط کلانتری ها به ما داده  شده زیرا هر جا 
گزارش سرقت داده می شود حجم زیادی اموال مسروقه نیز در ضایعات یافت 
می شود. رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم با تأکید 
بر نظام مند شدن جمع آوری زباله های صنوف مختلف، اظهار داشت: وجود 
اموال مسروقه در ضایعات به لحاظ فرهنگی در شأن قم نبوده و منطقی به نظر 
نمی رسد. سبحانی ثابت مطرح کرد: با تصویب در کمیسیون خدمات شهری 
شورا مقرر شد حجم زباله ها با هماهنگی اتحادیه ها و اتاق اصناف به سازمان 
پسماند اعلام شود، اگر اتحادیه ای هم به حجم زباله تعیین شده اعتراض 
داشت مقرر شد با مغازه دار، رئیس اتحادیه و اتاق اصناف حجم زباله را به 
اتاق اصناف اعلام کند وی ابراز کرد: در این جلسه، مهلت 2۰ روزه به صنوف 
مختلف و اتحادیه مربوطه داده شد تا اقدامات لازم را انجام دهند، در صورت 
اتمام این مهلت و اقدام نکردن سازمان پسماند ورود کرده و اقدام قانونی را 
انجام دهد. رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم با اشاره 
به اقدامات سازمان پسماند در این زمینه، گفت: سازمان پسماند اعلام کرد 
اگر خود مغازه داران حجم زباله خشک و تر را از یکدیگر تفکیک کنند مقدار 
تفکیک شده از حجم زباله کم می شود، تخفیف به آن ها داده شده و در صورت 
تفکیک خوب مجدد به آن ها تخفیف داده می شود. سبحانی ثابت با تأکید 
بر اینکه انجام این کارها همگی در راستای تفکیک زباله است، خاطرنشان 
کرد: حرکت سازمان پسماند ابزارهایی برای ترویج فرهنگ تفکیک زباله است.

وی از صادر نشدن پروانه رسمی برای ضایعات فروشی ها خبر داد و گفت: 
وقتی پروانه صادر می شود رسماً خرید و فروش ضایعات انجام می گیرد که این 

خلاف است.

شهردار منطقه6 قم  خبرداد

بازسازی و تعریض پل زیرگذر ورودی 
قم از جعفریه

شهردار منطقه6 قم از بازسازی و تعریض پل زیرگذر ورودی قم از جعفریه با 
اعتباری بالغ بر 7۰ میلیارد ریال خبر داد.

باکس  احداث  و  تعریض  اجرایی  عملیات  گفت:  شش  منطقه  شهردار 
تکمیلی تقاطع غیر همسطح بلوار حضرت معصومه ) س ( و کمربندی امام 
علی ) ع ( آغاز شده است. علی حاتمی فرد گفت : افزایش جمعیت شهرها 
و بواسطه آن گسترش شهر ها و همچنین افزایش چشمگیر وسایل نقلیه 
باعث شده که بسیاری از معابر و خیابانهای اصلی ما جوابگوی تردد خودرو ها 
نبوده و باعث بوجود آمدن معضل ترافیک در اکثر خیابانهای سطح شهر شده 
است که ورودی جعفریه به علت موقعیت استراتژیکی که محل اتصال شمال 
و غرب کشور به شهر مقدس قم می باشد نیاز مبرم به تعریض و ساماندهی 
داشت که در دستور کار مدیریت شهری قرار گرفت . وی با بیان اینکه پروژه 
تقاطع غیر همسطح بلوار حضرت معصومه ) س ( نقش بسزایی در کاهش و 
روان سازی ترافیک ورودی و خروجی سطح شهر دارد، گفت : در حال حاضر 
این پروژه بصورت تعریض عرشه پل و احداث تابلیه جدید به همراه ایجاد 
تونل مجاور وضع موجود با تکمیل رمپ و لوپ با اعتباری بالغ بر 7۰ میلیارد 
ریال در حال اجرا می باشد.علی حاتمی فرد حذف برخوردهای ترافیکی در 
محدوده این تقاطع ، روان سازی ترافیک های ورودی و خروجی سطح شهر ، 
کاهش تصادفات و ارتقاء ایمنی ، سامان بخشی به یکی از مهم ترین محورهای 
ارتباطی شهر ، تسهیل در ترافیک عبوری و اتصال به کمربندهای اصلی شهر 
و همچنین ارتقاء سیما و منظر شهری را از جمله مهم ترین کارکردهای اصلی 
ساماندهی و تکمیل تقاطع غیر همسطح بلوار حضرت معصومه ) س ( و 

کمربندی امام علی ) ع ( برشمرد.

شهردار منطقه هشت قم :

هفت بوستان جدید در پردیسان در 
حال احداث می باشد

شهردار منطقه هشت قم از احداث 7 بوستان جدید در این منطقه خبر داد.
ابوالفضل مستقیمی با بیان اینکه توسعه فضای سبز شهری از اولویت 
ابراز داشت: توسعه بوستان ها و فضای  های مدیریت شهری می باشد، 
سبز از عوامل مهم در ایجاد نشاط و شادی در شهروندان و همچنین بهبود 
میزان سرانه  تا  در تلاش هستیم  لذا  است  زیستی شهر  وضعیت محیط 
فضای سبز منطقه را به میزان استاندارد ها برسانیم. وی در ادامه با اشاره به 
اینکه احداث بوستانها بیشتر در قسمت هایی از منطقه بوده که از فضای 
سبز کمتری برخوردار بودند، خاطر نشان کرد: بوستان های فوق بیشتر در 
محلات مسکن مهر ایجاد می شود. مستقیمی در ادامه بیان داشت: این 
بوستان ها در محلات یک،۳،5،7،۸ مسکن مهر و خیابان عترت و حاشیه 
بلوار امام)ع( احداث می شود. شهردار منطقه هشت قم در ادامه با اشاره به 
هزینه احداث این بوستان ها اظهار داشت: هرینه احداث این بوستان ها 
حدود۱۳۰مبلبارد ریال می باشد. وی در ادامه مساحت بوستان های در حال 
احداث را مورد توجه قرار داد و خاطر نشان کرد: مساحت این بوستان ها بیش 
از ۱6 هکتار می باشد. مستقیمی ضمن اشاره به کاربری های در نظر گرفته 
شده برای بوستان های فوق ابراز داشت: آلاچیق، سرویس بهداشتی، زمین 
بازی کودکان، مسیر دوچرخه، مسیر پیاده روی، فضای سبز، آبنما و نمازخانه 

ازجمله کاربری های در نظر گرفته شده برای این بوستان ها می باشد.

مدیرعامل سازمان میادین شهرداری قم خبرداد
ساماندهی دست فروشان دوشنبه بازار بعثت

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری از 
ساماندهی دست فروشان دوشنبه بازار بعثت بعد از گذشت ۱2 سال خبر داد.

علیرضا مظفری با اشاره به اجرای طرح انضباط شهری و ساماندهی دست 
فروشان افزود: سازمان میادین با همکاری منطقه 6، طرح ساماندهی دست 
فروشان دوشنبه بازار بعثت را در دستور کار خود قرار داده است. وی افزود: بر 
این اساس، قطعه زمینی به متراژ ۱5۰۰۰ متر مربع جهت انتقال و ساماندهی 
۴5۰دست فروش و وانت بار در نظر گرفته  و خوشبختانه با انضباط خاصی این 
طرح اجرا شد. مدیرعامل سازمان میادین ضمن تشکر و قدردانی از زحمات 
و  و همراهی  تخلفات شهری شهرداری  رفع  اداره کل  مأموران  و  همکاری 
مساعدت مامورین انتظامی و پلیس راهور؛ بیان داشت: ساماندهی دست 
فروشان دوشنبه بازار بعثت و انتقال آن به انتهای کوی ۳۱ خیابان بعثت، سبب 
اقبال عمومی و رضایت شهروندان، ساکنین و کسبه مکان موصوف شده است.

جشن شکرانه خدمت در شهرداری قم 
برگزار شد

هشتمین جشن بزرگ شکرانه خدمت ویژه تکریم بازنشستگان شهرداری 
قم برگزار شد. هشتمین جشن بزرگ شکرانه خدمت ویژه تکریم بازنشستگان 

شهرداری قم در سالن  همایش های شهرداری برگزار شد.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم در این مراسم با تاکید 
بر اینکه شهرداری از بدو تولد تا مرگ افراد خدمت رسانی انجام می دهد، 
افزود: وقتی یک بچه به دنیا می آید حداقل اتفاق این است که زباله ای که 
تولید می شود باید توسط شهرداری جمع آوری شود. وی گفت: فضای کار 
شهرداری فضای ویژه ای است که اگر شهرداری درست کار کند و به پشتوانه 

کارکنان و کارمندانش درست عمل کند شهر به خوبی اداره می شود.

استاندار قم  :

قم دارای یکی از باکیفیت ترین آب های کشور است

 
شرایط حضور مشمولان در »کربلای معلی« 

معاون مشمولان و امور معافیت های سازمان وظیفه عمومی ناجا، شرایط مشمولان برای شرکت در 
مراسم تاسوعا و عاشورای حسینی در عتبات عالیات را تشریح کرد.سردار رحمان علیدوستی معاون 
مشمولان و امور معافیت های سازمان وظیفه عمومی ناجا با توجه به پیش رو بودن تاسوعا و عاشورای 
حسینی و علاقه مندی افراد از جمله مشمولان برای حضور در عتبات عالیات، اظهار داشت: به استناد 
ماده ۱9 قانون خدمت وظیفه عمومی، همه افراد ذکور که به سن ۱۸ سال تمام می رسند درواقع 
مشمول خدمت وظیفه عمومی محسوب شده و الزاما باید جهت تعیین تکلیف وضعیت خدمتی خود 
از طریق ثبت درخواست در دفاتر خدمات الکترونیکی اقدام کرده و وضعیت خدمتی خود را از لحاظ 
معافیت تحصیلی، کفالت و پزشکی مشخص کنند.معاون مشمولان و امور معافیت های سازمان وظیفه 
عمومی ناجا با تاکید بر این مطلب که موضوع خروج از کشور مشمولان، تابع ضوابطی است که توسط 
سازمان وظیفه عمومی در قالب دستورالعمل هایی ابلاغ شده است، تصریح کرد: موضوع خروج از 
کشور مشمولانی که در یکی از گروه های دانش آموزی، دانشجویی یا طلاب حوزه علمیه دارای معافیت 
تحصیلی هستند برای سفر های سیاحتی، زیارتی و علمی لحاظ شده و دستورالعمل خاص خود را دارد.
وی گفت: این دسته از مشمولان با ثبت درخواست از درگاه اینترنتی و دریافت گذرنامه و سپردن مبلغ 
وثیقه می توانند تقریبا به مدت یک ماه به خارج از کشور سفر کنند.سردار علیدوستی میزان وثیقه برای 

سفر های زیارتی را ۳، سیاحتی ۱5 و علمی را ۸ میلیون تومان اعلام کرد

واکنش ابتکار به ادعایی درمورد معاونت زنان ریاست جمهوری
»معصومه ابتکار« روز پنجشنبه در صفحه شخصی خود در توییتر نوشت: »ادامه جنگ روانی؛ اما کاش 
آنقدر اطلاع داشتند که دروغ را باورپذیرتر بگویند.« معاون رئیس جمهوری در امور زنان در ادامه نوشته 
است: »معاونت زنان در حد دونیم طبقه کوچک ستادی با حدود ۱۰ میلیون بودجه تملک دارایی در 
دست یک کارمند اداری است. کدام خرید اجناس؟ پای رئیس جمهوری و رئیس قوه قضائیه را برای 
هیچ به میان کشیدن خیلی ناشیانه است.« روز گذشته یکی از کانال های معاند نظام در گزارشی مدعی 
شد که خرید کلیه  اجناس مربوط به معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوری، بدون برگزاری مناقصه 
و طی تشریفات قانونی و لابی گری دفتر ریاست جمهوری، در اختیار پسر معصومه ابتکار به عنوان مامور 
خرید قرار داشته است. ابتکار همچنین در واکنش به این ادعا با اشاره به سابقه دروغ پردازی های این 
کانال تلگرامی معاند نوشت: »تاسف مضاعف برای آنان که در داخل، اکاذیب این کانال را با تغییر ادبیات 

و به نام دفاع از نظام بازنشر می کنند.«

حذف کنکور در مجلس کلید خورد 
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی گفت: طرح هفت محوری جدایی 
سنجش از پذیرش دانشجو برای اجرا طرفداران زیادی دارد.»علیرضا سلیمی« درباره آخرین وضعیت 
طرح جدایی سنجش از پذیرش که مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی آن را در هفت محور به 
کمیسیون آموزش مجلس پیشنهاد داده است، اظهارداشت: این طرح در مراحل اولیه قرار دارد و در 
این کمیسیون مورد بررسی قرار گرفته است.وی این طرح را در حد یک ایده دانست و افزود: هدف 
طرح جدایی سنجش از پذیرش به دنبال حذف کنکور و راه اندازی سازمان ملی سنجش و پذیرش 
است.نماینده مردم محلات در مجلس خاطرنشان کرد: راه اندازی این سازمان به معنای حذف سازمان 
سنجش آموزش کشور نیست بلکه ماموریت های آن تغییر می کند.عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس تاکید کرد: کنکور نیازمند تغییرات جدی است و سنجش و پذیرش باید به دانشگاه ها واگذار 

شود.

راه اندازی "عمره" به صورت محدود
حجت الاسلام والمسلمین سید عبدالفتاح نواب سرپرست حجاج ایرانی   در دیدار جمعی از روحانیون 
استان های آذربایجان غربی و شرقی از راه اندازی عمره مفرده به صورت محدود خبر داده است.وی 
بدون آنکه به جزئیات تصمیم ایران و توافق با عربستان درباره عمره اشاره کند، درباره برقراری عمره برای 
ایرانی ها به شکل »محدود« توضیح داد: دلیل این محدویت فراهم نبودن زیرساخت های ارتباطی بین دو 
کشور ایران و عربستان است که امیدواریم این مشکل در آینده نزدیک برطرف شود و شاهد حضور زائران 

بیشتری در سرزمین وحی باشیم .

سوال عارف از نخبگان دنیا درباره دونالد ترامپ
محمدرضا عارف در حاشیه شانزدهمین کنفرانس بین المللی انجمن رمز ایران در دانشکده مهندسی 
دانشگاه فردوسی مشهد در جمع خبرنگاران اظهار کرد: چقدر می توان به رئیس جمهوری که توافق 
بین المللی را زیر پا می گذارد اعتماد کرد؟ و این سوالی است که نخبگان دنیا باید به آن جواب بدهند 
که آیا آقای ترامپ قابل اعتماد است که رئیس جمهوری ایران بخواهد پای میز مذاکره با او بنشیند؟ و 
اگر نشست، چه تضمینی وجود دارد که تفاهم ایجاد شده را زیر پا نگذارد؟ وی در پاسخ به سوالی درباره 
نظر رئیس جمهوری مبنی بر این که "برای منافع ملی و رفع مشکلات مردم در هر ملاقاتی که لازم است، 
حضور می یابم" افزود: البته این راهبرد کلّی نظام ما بوده است و انقلاب ما نیز شعار محوری استقلال، 

آزادی و جمهوری اسلامی بوده و استقال مهم ترین راهبرد نظام ماست.

پلمب آمبولانس خصوصی که سلبریتی جا به جا می کرد
رییس سازمان اورژانس کشور از پلمب یک مرکز آمبولانس خصوصی که سلبریتی ها را جا به جا کرده 
بود خبر داد.دکتر پیرحسین کولیوند در این باره اظهار کرد: مرکزی را که این تخلف را انجام داده بود 
شناسایی کردیم و بلافاصله مسئولینش را به سازمان اورژانس کشور دعوت کردیم؛ پس از اثبات موضوع 
به طور موقت این موسسه را تعطیل کردیم.وی که در یک برنامه تلویزیونی صحبت می کرد با بیان اینکه 
این موضوع به دستگاه قضایی نیز ارجاع شد، گفت: از هیچ تخلفی صرف نظر نخواهیم کرد و تمام این 

موضوعات را بررسی می کنیم.

احمدی نژاد تولد مایکل جکسون را تبریک گفت
محمود احمدی نژاد با آوردن ترانه ی »من از مرد درون آینه شروع می کنم، از او می خواهم که خود را 
دگرگون کند«، و استفاده از برچسبی به انگلیسی از حروف اختصاری نام مایکل جکسون )MJ( و تولدت 

مبارک )HB(، زادروز این خواننده پاپ را تبریک گفت.

 طرح:  محمد علی رجبی  

مستاجران از تهران فرار می کنند! کاریکاتـور

آیت الله حسینی بوشهری در خطبه های نماز جمعه قم:

کاهش تعهدات برجامی با قدرت دنبال شود 
امام جمعه قم با اشاره به طرح مسئله مذاکره با آمریکا گفت: مسؤولان ما دنبال تکرار تجربه تلخ گذشته 
نیستند؛ باید گام های کاهش تعهدات برجامی با قدرت برداشته شود و دشمنان بدانند که اینگونه 

نیست که آنها به تعهدات خود عمل نکنند و ما همچنان پایبند باشیم. 
 آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری ظهر دیروز در خطبه های این هفته نماز جمعه قم  اظهارداشت 
ماه محرم ماه نهضت، قیام، عاطفه، منطق و استدلال است و ویژگی های بسیاری در قیام امام 

حسین)ع( متجلی است و سخنرانان و مداحان اهل بیت)ع( در این ماه نقش مهمی بر عهده دارند.
امام جمعه قم با اشاره به ضرورت تبیین مکتب و معارف اهل بیت)ع( از سوی سخنرانان گفت: 
سوگواری و عزاداری باید با شکوه برگزار شود ولی به معرفت نسل جوان نسبت به مکتب اهل بیت)ع( 

باید در پای منابر افزوده شود.
 وی با اشاره به اینکه مقام معظم رهبری به دولت فرموده اند دو سال زمان کمی برای کارکردن نیست، 
یادآور شد: رهبری فرمودند که ما دو مسئله مهم و اساسی داریم که باید به آن توجه کنیم. در ابتدا باید در 

رسیدگی به مسائل اولویت بندی کرده و سپس از حاشیه سازی و حاشیه پردازی پرهیز کنیم.
امام جمعه قم تاکید کرد: اولویت امروز ما اقتصاد و فرهنگ است و در ارتباط با مسائل اقتصادی 
باید کاری کنیم که تولید رونق پیدا کند و به تولیدکنندگان باید امتیاز دهیم چرا که امروز تولیدکنندگان 

افسران جبهه جنگ اقتصادی هستند.
باید امروز  وی تصریح کرد: همانگونه که رزمندگان را در دوران دفاع مقدس تکریم می کردیم 

تولیدکنندگان را تکریم و حمایت کنیم.
وی خاطرنشان کرد: مسئله فرهنگ کلیدی و اساسی است و اگر بگوییم دشمن در مواجهه با ارزش ها 
در پرتو فضای مجازی قتل عام به راه انداخته سخنی گزاف نگفته ایم و باید مراقب ارزش ها و فرهنگ 

خود باشیم.
باید سه قوه در مبارزه با مفاسد اجتماعی کنار هم باشند 

امام جمعه قم یادآور شد: باید سه قوه در عرصه مبارزه با مفاسد اجتماعی در کنار هم باشند تا با 
مفسدان دانه درشت مقابله شود؛ اگر مجموعه ای بخواهد مبارزه کند و مجموعه دیگری اعتراض کند 
کار به جایی نمی رسد. آیت الله حسینی بوشهری با تاکید بر اینکه کارگزاران به قانون باید عمل کرده و 
ساختارها اصلاح شود، ادامه داد: باید دستگاه قضایی در صورت مشاهده تخلف قاطعانه برخورد کرده 
و قوه مجریه نیز زمینه را برای اجرای قانون فراهم کند. وی با اشاره به اقدامات صورت گرفته در دستگاه 
قضایی در برخورد با مفاسد اظهار کرد: در همین مدت کوتاه مردم احساس می کنند که حرکتی در 
جامعه ایجاد شده و به آینده انقلاب خودشان امیدوار شدند.  وی به مسئله مذاکره با آمریکا اشاره و تاکید 
کرد: مسؤولان ما دنبال تکرار تجربه تلخ گذشته نیستند؛ آنها ظاهر را آراسته کرده ولی ضربه زدن به نظام 
و انقلاب را دنبال می کنند. باید گام کاهش تعهدات برجامی با قدرت برداشته شود و دشمنان بدانند که 
اینگونه نیست که آنها به تعهدات خود عمل نکنند و ما همچنان پایبند باشیم. ملت در برابر بی تعهدی و 

حرکت های بدون منطق ساکت نبوده و اجازه مذاکره با چنین انسان هایی را نمی دهد.

پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیک

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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با مردم آن گونه رفتار كن كه 
دوست دارى با تو رفتار كنند.
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سرعت زیاد در رانندگی
= 

 شتاب برای رسیدن به حوادث

پیام آموزشی

 رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامیاستان قم گفت:  همان طور که روز گذشته در 
جلسه شورای فرهنگ عمومی استان اشاره کردم، رعایت ارزش های اسلامی در شهر قم 
به عنوان حرم اهل بیت)ع( از اهمیت بسزایی برخوردار است و متدینین در این خصوص 
دغدغه مند هستند.  نصرت الله لطفی افزود: هر سخنی که بنده در خصوص رعایت حریم 
شهر کریمه اهل بیت)ع( بیان می کنم نه سیاسی است و نه برای منفعت جناحی مطرح 
می شود،  بلکه درد دین است که همه باید متوجه آن باشند. وی ادامه داد:  در نگاه کلی اکنون 
نظام جمهوری اسلامی درنبرد نابرابر با نظام سلطه در 2 سنگر فرهنگی و اقتصادی قرار 
دارد،  دشمنی که پس از اجرای انواع توطئه ها برای ضربه زدن به انقلاب اسلامی دررسیدن 
به اهداف خود ناکام مانده،  در حال حاضر می خواهد از راه نفوذ فرهنگی،  به اسلام و انقلاب 
لطمه وارد کند. وی بیان کرد:  دشمن می خواهد از این راه و از مسیر فشارهای اقتصادی 
مردم را در برابر نظام اسلامی قرار دهد و باورهای دینی و انقلابی آنان را از درون تهی کند. 
رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم گفت: اوج این حرکت شوم دشمن در شهر قم 
قابل مشاهده است،  چراکه این شهر پایگاه تشیع و فقاهت است و دشمن همواره به دنبال 
آسیب واردکردن به آن است. وی بیان کرد: حتی در زمان طاغوت،  زنان وابسته به حکومت 
جرات رعایت نکردن ارزش های اسلامی همچون حجاب را در قم نداشتند اما امروز شاهد 

بروز یکی از پدیده های شوم نظام سلطه با همراهی نااهلان و جاهلان در بحث رعایت نکردن 
حجاب اسلامی در این شهر و سایر نقاط کشور هستیم. وی ادامه داد:  آنچه رضاخان قلدر 
به دلیل شجاعت و ایستادگی مردم متدین نتوانست بر سر ملت ایران تحمیل کند،  امروز 
متأسفانه در موضوع بی حجابی در برخی از نقاط کشور مشاهده می شود. لطفی با اشاره 
به این که رعایت حجاب اسلامی مساله ای مهم و کلان در حوزه مباحث فرهنگی است،  
گفت:  متأسفانه مشاهده می شود برخی افراد قانون شکن بدون توجه به قوانین کشور در 
خودروها،  کشف حجاب می کنند بدون این که هیچ گونه نگرانی از برخورد داشته باشند. وی 
بیان کرد: عبور خودروهایی که افراد داخل آن کشف حجاب کرده اند، از راه های ارتباطی 
شهر قم به هیچ عنوان قابل تحمل نیست و باید هرچه سریع تر برای مقابله با آن راهکاری 
اندیشیده شود. وی ادامه داد:  اگر آن اهتمام و جدیتی را که نیروی انتظامی در برخورد 
باکسانی که کمربند ایمنی خود را در داخل خودروها نمی بندند و سایر جرایم رانندگی دارد،  
در مساله برخورد با کشف حجاب در وسایل نقلیه داشت، قطعاً شاهد وضع امروز نبودیم. 
رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم گفت: آیا با پیامک زدن افراد می توان با پدیده 
شوم کشف حجاب در داخل خودروها مقابله کرد؟،  این حرمت شکنی بزرگی است که نسبت 

به مسلمات دین انجام می شود و نیاز به برخورد جدی دارد.

رئیس شورای تبلیغات اسلامی استان قم :

دغدغه مندی متدینین در موضوع حجاب جدی گرفته شود

شهــرداری چهارباغ
 

در نظر دارد نسبت به اجرای پروژهای مشروحه ذیل از طریق مناقصه عمومی مطابق با شرایط ذیل اقدام نماید. لذا از کلیه شرکت های 
واجد شرایط دعوت به عمل می آید جهت دریافت اسناد مناقصه حداکثر ظرف مدت ۱۰ روز از انتشار آگهی نوبت دوم به واحد امور 

قراردادهای شهرداری مراجعه نمایند.
معادل 5% مبلغ اولیه پیمان به عنوان سپرده شرکت در مناقصه به یکی از صور ذیل به شهرداری تسلیم گردد:

الف( واریز وجه نقد به حساب سپرده شهرداری به شماره 010554۳28700۳ بانک ملی شعبه چهارباغ به نام شهرداری چهارباغ
ب( ضمانت نامه بانکی با اعتبار حداقل ۳ ماهه در وجه شماره سیبای 010554۳28700۳  

۲- برندگان اول و دوم و سوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.
۳- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.

۴- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج است.
۵- شرکت در مناقصه و دادن پیشنهاد به منزله قبول اختیارات و تکالیف دستگاه مناقصه گزار می باشد.

6- هزینه انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.
۷- لازم به ذکر است هنگام خرید اسناد داشتن رتبه و گواهینامه صلاحیت ، معرفی نامه ممهور به مهر و امضاء مدیر عامل شرکت، 

آخرین آگهی تغییرات اعضاء شرکت، مهر شرکت و اصل و تصویر کارت ملی نماینده شرکت الزامی می باشد.  
سپرده ۵% شرکت عنوان پروژهردیف

مبلغ اعتبار رتبهدر مناقصه )ریال(
محل اعتبارپروژه)ریال(

پروژه خرید، حمل و پخش آسفالت فینیشری معابر ۱
رتبه 5 راه 2۰۰/۰۰۰/۰۰۰سطح شهر ناحیه دو )مهدی آباد( با ردیف اعتباری

و باند
۴/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰

با احتساب ارزش افزوده
از محل اعتبار بودجه سال ۱۳9۸ با 

ردیف اعتباری ۳۰۳۰۱۰9۸۰۳

پروژه زیرسازی و جدولگذاری و پیاده رو سازی ۲
رتبه 5 راه ۱5۰/۰۰۰/۰۰۰سطح شهر ناحیه یک )ملک آباد(

و باند
۳/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰

با احتساب ارزش افزوده
از محل اعتبار بودجه سال ۱۳9۸ با 

ردیف اعتباری ۳۰۳۰۱۰9۸۰9

پروژه زیرسازی و جدولگذاری و پیاده رو سازی ۳
رتبه 5 راه 2۰۰/۰۰۰/۰۰۰سطح شهر ناحیه دو )مهدی آباد(

و باند
۴/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰

با احتساب ارزش افزوده
از محل اعتبار بودجه سال ۱۳9۸ با 

ردیف اعتباری ۳۰۳۰۱۰9۸۱۰

        حسین عطائی-شهردار چهارباغ                                                                                              

آگهي مناقصه های عمومی ) نوبت دوم (

شماره تماس : ۱۱- ۴۴۵6۲۵۰۰ – ۰۲6

تاریخ انتشار نوبت دوم:
۱۳۹8/۰6/۰۹

تاریخ انتشار نوبت اول: 
۱۳۹8/۰6/۰۲

http://www.chaharbaghshahr.ir   

جناب آقای امیر نادری
با نهایت تاسف و تاثر درگذشت  ناگهانی برادرگرامیتان 
را تسلیت و تعزیت عرض نموده ،از خداوندمتعال برای 
آن مرحوم علو درجات اخروی و رحمت واسعه و برای 
شما و سایر بازماندگان صبر و بردباری مسئلت داریم.

روزنامه ایمان 


